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روزنامه

ماجرای فروش نفت توسط دلالان بخش خصوصی از زمانی شروع یا حداقل رسمی شد که تحریم ها، فروش 
نفت از سوی دستگاه های دولتی ایران را با مشکل مواجه کرد. در چنین شرایطی دولت وقت ناگزیر به واسطه های 

غیررسمی روی آورد تا بتواند بخشی از هزینه های خود را از طریق فروش نفت به دلالان تأمین کند. 
سه سال پس از تصمیم دولت دهم برای واگذاری بخشی از صادرات نفت به بخش خصوصی و توقف اجرای این 
تصمیم در دولت یازدهم باز هم شایعاتی مبنی بر حضور واسطه های ایرانی و خارجی درمسیر فروش نفت ایران به 

گوش می رسد؛
اوائل سال 91 و همزمان با افزایش تحریم های نفتی علیه کشورمان، در پی وزارت نفت و بانک مرکزی قرار شد 

روزانه 400 تا 500 هزار بشکه نفت ایران توسط کنسرسیومی متشکل از صادرکنندگان بخش خصوصی به بازارهای 
جهانی به ویژه اروپا صادر شود.

حسن خسروجردی، رئیس اتحادیه صادرکنندگان فرآورده های نفتی ایران همان روزها، خرسند از این توافق اعلام 
کرد»مطابق با توافق انجام گرفته، قرار است 20 درصد از کل صادرات نفت ایران توسط این کنسرسیوم خصوصی انجام 

شود. با بررسی بازار نفت تدابیر لازم برای صادرات نفت به بازارهای مختلف جهان دیده شده است«.
 رئیس اتحادیه صادرکنندگان فرآورده های نفتی ایران البته این واقعیت را نیز گفته که »این احتمال وجود دارد که 

به دلیل محدودیت های بین المللی امتیازات و یا تخفیف های جزئی به برخی از خریداران نفت بدهیم«...

پرسشی که بخش خصوصی با آن درگیر است

ظهور پدیده »بابک زنجانی« با فروش نفت ایران چه کرد؟

آیت ا... حسینی بوشهری:

پرونده سازی علیه یک طلبه آخرین مرحله است

دغدغه ای که اعضای شورا بر اساس آن مجتمع فرهنگی ولایت را از پرداخت عوارض معاف کردند

شیب معضلات فرهنگی 
به سمت پردیسان

رکورددار گرانی دلار کیست؟ 

احمدی نژاد دلار را چقدر گران کرد 
و بدست روحانی سپرد

دیگر از آن گزارش های دلهره آور خبری نیست؛ خبرگزاری ها و رسانه ها هم دیگر خبری جنجالی درباره نرخ ارز ندارند. شاید هیچ کس 
روزهای سال 1391 را فراموش نکند که قیمت دلار گاها ساعتی و حتی لحظه ای بالا می رفت و کسی هم جلودار وضعیت نابه سامان بازار 
نبود و تنها سوءمدیریت ها بر وضع بی سامان بازار دامن می زد. بررسی ها و روند قیمتی دلار در بازار براساس گزارش های رسمی دولت 
نشان می دهد که دلار طی 8 سال دولت نهم و دهم 298.5 درصد گران شد. به عبارتی، در زمانی که محمود احمدی نژاد در خردادماه 
سال 1384 به عنوان رییس دولت نهم انتخاب شد، دلار 898 تومان بود و 8 سال بعد و در زمانی که حسن روحانی در انتخابات سال 
1392 پیروز میدان شد، نرخ دلار به حدود سه برابر افزایش یافت؛ به طوری که متوسط قیمت نرخ دلار براساس گزارش بانک مرکزی در 

خردادماه 1392، 3579 تومان بود...

طوبی حجازی عضو کمیسیون فرهنگی شورای شهر قم: 

شیب معضلات فرهنگی در حال حاضر به سمت پردیسان شدت گرفته 
بنابراین باید به سرعت فکری برای حل این مشکلات کرد

2

8

در اداره کل ارشاد قم چه می گذرد؟

بر اثر بي احتیاطي راننده سواري پژو پارس

محور کهک – پردیسان بازهم قربانی گرفت
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سرمقاله: علی قاسمی ورجانی

اگر بخواهیم تمامی مشکلات 
عقب ماندگی های  و  مسائل  و 
روستاهای استان قم را ریشه یابی 
عدم  از  باید  شک  بدون  کنیم، 
مناطق  این  در  فرهنگ  توسعه 
نام ببریم. تقویت ابعاد فرهنگي در 
روستاها درگرو توسعه فرهنگ  ...

ضرورت توسعه فرهنگ 
در روستاهای قم

رئیس مجلس شورای اسلامی خواستا ر شد :

ساز و کار مشخص 
در برخورد با 

تخلفات انتخاباتی

مدیریت و اصلاح الگوی مصرف، تنها راه مقابله با کم آبی

توصیه های آبفار 
به روستائیان

 مدیرعامل سازمان زیباسازی شهرداری قم

سیما و منظر خیابان 
آذر بهسازی می شود

موضوع  به  اشاره  با  اسلامی  شورای  مجلس  رئیس 
انتخابات در کشور گفت: امسال انتخابات مجلس شورای 
اسلامی برگزار می شود و باید تأکید کرد که انتخابات سالم 
در گرو رسیدگی به تخلفات است و قوه قضائیه باید از قبل 
ساز و کاری مشخص در برخورد با تخلفات انتخاباتی در 

نظر بگیرد و شرایط انتخابات نباید بزن دررویی باشد.
دکتر لاریجانی  روز گذشته در همایش هفته قوه قضائیه  
تصریح کرد: بنابراین با تخلفات انتخابات چه در خرید و فروش 
رأی و چه دروغ گفتن و فریب کاری در این موضوع باید برخورد 

شود و اگر در همان هنگام برخورد فوری ...
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تاکید  روحانی 
بر از بین بردن امضاهای طلایی

در همایش سراسری قوه قضائیه مطرح شد
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سرمقاله

اخبار
آیت ا... حسینی بوشهری:

پرونده سازی علیه یک طلبه 
آخرین مرحله است

مدیر حوزه های علمیه با بیان اینکه شرایط امروز حوزه با گذشته بسیار 
متفاوت است، گفت: امروز توجه معاندین به حوزه بسیار زیاد شده و باید مراقب 

باشید تا دست این دشمنان از نهاد حوزه کوتاه شود.
به گزارش ایرنا از مرکز خبر حوزه، آیت ا... سید هاشم حسینی بوشهری روز یکشنبه در 
نشستی با کارکنان معاونت آمار و بررسی حوزه های علمیه اظهار داشت: امروز دشمنان بر 
روی اسلام هراسی، شیعه هراسی، ایران هراسی و روحانیت هراسی برنامه داشته و شما باید 

با رویکرد جدید، این راه را بر روی معاندان و دشمنان ببندید.
وی با تاکید بر اینکه بنا نیست منتظر بمانیم غده چرکینی ایجاد شود؛ سپس به دنبال 
آن برویم افزود: باید رصد کرد که دشمنان چه آسیب هایی را برای حوزه تعریف و برنامه 

ریزی کرده اند؛ چراکه مرزبانی درست از حوزه، از وظایف معاونت آمار و بررسی است.
وی گفت: معاونت آمار باید ارتباط خود را با طلاب بیشتر کرده و این عزیزان را از مباحث 

و آسیب های روز آشنا کنند.
امام جمعه موقت قم تصریح کرد: در مرحله برخورد، باید خیرخواه باشید؛ چراکه پرونده 

سازی علیه یک طلبه، از وظایف اصلی شما نیست؛ بلکه آخرین مرحله است.
 باید تیزبینانه موقعیت حوزه رصد شود تا آسیبی به آن وارد نشود

حسینی بوشهری با تاکید بر سرعت در انجام کارها، ابراز داشت: کار طلاب را کار خود 
فرض کنید تا کمی از مشکلات این عزیزان برطرف شودوی همچنین تصریح کرد: معاونت 
آمار می تواند برای طلابی که از لحاظ اخلاقی، تحصیلی، سیاسی، اجتماعی و غیره ممتاز 

هستند، برنامه تشویق برگزار کند. 
عضو خبرگان رهبری بیان داشت: فلسفه وجودی معاونت آمار، صیانت، حفاظت و 

نگهداری حوزه و روحانیت از آسیب ها است. 
حسینی بوشهری با بیان اینکه وظیفه دادسرای ویژه، برنامه ای بالاتر از معاونت آمار 
و بررسی است، اظهار داشت: نباید منتظر ماند که جرمی اتفاق بیافتد؛ بلکه باید تیزبینانه 

موقعیت حوزه را رصد کرده تا آسیبی در آن وارد نشود.

توسط بانوی هندی  صورت گرفت :

اهدای تاج طلایی به حرم مطهر
بانوی هندی، با حضور در حرم حضرت فاطمه معصومه سلام ا... علیها، تاج طلا 

را به موزه آستان مقدس اهدا نمود.

به گزارش روابط عمومی و تبلیغات آستان مقدس حضرت فاطمه معصومه سلام ا... 
علیها بانو سیده تبسم جعفر، از فعالان فرهنگی در هند، ایران و کشورهای حاشیه خلیج 

فارس، تاج طلای تزیین شده با یاقوت و مروارید را به موزه آستان مقدس اهدا نمود.
وی در این مراسم که با حضور معاون فرهنگی و جمعی از مدیران آستان مقدس 
حضرت فاطمه معصومه سلام ا... علیها برگزار شد، اظهار داشت: چند سالی در ایران میهمان 
هستم، تحت عنایات بانوی کرامت حضرت فاطمه معصومه سلام ا... علیها اقدامات فرهنگی 

انجام می دهیم.
این بانوی هندی با اشاره به خدمت رسانی به زائران حضرت امام رضا و حضرت فاطمه 
معصومه سلام ا... علیهما گفت: در قم و مشهد دو حسینه به نام مبارک امام صادق علیه 

السلام راه اندازی شده که از زائران پذیرایی می کنند.
سیده تبسم جعفر خاطرنشان کرد: بنده علاقه خاصی به حضرت معصومه سلام ا... علیها 
دارم و الطاف ایشان همواره شامل حال ما بوده است، از این رو از مدت ها پیش  نیت کردم 
هر موقع توانستم هدیه ای به این آستان مقدس ارائه کنم و خوشحالم امروز توانستم این 

نیت خود را محقق کنم.
وی اضافه کرد: چنین تاج هایی مخصوص زنان شاهان و افراد خاص است و حضرت 

معصومه سلام ا... علهیا که سرور ماست، شایسته بالاترین و زیباترین تاج هاست .
حجت الاسلام والمسلمین احمدی، معاون فرهنگی آستان مقدس حضرت فاطمه 
معصومه سلام ا... علیها نیز در این مراسم گفت: اقدامی که شما داشتید و فعالیت های 
فرهنگی شما، نشانه عملی محبت و ارادت شما با ساحت مقدس اهل بیت علیهم السلام 

است. 
وی افزود: در دنیایی که استکبار جهانی، به ویژه امریکا به عنوان شیطان بزرگ تلاش 
دارد اسلام و مذهب شیعه را زیر سؤال برده و معارف دینی را از صحنه روزگار حذف کند، 
انجام چنین اقداماتی، ساخت حسنیه و خدمت به زائران نقش مهمی در مقابله با آنها دارد

اخبار

حوادث

مزار شهدای هفتم تیر درقم 
عطرافشانی و گلباران شد 

همزمان با سالروز شهادت شهدای گلگون کفن هفتم تیر، آیین عطر افشانی و 
گلباران و بزرگداشت این شهدای والامقام روز یکشنبه در گلزار شهدای شیخان 

قم برگزار شد. 

به گزارش ایرنا، در ابتدای این مراسم، اقشار مختلف مردم قم به همراه خانواده های 
شهدا، جانبازان و ایثارگران و جمعی از مسوولان استان در مسجد بالاسر حرم مطهر حضرت 
فاطمه معصومه )س( حاضر شدند و مزار شهید محمد منتظری از شهدای هفتم تیر را 
عطرافشانی و گلباران کرده و پس از قرائت فاتحه در صحن امام رضا )ع( حرم مطهر حضور 
یافته و آرامگاه شهید عبدالحمید دیالمه یکی دیگر از شهیدان هفتم تیر را گلباران کردند.

بر اساس این گزارش، جمعیت شرکت کننده در این آیین از حرم مطهر بانوی کریمه اهل 
بیت )س( به سمت گلزار شهدای شیخان حرکت کرد و مزار هفت تن دیگر از شهدای 
هفتم تیر را که در این گلزار به خاک سپرده شده اند را عطرافشانی و گلباران کردند و بار 
دیگر با آرمان های امام خمینی )ره( و شهدا تجدید بیعت و بر پیروی از منویات رهبر معظم 
انقلاب اسلامی تاکید کردند. مزار 9 نفر از یاران شهید آیت ا... دکتر سید محمد بهشتی 
که در سال 1360 به دست منافقان در ساختمان حزب جمهوری اسلامی در تهران به 
شهادت رسیدند در قم قرار دارد. مزار شهیدان عبدالحمید دیالمه و محمد منتظری در حرم 
مطهر حضرت معصومه )س( و مزار شهیدان غلامحسین حقانی، سید نور ا... طباطبایی نژاد، 
عبد الوهاب قاسمی، عماد الدین کریمی بیژنی نژاد، علی هاشمی سنجانی، محمد حسین 
صادقی و حسن محمد عینی در گلزار شهدای شیخان واقع در میدان آستانه، جنب حرم 
مطهر بانوی کریمه اهل بیت )س( قرار دارد.همچنین خانواده های 12 تن از شهدای هفتم 
تیر ماه سال 1360 در استان قم زندگی می کنند.روز هفتم تیر 1360 بر اثر انفجار بمب در 
سالن اجتماعات حزب جمهوری اسلامی، آیت ا... سید محمد حسینی بهشتی رییس دیوان 
عالی کشور همراه با ده ها تن از شخصیت های سیاسی و مذهبی کشور به شهادت رسیدند. 

روابط عمومی اداره کل تامین اجتماعی استان قم:

کارفرمایان پرداخت حق  بیمه را 
به آخرین روز مقرر موکول نکنند

روابط عمومی اداره کل تامین اجتماعی استان قم با صدور اطلاعیه ای اعلام 
کرد: ارسال و پرداخت حق بیمه حداقل 72 ساعت  قبل از مهلت مندرج در 
برگ پرداخت، امکان ارائه خدمات آنی صدور و تمدید دفترچه های درمانی را 

فراهم می کند.
در بخشی از این اطلاعیه آمده است: اغلب بیمه شدگان سازمان تأمین اجتماعی، 
علیرغم مهلت زمانی زیادی که برای پرداخت حق بیمه در نظر گرفته شده است، پرداخت 
حق  بیمه را به آخرین روز مقرر موکول می کنند. اطلاعیه ادامه داده: با توجه به سیاست های 
بانک مرکزی و اجرای طرح شاپرک، به بیمه  شدگان و کارفرمایان محترم توصیه می شود به 
منظور دریافت خدمات به  هنگام، حداقل 72 ساعت قبل از مهلت مندرج در برگ پرداخت 
نسبت به واریز حق  بیمه اقدام و سپس برای تمدید و صدور دفترچه درمان به دفاتر 
کارگزاری و شعب ذیربط مراجعه کنند. در این اطلاعیه تصریح شده است: امکان پرداخت 
حق بیمه از طریق بانک های رفاه کارگران، تجارت، ملی، ملت، صادرات، کشاورزی و سپه 
فراهم شده است واز آنجا که شناسه پرداخت در هر ماه با ماه بعد متفاوت است، نمی توان 
ازشناسه مندرج بر روی یک برگ پرداخت برای پرداخت حق بیمه در ماه های بعد استفاده 
کرد. اطلاعیه تاکید کرده: به هنگام پرداخت حق بیمه، ثبت شناسه 17 رقمی مندرج در 
برگ پرداخت که مختص ذینفع و شامل اطلاعاتی از قبیل کد شعبه مربوطه، سال و ماه 

مورد نظر است با دقت انجام شود تا دریافت خدمات تسهیل وتسریع یابد.

به مناسبت بهار قرآن صورت می گیرد:

برگزاری محفل قرآنی با حضور قاری برجسته 
مصری در 3 بقعه متبرکه قم

به مناسبت ماه رمضان بهار قرآن، محفل انس با قرآن با حضور محمود یوسف 
عقل قاری برجسته مصری در سه بقعه متبرکه قم و مسجد مقدس جمکران 

برگزار خواهد شد.
به گزارش روابط عمومی اداره کل اوقاف و امور خیریه استان قم، رمضان ماه قرآن و بهار 
این کتاب آسمانی است و سفارش و توصیه به انس با قرآن و تلاوت آن در این ماه بیش 

از سایر ایام سال است.
در همین راستا، اداره کل اوقاف و امور خیریه استان قم با برپایی محافل انس با قرآن و 
ترتیل خوانی در بقاع متبرکه مختلف طی این ماه، سعی در انس گرفتن بیشتر مردم با این 

کتاب نورانی و برنامه جامع زندگی بشر دارد.
از جمله مراسم هایی که امسال به صورت ویژه تدارک دیده شده، محفل انس با قرآن 
در سه بقعه متبرکه قم و همچنین مسجد مقدس جمکران با حضور قاری برجسته مصری، 
محمود یوسف عقل است. نخستین محفل با حضور این قاری بین المللی دوشنبه هشتم 
تیرماه ساعت 13.30 در آستان مقدس امامزاده سید علی )ع( واقع در بلوار 15 خرداد 
میدان شهید صادقی خواهد بود. همچنین در همین روز و ساعت 21.30 بعد از اقامه نماز 
مغرب و عشا، محفل انس با قرآن در آستان مقدس امامزاده علی بن جعفر )ع( واقع در 

خیابان انقلاب نیز برگزار می شود.
سومین محفل قرآنی با حضور این قاری برجسته مصری، سه شنبه نهم تیرماه ساعت 

13.30 در آستان مقدس امامزاده سید معصوم )ع( برپا خواهد شد.
گفتنی است محفل انس با قرآن با حضور یوسف عقل، ساعت 22.30 روز 9 تیرماه در 

مسجد مقدس جمکران برگزار می شود.

رئیس پلیس فتاي استان قم  خبرداد:

دستگیري کلاهبردار فضاي مجازي
 با شگرد سوء استفاده از لباس ناجا

رئیس پلیس فتاي فرماندهي انتظامي استان قم از دستگیري کلاهبردار 
فضاي مجازي با شگرد سوء استفاده از لباس ناجا خبر داد.

سرهنگ علي موالي در تشریح این خبر گفت: با رصد مستمر فضاي مجازي توسط 
کارشناسان پلیس فتا، پروفایلي با محتواي کلاهبرداري در یکي از شبکه هاي اجتماعي 
تحت موبایل شناسایي شد.وي افزود : گرداننده این پروفایل با انتشار تصاویر شخصي خود 
با لباس نیروي انتظامي که اقدام به اخاذي و سوء استفاده از این لباس مي کرد، شناسایي 
شد.رئیس پلیس فتاي استان قم بیان داشت: با انجام اقدامات فني و بکارگیري شگردهاي 
پلیسي، آدرس متهم شناسایي و با دستور مقام قضائي،متهم در یک عملیات ضربتي 
دستگیر و در بررسي انجام شده از منزل وي، ادله مرتبط با جرم توقیف شد.وي با بیان اقرار 
متهم به بزه ارتکابي، گفت: پرونده تشکیل شده به همراه وي به مراجع قضائي ارسال که با 
صدور قرار قانوني مناسب روانه زندان شد.سرهنگ موالي در خاتمه با تاکید بر لزوم دقت 
بیشتر شهروندان در استفاده از فضاي مجازي تصریح کرد: در صورتي که افراد با پوشش 
نیروي انتظامي شما را تهدید به تحویل به کلانتري، آگاهي و اداره مبارزه با مفاسد مي کنند 
و بعضا در بین راه قصد اخاذي از شما را دارند، هرگز از حضور در مراکز فوق واهمه نداشته 

باشید و تسلیم خواسته هاي غیر قانوني آنان نشوید.

بر اثر بي احتیاطي راننده سواري پژو پارس

محور کهک – پردیسان بازهم قربانی گرفت
رئیس پلیس راه استان قم از وقوع یک فقره تصادف منجر به فوت در محور 

"کهک – پردیسان" خبر داد.
سرهنگ اردشیر جمشیدي راد در تشریح جزییات این حادثه اظهار داشت: در ساعات 
اولیه بامداد ، یک دستگاه سواري پژو پارس که از سمت" کهک به سمت پردیسان" در 
حرکت بود به علت ناتواني در کنترل وسیله نقلیه از مسیر خارج و واژگون شد.وي  علت 
تصادف را رعایت نکردن سرعت مطمئنه در پیچ و ناتواني راننده در کنترل وسیله نقلیه 
عنوان کرد. رئیس پلیس راه استان قم افزود : در این حادثه یک نفر جان خود را از دست 
داد و راننده نیز مجروح شد که با حضور تیم اورژانس براي مداوا به بیمارستان انتقال شد. 
سرهنگ جمشیدي راد توصیه کرد:   سرعت غیرمجاز، سبقت در نقاط ممنوعه ، انحراف به 
چپ، رانندگي در حال خستگي و خواب آلودگي ، نقص سیستم روشنایي در شب و عدم 
رعایت حق تقدم و فاصله طولي ازجمله تخلفاتي هستند که سلامتي راننده و همراهان را 

با خطر جدي مواجه مي سازند.

فاضلاب  و  آب  شرکت  عامل  مدیر 
روستایی استان قم از تأسیسات آبرسانی 
روستاهای بخش جعفر آباد بازدید و به 
بررسی مشکلات تأمین و توزیع آب این 

بخش پرداخت.
و  آب  روابط عمومی شرکت  گزارش  به 
فاضلاب روستایی استان قم، مدیرعامل آبفار 
به همراه معاونین و کارشناسان این شرکت از 
تأسیسات آبرسانی روستا های بخش جعفرآباد 
بازدید و با اعضای شورا و اهالی این روستاها 
دیدار و گفت و گو کرد. در این بازدید و گفت 
و گو مشکلات تأمین و توزیع آب روستاهای 
گرفت.  قرار  بررسی  مورد  جعفرآباد  بخش 
این  در  قم  استان  آبفار  شرکت  مدیرعامل 

بازدید، با بیان اینکه تغییر در آگاهی ها و باورهای مردم در خصوص کمبود آب آشامیدنی و 
مصرف صحیح آب مستلزم انجام اقدامات وسیع فرهنگی است، گفت: تغییر باور ها و نگرش 
های شهروندان در خصوص شیوه مصرف آب، رفع مشکلات کم آبّی و بهره مندی تمام 
روستاییان از نعمت آب بهداشتی و پایدار از جمله سیاست های شرکت آبفار است. وی آب را 
کالایی بدون جایگزین خواند و افزود: میزان بارش سالانه در روستاهای قم بسیار کم است لذا 
باید این مایه حیات که غیر قابل تولید است را مدیریت کرد تا امکان بهره مندی پایدار از این 

نعمت بی بدیل فراهم شود. 
علی جان صادق پور، تنها راه مقابله با کم آبی را مدیرت و اصلاح الگوی مصرف دانست و 
اظهارداشت: شرکت آبفار با برنامه ریزی دقیق و با به کار گرفتن تمام امکانات در پی اصلاح و 
استاندارد سازی انشعابات غیر استاندارد و غیر مجاز است واین کار با همکاری مردم، شوراها، 
دهیاران روستاها و مسئولین استان در حال اانجام است. وی ادامه داد: با شناسایی و جمع 
آوری انشعابات غیر مجاز، تعویض کنتور های خراب، بازسازی و تعمیر تأسیسات فرسوده که 
شرکت آبفار به آن اقدام نموده است می توان به میزان قابل ملاحظه ای از هدر رفت آب 
جلوگیری کرد. مدیر عامل شرکت آب و فاضلاب روستایی قم تصریح کرد: در سال گذشته 
دو حلقه چاه نیزبا دبی تولیدی 171 متر مکعب در ساعت برای روستاهای این بخش حفر 

و تجهیز گردیده است؛ و خوشبختانه مشکل 
خاصی در این بخش نداشتیم. وی افزود: در 
از  حال حاضر هم میزان آب تولیدی بیش 
نیاز واقعی است ولی متاسفانه به علت استفاده 
غیراصولی و مواردی هم انشعابات غیرمجاز در 
ساعاتی از شبانه روز روستاهای انتهای خط 
انتقال فاقد آب هستند که این امر جز با اعمال 
مدیریت صحیح و مشارکت مردم در رفع آن 
میسر نمی باشد چرا که آنچه را که باید از منابع 
زیر زمینی آب استحصال کرد انجام داده ایم و 
فشار بیشتر را زیان آور می دانیم. صادق پور 
خاطرنشان کرد: خوشبختانه با تجهیز کامل 
اکیپ عملیاتی و تعمیرات به موقع در حال 
حاضر زمان رفع حادثه بسیار کوتاه است و 
پیمانکاران ما بطور شبانه روزی آمادگی دارند هرگونه اتفاق را رفع نمایند و از طرفی با تجهیز 
غالب مخازن ذخیره به دستگاههای کنترل سطح از سرریز مخازن جلوگیری به عمل می آید. 
مدیرعامل شرکت آبفار استان قم در بخش دیگری از سخنان خود گفت: این شرکت جهت 
ایجاد فرهنگ مناسب مصرف علاوه بر حضور در بین مردم از طریق ائمه جمعه و جماعات، 
توزیع نشریه و بروشور، نصب بنر تبلیغاتی و حضور در محل نمازجمعه تلاشهای وسیعی برای 

آگاهی و اطلاع رسانی به مردم اقدام نمده است. 
وی ادامه داد: خوشبختانه تلاشهای صورت گرفته اثرات مفیدی داشته است و به رغم 
کاهش منابع آبی در بسیاری از روستاها میزان بی آبی و کم آبی کاهش یافته است. مدیر عامل 
شرکت آب و فاضلاب روستایی قم در پایان گفت: مردم عزیز باید توجه داشته باشند ما هر 
روز میزان دسترسی به آب سالم و بهداشتی مان کم می شود زیرا از طرفی جمعیت افزایش 
می یابد ولی برعکس میزان مصرف از تولید بیشتر می گردد و از سوی دیگر انتظار برخورداری 
از آب با کیفیت در حال گسترش است. لذا این امر ما را به سمتی هدایت می کند که تمام 
تلاشمان جهت حفظ سرمایه های موجود و اصلاح مصرف و بهره برداری اصولی از داشته 
هایمان را بعمل آوریم. در غیر این صورت آینده ای مطلوب برایمان متصور نیست و عدم وجود 

منابع آبی مناسب به عنوان تهدید جدی پیش روی ماست.

زیباسازي  سازمان  شوراي  جلسه 
از  جمعي  حضور  با  قم  شهرداري 
قائم  شهر،  اسلامي  شوراي  اعضاي 
مقام شهردار، معاون شهرسازي و امور 
زیربنایي، مدیرعامل سازمان زیباسازي 
شهرداري،معاون خدمات شهري و امور 
اجتماعي و برخي از اعضاي شوراي این 

سازمان برگزار شد.
در این جلسه تفریغ بودجه سال 1393 
سازمان زیباسازي شهرداري قم مورد بررسي و 
تائید اعضا قرار گرفت و مقرر شد تا پس تدوین 

نهایي تقدیم شوراي اسلامي شهر قم گردد.
با  جلسه  این  در  قم  شهردار  مقام  قائم 
اشاره به اهمیت حذف زوائد بصري در سطح 

شهر ابراز داشت:حذف زوائد بصري باید در راس کار قرار 
بگیرد و ابتدا باید چند محور را مدنظر قرار داد و سپس به 

محورهاي دیگر رجوع کرد. در ادامه معتمدي با بیان اینکه 
سازمان زیباسازي باید به صورت محوري حرکت کند بیان 
داشت:سازمان زیباسازي باید محوري براي حرکت خود 

تعیین کند و طبق آن محور حرکت نماید.
و  تابلو  نصب  افزود:هرگونه  ادامه  در  وي 
المان در سطح شهر باید فقط با مجوز سازمان 
زیباسازي صورت پذیرد و براي پیش برد اهداف 
سازمان زیباسازي سازمان هاي مرتبط باید در 

جریان کار قرار گرفته باشند.
مدیرعامل سازمان زیباسازي و احیاي بافت 
فرسوده  شهرداري قم نیز در ادامه به بیان 
گزارش عملکرد سازمان زیباسازي پرداخت 
پل ها،نصب  نورپردازي  کرد:  نشان  خاطر  و 
المان هاي مناسبتي و شهري براي سال جدید 
در دستور کار قرار دارد. رئیس کمیسیون امور 
زیربنایي شوراي اسلامي شهر قم نیز در این 
جلسه بیان داشت: اضافه شدن بحث احیاي 
بافت فرسوده به سازمان زیباسازي کاري بسیار مهم است و 

در این راستا نیازمند برنامه ریزي مدوني هستیم.

اطلاعات حوزه های علمیه  فناوری  رئیس مرکز 
خواهران گفت: حضور گسترده طلاب علوم دینی در 
فضای مجازی نیاز به زیرساخت هایی دارد که فراهم 

نیست.
علی طائی زاده با اشاره به فراهم نبودن زیرساخت های 
حضور طلاب در فضای مجازی اظهار کرد: در حوزه های 
علمیه باید اساتید آشنا به علم و تکنولوژی حضور داشته 
باشند و سایت کامپیوتری و تجهیزات مناسبی برای طلاب 
فراهم شود. وی معتقد است که در دروس حوزه باید علوم 
مربوط به فناوری و تکنولوژی روز تدریس شود تا طلاب علوم 
دینی با این علوم آشنا شوند. وی اشتیاق طلاب به فعالیت در 
فضای مجازی را مناسب توصیف کرد و افزود: در شبکه ای 

مثل کوثربلاگ یا کوثرنت با حمایت های حداقلی که از 
طلاب خواهر داشتیم، شاهد تجمع بیش از 5 هزار طلبه 
در این فضا هستیم. این حضور نشان می دهد طلبه ها حاضر 
هستند با مشارکت یکدیگر در فضای مجازی کار کنند، چون 
این فضا را منبر تبلیغی برای خود می دانند. طائی زاده اضافه 
کرد: البته این اشتیاق در میان طلاب خواهر دوچندان است، 
چون امکان استفاده از منبر فیزیکی برای آنها کمتر است و 
برجسته بودن فعالیت آنها در فضای مجازی موضوعیت دارد.

رئیس مرکز فناوری اطلاعات حوزه های علمیه خواهران 
مشکلات زیرساختی و آموزشی را از موانع عدم حضور پررنگ 
طلاب در فضای مجازی دانست و افزود: طلبه ها در نقاط 
محروم با کمبود پهنای باند مواجه هستند و هزینه های 

اینترنت آنها زیاد است. به گفته وی سیاستی در حوزه های 
علمیه وجود ندارد که برای حضور اساتید و طلاب در فضای 
مجازی کار در خور شان انجام شود. وی با ذکر نمونه هایی 
از موفقیت طلاب خواهر در فضای مجازی اظهار کرد: یکی 
از طلبه های خواهر در یکی از مناسبت های تبلیغی توانسته 
بود 12 هزار بیننده در وبلاگ خود داشته باشد و وقتی این 
مطلب را برای آیت ا... مقتدایی دبیر شورای عالی حوزه های 
علمیه مطرح کردم ایشان تعجب کرد. طائی زاده افزود: اینکه 
یک طلبه بتواند در منزل خود از طریق پیام های تبلیغی 
12 هزار نفر را جذب کند نشان می دهد قدم های اولیه برای 
حضور طلاب در فضای مجازی برداشته شده و نیاز به تزریق 

زیرساخت و حمایت و برنامه بلندمدت داریم.

سرپرست استانداری قم روز گذشته با 
حضرات آیات صافی گلپایگانی و موسوی 
اردبیلی از مراجع تقلید قم دیدار و گفت 

وگ و کرد. 
مسئولین باید دین خود را به شهر 

مقدس قم ادا کنند
دیدار  این  در  گلپایگاني  صافي  ا...  آیت 
طی سخنانی با بیان اینکه مسئولیت ها گذرا 
باید حداکثر  اظهار کرد: مسئولین  هستند 
استفاده را از فرصت ها براي خدمت به مردم و 

کسب رضاي الهي داشته باشند.
این  مرجع تقلید با تاکید بر ضرورت تلاش 
براي کسب رضاي خداوند و توجه به معنویات 

در امور اظهار کرد: هر کسي در هر سمتي باید بر انجام 
وظایف و تکالیف خود مراقبت داشته باشد.

وي با بیان اینکه فرصت هاي خدمت به مردم براي افراد 
زودگذر هستند افزود: مسئولیت ها امتحان الهي هستند و 

باید تلاش کرد تا از این آزمون سربلند بیرون بیاییم.
وی  با اشاره به مشکلات مردم در زمینه هاي مختلف 
تصریح کرد: مسئولین باید از هر موقعیتي براي خدمت به 
مردم و گره گشایي از مشکلات آنها خصوصا اقشار فقیر 

جامعه استفاده کنند. 
آیت ا... صافي گلپایگاني همچنین وجود حضرت معصومه 
)س( و حوزه هاي علمیه را مایه خیر و برکت براي قم دانست 
و گفت: مسئولین باید دین خود را از جهات مختلف دیني و 

اخلاقي به شهر مقدس قم ادا کنند.

فریدون همتي سرپرست استانداري قم نیز در این دیدار 
ضمن ابراز خرسندي از ملاقات با علما، خدمت در قم را 
مهم و با ارزش دانست و اظهار کرد: در راه خدمت به قم 
نیازمند همکاري و همراهي آحاد مردم و مسئولان و دعاي 
خیر مراجع معظم هستیم .وي با اشاره به جایگاه خدمت 
در نظام مقدس جمهوري اسلامي بویژه خدمت به قشر 
مستضعف گفت: امیدوارم با یاري خداوند متعال بتوانم در 

این راه گام بردارم.

آیت ا... موسوی اردبیلی مطرح کرد:
مقبولیت دولت تدبیر و امید در نزد مردم

سرپرست استانداری قم همچنین روز گذشته با حضور 
در بیت آیت ا... موسوی اردبیلی با این مرجع تقلید دیدار و 

گفت و کو کرد. 
دیدار  این  در  اردبیلي  موسوي  ا...  آیت 
طي سخناني با اشاره به وجود مشکلات در 
جامعه، مقبولیت دولت تدبیر و امید نزد مردم 
را مورد توجه قرار داد و افزود: خدمت کردن 
کار دشواري است و ما براي مسئولان آرزوي 

توفیق مي کنیم.
دیدار  این  در  قم  استانداري  سرپرست 
فرمایشات و رهنمودهاي علما و مراجع معظم 
تقلید در همه ي زمینه ها را راهگشا عنوان کرد  
و  گفت: عمل به این رهنمودها را وظیفه ي 

شرعي و قانوني خود مي دانیم.
فریدون همتي خدمت در قم را توفیق الهي 
دانست و گفت: امیدوارم دوران مسئولیتم در 
قم، منشا خدمات براي حوزه هاي علمیه و مردم عزیز قم 

باشد.
و  فرمایشات  اینکه  بیان  با  کشور  وزیر  عالي  مشاور 
ها  زمینه  ي  همه  در  تقلید  عظام  مراجع  رهنمودهاي 
راهگشا هستند خاطرنشان کرد: عمل به این رهنمودهاي 
ارزنده را وظیفه ي شرعي و قانوني خود مي دانیم .سرپرست 
استانداري قم حمایت آیات عظام از دولت را پشتوانه ي بسیار 
خوبي براي دولتمردان در شرایط جاري کشور دانست و 
تصریح کرد: امیدواریم با تداوم حرکت دولت در مسیر تحقق 
اهداف و برنامه ها در چهارچوب قوانین و مقررات اسلامي و 
حمایت ها و دعاي خیر این بزرگواران شاهد توفیقات بیش از 

پیش دولت در خدمت به مردم باشیم. 

مدیریت و اصلاح الگوی مصرف، تنها راه مقابله با کم آبی

توصیه های آبفار قم به روستائیان

قائم مقام شهردار قم  تاکید کرد:

نصب تابلو و المان در سطح شهر فقط با مجوز سازمان زیباسازی

رئیس فناوری اطلاعات حوزه  خواهران:

زیرساخت حضور طلاب در فضای مجازی فراهم نیست

روز گذشته صورت گرفت:

دیدار سرپرست استانداری قم با مراجع

وامور  شهید  بنیاد  مدیرکل 
و  بررسی  قم گفت:  استان  ایثارگران 
تکمیل گلزارهای نیمه تمام  و بررسی 
نحوه نگهداری و تامین نیازمندی های 
در  شده  واگذار  گلزارهای  اساسی 
کارگروه ساماندهی گلزارها به ریاست 
استاندار قم و با دبیری بنیاد شهید و 

امور ایثارگران مورد بحث قرار گرفت. 
سردار سید جواد هاشمی افزود: بنا شد 
تا کلیه گلزارهای تحویل شده به دهیاری 
ها بر اساس دستور العمل حافظان گلزارها، 

دهستان   شوراهای  و  ها  دهیاری  توسط 
حفظ و مرمت و نگهداری شود. وی ادامه 
داد: همچنین کلیه گلزارهایی که در دست 
که  مزاری  تک  گلزار  و 10  است  احداث 
ساماندهی آنها آغاز نشده تا پایان امسال به 

اتمام می رسد. 
وی اضافه کرد: برای ساماندهی 24 گلزار 
باقی مانده نیز در صورت تامین هزینه اقدام 
لازم صورت می گیرد. سردار هاشمی افزود: 
کل گلزارهای استان قم 71 گلزار است که 
تا کنون کار ساماندهی 36 گلزار خاتمه یافته 

است. مدیرکل بنیاد شهید وامور ایثارگران 
قم گفت: بررسی و تکمیل گلزارهای نیمه 
تامین  و  نگهداری  نحوه  بررسی  و  تمام  
نیازمندی های اساسی گلزارهای واگذار شده 
در کارگروه ساماندهی گلزارها به ریاست 
استاندار قم و با دبیری بنیاد شهید و امور 

ایثارگران مورد بحث قرار گرفت.  
سردار سید جواد هاشمی افزود: بنا شد 
تا کلیه گلزارهای تحویل شده به دهیاری 
ها بر اساس دستور العمل حافظان گلزارها، 
دهستان   شوراهای  و  ها  دهیاری  توسط 

حفظ و مرمت و نگهداری شود. وی ادامه 
داد: همچنین کلیه گلزارهایی که در دست 
که  مزاری  تک  گلزار  و 10  است  احداث 
ساماندهی آنها آغاز نشده تا پایان امسال به 

اتمام می رسد. 
وی اضافه کرد: برای ساماندهی 24 گلزار 
باقی مانده نیز در صورت تامین هزینه اقدام 

لازم صورت می گیرد. 
گلزارهای  کل  افزود:  هاشمی  سردار 
استان قم 71 گلزار است که تا کنون کار 

ساماندهی 36 گلزار خاتمه یافته است.

مدیرکل بنیاد شهید وامور ایثارگران استان قم:

دهیاری ها وظیفه حفظ و مرمت گلزارها را بر عهده دارند

ضرورت توسعه فرهنگ 
در روستاهای قم

اگر بخواهیم تمامی مشکلات و مسائل و عقب ماندگی های 
روستاهای استان قم را ریشه یابی کنیم، بدون شک باید از 
عدم توسعه فرهنگ در این مناطق نام ببریم. تقویت ابعاد 

فرهنگي در روستاها درگرو توسعه فرهنگ در این مناطق است. زمانی حساسیت این 
موضوع در روستاها دوچندان می شود که به این نتیجه برسیم ریشه تمامي مشکلات 
و مسائل و عقب ماندگی ها مثل فقر، نابرابري در حال رشد و بیکاري فزاینده، در مناطق 

روستایي، عدم توسعه فرهنگ است.
توسعه فعالیت های شغلی و به دنبال آن کاهش بیکاری یکي از اهداف کلان توسعه در 
اغلب کشورها و ازجمله کشور ما است. توسعه و عمران روستایي در چند دهه اخیر همواره 

یکي از دغدغه هاي اصلي توسعه در ایران و اکثر کشورهاي درحال توسعه بوده است.
 متأسفانه به علت نبود دانش روستا و عدم وجود سازمان هاي برنامه ریز روستایي در 
کشور، هیچ گاه نگاه درستي به روستاها نشده است و سیاست هاي غلط باعث شده است 
روستاهاي ما به سرعت فرهنگ خود را از دست بدهند و تمام ویژگي هاي روستا ازجمله 

تولیدکنندگي از بین برود.
 روستاها ازلحاظ ویژگي هاي ظاهري و باطني با شهرها متفاوتند و مسلماً یک شهرک 
و یک روستا باوجود جمعیت یکسان ازلحاظ ساختارهاي اجتماعي، فرهنگي و اقتصادي 
متفاوتند. هر روستایي هرچند کوچک و کم جمعیت، فرهنگي دارد که خاص همان 

روستاست. درحالی که در شهر جمعیت کثیري فرهنگ یکساني دارند.
متأسفانه آنچه امروز در روستاهای ما در حال به وقوع پیوستن است، غلبه فرهنگ 
شهری بر فرهنگ روستایی است. در تعامل شهر و روستا فرهنگ شهري به علت وسعت 
بیشتر و بلندگوهاي فراوان و زرق وبرق های زیاد، فرهنگ غالب مي شود و به مرورزمان 
فرهنگ روستایي به علت گسترش ارتباطات زیاد، در فرهنگ شهر حل مي شود. این روندي 
است که در حال حاضر در حال وقوع است و منجر به دو تغییر در جامعه مي شود. متأسفانه 
این غلبه فرهنگ شهرنشینی در روستاهای استان قم روحیات و ارزش هاي روستایي را 
تحت الشعاع قرار داده و باعث مي شود مشکلاتي که در مورد روحیه مصرف کنندگی و 

تولیدکنندگی گفتیم پیش آید، زیرا روستا فرهنگي متفاوت از شهر دارد.
نگاه فرهنگي به روستاها و توسعه فرهنگي روستاها در دولت هاي گذشته در مراحل 
مختلف تا حدودي مغفول مانده و نگاهي که به روستاها بوده است جز در مواردي 
اندک، یک نگاه سخت و به توسعه فیزیکي و مباحثي چون ساماندهي کالبدي فضاي 
روستاها، تأمین مسکن روستاییان، آب رساني، جمع آوري و دفع فاضلاب روستایي، تشکیل 
دهداري ها، سلامت و افزایش درآمد سرانه، تلاش در رفع محرومیت، ارتقاي سطح درآمد 
روستاییان و کشاورزان و رفع فقر ، صدور سند مالکیت و مسائلي ازاین دست پرداخته است.

آنچه در این میان مغفول مانده، توسعه فرهنگی روستاها است که در دولت یازدهم 
اهتمام ویژه ای نسبت به این موضوع وجود دارد.  به هرروی، بررسي وضعیت روستاهاي 
درگذشته و حال، نشان دهنده نقش تعیین کننده روستاها در توسعه است. تداوم، تثبیت و 
تبیین این جایگاه در آینده، ضرورتي غیرقابل انکار محسوب مي شود. این موضوع عزم جدي 
دولت یازدهم در تغییر نگاه توسعه روستایي از نگاه سخت به نگاه نرم و توسعه ابعاد فرهنگي 

و انساني را مي طلبد.
* نماینده قم در شورای عالی استان ها

علی قاسمی ورجانی *

قم،  استان  انتقال خون  مدیرکل   
میزان شاخص  به طور معمول  گفت: 
اهدای خون در ایران به ازای هر 1000 
نفر 27 نفر است که در استان قم به 
ازای هر 1000نفر 31 اهدای خون صورت 

می گیرد که میزان مناسبی است.
دکتر مرتضی نوریان در این زمینه افزود: 
این درحالی است که در کشورهای توسعه 
یافته این آمار به 39نفر در میان 1000 نفر 

می رسد ولی بازهم ایران در میان کشورهای 
منطقه جزو بهترین و برجسته ترین کشورها 

در زمینه اهدای خون محسوب می شود.
وی اضافه کرد: میزان اهدای خون مردم 
استان قم در سال 93، بیش از 6 و نیم 
درصد رشد داشته است که در این زمینه 
شاهد رشد 4 و 3دهم درصدی اهدای خون 

توسط بانوان قمی بودیم.
مدیرکل انتقال خون استان قم در ادامه 

با تاکید براینکه در انتقال خون محدودیت 
جنیستی جود ندارد، گفت: حرکت رو به 
جلوی بانوان در استان قم نسبت به انتقال 
به  باتوجه  و  است  مثبتی  حرکت  خون، 
آماری که امروزه در سطح کشور در خصوص 
اهدای خون وجود دارد هنوز این میزان از 

میانگین ملی پایینتر است.
بین  این  در  البته  اظهارکرد:  وریان 
نباید نگرانی ها و استرس های بانوان را در 

خصوص انتقال خون از نظر دور داشت زیرا 
بسیاری از بانوان از ترس کم خونی و فقر 

آهن از اهدای خون خودداری می کنند.
وی گفت: این خودداری و به نوعی ترس 
از اهدای خون در حالی است که از نظر 
علمی، اهدای خون مساله جنسیتی نیست 
و بانوان نیز می توانند به راحتی در فواصل 
مشخص و با نظر پزشکان و کارشناسان 

خون به اهدای خون بپردازند.

مدیرکل انتقال خون  استان:

شاخص اهدای خون در قم مناسب است



3 اقتصادی

آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,018,000یک مثقال طلا

927,560یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

9,060,000سکه بهار آزاد ی

9,080,000سکه امامی

4,600,000نیم سکه

2,580,000ربع  سکه

1,700,000سکه یک گرمی

قیمت بازارنام خود رو

 20634,400,000 تیپ 5

 206SD37,200,000وی 8

GLX 405 32,400,000پژو 

SLX 405 32,600,000پژو 

ELX 43,600,000پژو پارس 

 39,000,000پژو پارس سال

E2 90 46,000,000تند ر 

LX 33,000,000رانا 

TU5 33,300,000رانا 

LX 30,200,000سمند 

LX EF7 31,000,000سمند 

ELX 37,000,000سورن 

قیمت بازارنام خود رو

300 S 75,000,000زوتی 

 17,000,000سایپا کارا 151

 21,000,000سایپا 111

 20,500,000سایپا 131

 20,500,000سایپا 132

SX 24,500,000سایپا تیبا 



قیمت بازارنام خود رو

315 MVM41,500,000 

530 MVM42,000,000 

MVM X3368,000,000 

 MVM X3375,000,000 جد ید اتومات

 MVM11020,500,000 چهار سیلند ر

رییس اتحادیه فروشندگان گوشت گوسفندی؛

شرایط نگهداری و فروش گوشت قرمز 
تغییر کرد

رییس اتحادیه فروشندگان گوشت گوسفندی از شرایط جدید نگهداری و 
فروش گوشت خبر داد و گفت: از این پس لاشه دام ها پس از کشتار باید 24 ساعت 
در پیش سرد کن قرار گیرند و سپس در بازار توزیع و فروخته شوند که حدود هزار 

تا 1500 تومان بر قیمت هر کیلوگرم گوشت تاثیر می گذارد. 
علی اصغر ملکی اظهار کرد: از روز گذشته براساس اعلام سازمان دامپزشکی گوشت ها به 
مدت 24 ساعت در پیش سردکن قرار می گیرند که این موضوع برای از بین بردن باکتری و 
بیماری هاست، چون مواردی از بیماری تب کنگو در دام ها مشاهده شده بود و به دلیل از بین 

بردن این بیماری و کاهش شیوع آن، این تصمیم اتخاذ شد. 
وی افزود: زمانی که گوشت ها در پیش سرد قرار می گیرند وزن آنها بین 500 تا 700 گرم 
کاهش می یابد و علاوه بر آن هزینه های جانبی مثل هزینه های حمل ونقل و کارگری نیز به 

آن اضافه می شود که مقداری قیمت گوشت را افزایش می دهد. 
ملکی با بیان اینکه با پیش سرد کردن گوشت مخاطرات بسیاری از عوامل بیماری زا در 
گوشت به میزان چشمگیری کاهش می یابد، گفت: با راه اندازی سیستم های پیش سردکن 
در کشتارگاه ها لاشه کشتار گوسفند به مدت 24 ساعت در دمای یخچال قرار می گیرد و 
شرایطی ایجاد می شود که امکان رشد میکروب ها و عوامل بیماری زا در گوشت از بین می رود.

 ملکی در عین حال بیان کرد: با انجام این عملیات، گوشت از نظر مصرف شرایط کیفی 
بسیار بهتری پیدا می کند و همچنین امکان رشد عوامل بیماری زا در آن کاهش می یابد.

 گوشت گوسفندی شقه و بدون دنبه کیلویی 29 هزار تومان 
رییس اتحادیه فروشندگان گوشت گوسفندی اظهار کرد: درحال حاضر قیمت هر کیلوگرم 
گوشت گوسفندی شقه و بدون دنبه 29 هزار تا 29 هزار و 500 تومان است که این قیمت  

تا روز گذشته 27 هزار و 500 تا 28 هزار تومان بود.
 

معاون وزیر کار اعلام کرد:

طرح ۸ مرحله ای اشتغال آماده اجرا شد
 معاون وزیر کار گفت: طرح توانمندسازی و آموزش های مهارتی روستائیان، 
عشایر و مناطق مرزی بعد از ماه مبارک رمضان به صورت جدی در کشور اجرا 

خواهد شد. 
کورش پرند گفت: در حوزه اشتغال و رفع بیکاری پارامترهای زیادی تاثیر گذارند که 
یکی از این پارامترها بحث آموزش های فنی و حرفه ای و مهارت آموزی است. در حال 
حاضر 700 مرکز دولتی و 14 هزار آموزشگاه آزاد داریم. معاون وزیر کار افزود: در این مراکز 
چند نوع آموزش داده می شود و به طور کلی نزدیک به 60 درصد آموزش های تخصصی 
سازمان آموزش فنی و حرفه ای منتج به اشتغال می شود. پرند با اشاره به اینکه نظام های 
آموزشی دنیا با سه موضوع متحول می شوند گفت: موضوع فناوری اطلاعات، سلامت و 
بحث فاینانس سه موضوعی است که باعث تحول خواهد شد. وی خاطرنشان کرد: با این 
وصف مشکل فارغ التحصیلانی که مطرح می کنند صرفا مشکل کشور ما نیست و سایر 
کشورها هم این مشکل را دارند؛ البته با نرخ های متفاوت. هم اکنون از هر 100 مردی که 
در کشور ما فارغ التحصیل هستند بیش از 12 نفر بیکارند و در مقابل از هر 100 زن فارغ 

التحصیل نیز 33 نفر بیکار هستند.
پرند با بیان اینکه سازمان فنی و حرفه ای طرحی را با عنوان ارتقاء شایستگی های 
حرفه ای دانشجویان و دانش آموختگان کشور با رویکرد رفع نیاز بازار دارد بیان داشت: 
کارهای عملیاتی این طرح انجام شده و این آمادگی وجود دارد که در این کار به مراجع 
ذیربط کمک کنیم. البته قطعا با این طرح رویکرد و مشکل فارغ التحصیلان رفع نخواهد 
شد زیرا مثلا در رفع مشکل کشاورزی باید سیستم کشاورزی های تک داشته باشیم تا 
بتوانیم از فارغ التحصیلان آن استفاده کنیم. این مقام مسئول در وزارت کار بیان داشت: 
طرح توانمندسازی و آموزش های مهارتی روستائیان، عشایر و مناطق مرزی بعد از ماه 
مبارک رمضان به صورت جدی در کشور اجرا خواهد شد. این طرح که با رویکرد اشتغال 
پایدار است 8 مرحله دارد و تفکر اصلی آن بر روی آموزش های سیار است. یعنی در 
مناطق روستایی و عشایر به همراه سازمان های مربوطه حضور خواهیم داشت و البته 130 
میلیارد تومان اعتباری که برای آن دیده شده چنانچه در اختیار قرار گیرد به راحتی می 
توان در کشور آن را پیاده سازی کرد. معاون وزیر کار اظهارداشت: هم اکنون نیز برای این 
طرح چند استان انتخاب و برنامه ها و نیاز سنجی های مربوط به آن انجام شده است. 
وی درباره طرح ارتقای شایستگی حرفه ای دانشجویان و دانش آموختگان نیز گفت: در 
سال 94 به هزار اپلیکیشن نویس نیاز داریم و با برآوردی که داشتیم به راحتی می توانیم 
با آموزش های لازم مهارتی، نیروهای کار را ایجاد کنیم تا از طریق دورکاری بتوانند برای 

سایر کشورها هم کار کنند.

همه ی قطارها تا پایان سال به
 سامانه کنترل هوشمند مجهز می شود 

معاون فني و زیربنایي شرکت راه آهن گفت : 100 درصد نصب و طراحي سامانه 
کنترل هوشمند با دانش بومي انجام شده است و تا پایان سال سامانه کنترل 

هوشمند در همه لوکوموتیوها نصب مي شود.
معاون فني و زیربنایي شرکت راه آهن گفت : 100 درصد نصب و طراحي سامانه کنترل 
هوشمند با دانش بومي انجام شده است و تا پایان سال سامانه کنترل هوشمند در همه 
لوکوموتیوها نصب مي شود. سعید محمدزاده اظهار داشت : با راه اندازي این سامانه چنانچه 
لوکوموتیوي بخواهد از چراغ قرمز عبور کند به صورت خودکار متوقف مي شود یا زماني که 
به ایستگاه نزدیک مي شود اگر سرعت ان بالا باشد به 30 کیلومتر در ساعت کاهش مي یابد 

و این سامانه موجب ایمني بالا در قطارهاي موجود شبکه ریلي مي شود.
محمدزاده گفت : نصب و راه اندازي هریک از این سیستم ها پیچیدگي هاي خاص خود 

را دارد که متخصصان داخلي ما توانستند به شکل مطلوبي پیاده سازي کنند.
وي افزود : این سامانه که سال 85 یا 86 قرارداد اجرایي آن منعقد شده بود به دلایل 
بسیاري از جمله نبود نقدینگي به کندي جلو رفت اما سال هاي 92 و 93 به شدت این 
پروژه پیگیري و در مسیر تهران-مشهد بهره برداري شد ، همچنین کار تجهیز کل شبکه 
ریلي به سامانه کنترل هوشمند نیز آغاز شده و در حال حاضر در مسیر بافق تا بندرعباس 
22 ایستگاه به ان مجهز شده است.  محمدزاده گفت : کار بسیار سنگین و سختي براي 
تجهیز این 22 ایستگاه در مسیر بافق - بندرعباس انجام شد که بیش از یک سال زمان 
برد و در دیگر مناطق نیز همکاران ما سخت مشغول کار هستند و هدف این است پس از 
علائمي کردن مسیرها سیستم کنترل هوشمند زمیني نصب و همزمان این سیستم در 
لوکوموتیوها نیز راه اندازي شود.  وي افزود : هدفگذاري در حوزه ریلي ، افزایش ظرفیت در 
بخش هاي باري و مسافري ، ارتقاي ایمني و افزایش رضایتمندي است که با این 4 محور 
پروژه هایي تعریف شد.  محمد زاده با بیان اینکه یکي از محورهایي که در برنامه ریزي هاي 
راه آهن در دو سال آخر در نظر گرفته شد ، هم خواني برنامه ریزي ها با طرح جامع ریلي است 
، اظهار داشت : براي بهره گیري بیشتر از شبکه ریلي موجود چند راه آهن راهکار اساسي از 
جمله بازگشایي ایستگاه ها ، دو خطه کردن خطوط و استفاده از سیستم کنترل هوشمند 
در دستور کار راه آهن است.  محمدزاده بازگشایي ایستگاه ها در مسیر هاي تک خطه را یکي 
از کارهاي بسیار سخت و پیچیده براي افزایش ظرفیت بخش ریلي برشمرد و گفت: در این 
حوزه به سه عملیات روسازي ، زیرسازي و ساختمان نیاز است و علاوه بر این علائمي کردن 
خطوط ایستگاه ها نیز باید صورت بگیرد که دشوار است و در زمان علائمي  کردن خطوط ، 
دو ایستگاه مجاور باید تعطیل شود.  وي افزود : تمام پروژه هاي ریلي در راه آهن ارزیابي شده 
و میزان پیشرفت آن و همه جزئیات شبکه ریلي کشور مشخص است به گونه اي که مي توان 

مشاهده کرد کدام ایستگاه  چه علائمي و چند ایستگاه ساختمان آماده دارد.

 قابل توجه مودیان محترم مالیاتی:
مهلت ارائه الکترونیکی اظهارنامه برارزش 

افزوده دوره بهار 94 از طریق سامانه 
www.evat.ir حداکثر تا

 15 تیر ماه می باشد.
روابط عمومی اداره کل امور مالیاتی استان قم 

چرخش واردات از امارات به اروپا
میان  را  جدیدی  پرونده  خودرو  واردات  حالی  در 
شورای رقابت و وزارت صنعت و معدن باز کرده است که 
تازه ترین آمارها از تمایل اروپایی ها به صادرات خودرو به 

ایران حکایت دارد.
 چند ماهی می  شود که محمدرضا نعمت زاده، وزیر صنعت، 
معدن و تجارت دستورالعمل واردات خودرو را ابلاغ کرده است؛ 
این دستورالعمل اگرچه موافقان و مخالفان بسیاری داشت اما 
شرایط را هم به گونه ای پیش برد که واردات خودرو، سیر نزولی 
طی کند. آمارهای گمرک هم ماه به ماه کاهش حجم واردات 
خودرو را نشان می دهد. البته بسیاری، این روند را مطلوب 
ارزیابی کرده و معتقدند که بالاخره باید جلوی خروج ارز از 
کشور برای کالاهای غیرضروری را گرفت؛ هرچند که این ارز، 
از دسته دلارهای متقاضی باشد و دولت هم در تامین آن، نقش 

نداشته باشد.
جدال جدید خودرویی شورای رقابت و وزارت صنعت

می گویند  بازار خودرو  فعالان  برخی   البته  میان،  این  در 
سپردن واردات خودرو به عده ای خاص خود انحصار ایجاد 
می کند؛ همین هم بهانه ای شد تا شورای رقابت به بهانه بررسی 
انحصاری بودن یا نبودن واردات خودرو، به این پرونده ورود کند؛ 
پرونده ای که البته وزارت صنعت، انحصاری بودن آن را قبول 
ندارد اما به هرحال مجتبی خسروتاج، قائم مقام وزیر صنعت، 
معدن و تجارت با حضور در جلسه اخیر شورای رقابت، دلایل 
این وزارتخانه را برای انحصاری نبودن واردات خودرو اعلام کرد. 
بر این اساس، در جلسه اخیری که در شورای رقابت برگزار شده، 
مقرر شده دستورالعمل واردات خودرو مجددا بازنگری شود تا 
شرایط انحصاری در بازار خودروهای وارداتی ایجاد نشود و این 
بازار هم رقابتی شود. به همین دلیل، قرار است دستورالعمل 
واردات خودرو پس از بازنگری و اصلاح، برای بررسی مجدد به 

شورای رقابت ارسال شود.
تمایل اروپایی ها به صادرات خودرو به ایران

روی دیگر سکه میزان وارداتی است که در این مدت و پس 
از دستورالعمل صادره از سوی وزیر صنعت، صورت گرفته است. 
آنگونه که آمارهای رسمی نشان می دهد، از ابتدای سال جاری 
تاکنون، ده هزار خودرو وارد کشور شده است که این میزان، 

کاهش 51 درصدی را نسبت به سال گذشته نشان می دهد.
در مدت مشابه سال گذشته، 21 هزار و 464 خودرو به ارزش 
بالغ بر 245 میلیون و 787 هزار و 142 دلار وارد کشور شده 
بود.  اما نکته حائز اهمیت در این میان، افزایش سهم واردات 
خودرو از کشورهای اروپایی است. گویا بازار جذاب خودروی 
کشور و تمایل عجیب مردم ایران به لوکس سواری و البته 

خودروهای وارداتی، به مذاق اروپایی ها هم خوش آمده و اینک، 
کشورهایی همچون آلمان، استرالیا و انگلیس هم سهمی برای 

خود از بازار خودروهای وارداتی ایران، تصاحب کرده اند.
اروپایی ها چه خودروهایی به ایران صادر کردند آمارها نشان 
می دهد از انگلیس عمدتا خودروهای برقی، از استرالیا تویوتا 
کمری، از آلمان عمدتا بنز،  از امارات کیا، هیوندایی، تویوتا، 
بنز، بی ام و، رنو، از کویت کیا اسپورتیج و سوناتا وارد کشور 
شده است.   البته خودروهایی که از انگلیس وارد کشور شده، 
عمدتا بر خودروهای برقی متمرکز بوده و در میان محموله های 
خودروی وارداتی که در گمرکات به ثبت رسیده، انگلیس 
توانسته در زمینه خودروهای برقی، پیشگام باشد. در این میان 
آنگونه که گمرک جمهوری اسلامی ایران در گزارش های آماری 
خود اعلام کرده، 5 دستگاه خودروی برقی با عدم اعتبار جهت 
شماره گذاری و تنها برای تست، وارد ایران شده که واردات آنها، 
با مجوز دفتر مقررات واردات و صادرات صورت گرفته است. 
مروری بر آمارهای رسمی نشانگر این است که هم اکنون 
کشورهایی همچون امارات متحده عربی، کویت، کره جنوبی، 
استرالیا، ترکمنستان، چین و انگلیس مبدا واردات خودروهای 
خارجی به ایران هستند اما در این میان بیشترین سهم را امارات 

متحده عربی از آن خود کرده است.  
ردپای واردات خودروهای بالای 2500 سی سی 

نمایان  را  دیگری  واقعیت  همچنین  خودرو  واردات  آمار 
به  بالای 2500 سی سی  ردپای خودروهای  آن  و  می سازد 
کشور است، این در حالی است که سازمان توسعه تجارت اعلام 
می کند: سال گذشته 711 دستگاه خودرو با حجم موتور بیش 
از 2500 سی سی به  ارزش 29.5 میلیون دلار وارد شد که 
500 مورد آن به  ارزش 18.9 میلیون دلار به نیروی انتظامی 
و بنزهای پلیس و 25 مورد آن به  ارزش 750 هزار دلار به 

سفارتخانه های خارجی تعلق داشت.
براساس آمارهای دولتی، مجموع واردات این نوع خودروها 

در سال گذشته بدون احتساب خودروهای نیروی انتظامی و 
خودروهایی با پلاک دیپلماتیک، 186 دستگاه به  ارزش 9.85 
میلیون دلار است که همگی از محل ثبت سفارشات مصوبات 
دولت، قبل از ممنوعیت واردات این نوع خودروها انجام شده 
البته واردات خودروهای بالای 2500 سی سی در  است.   
فاصله سال های 1388 تا 1392 در مجموع 95هزار و 673 
دستگاه بوده که باعث خروج بیش از 2میلیارد و 510میلیون 
دلار ارز از کشور شده است. میزان واردات خودروهای بالای 
2500 سی سی در فاصله سال های 1388 تا 1392 به تفکیک 
برندهای مشهور نشان می دهد پورشه 1817 دستگاه به ارزش 
171.9 میلیون دلار، لکسوس 5722 دستگاه به ارزش 202.5 
میلیون دلار، مازاراتی 62 دستگاه به ارزش 7.88 میلیون دلار، 
بنز 5676 دستگاه به ارزش 361 میلیون دلار و سایر برندهای 
دیگر 82هزار و 397 دستگاه به ارزش یک میلیارد و 789میلیون 

دلار بوده است.
هیچ خبری از پورشه و مازراتی نیست

در تازه ترین آمار گمرک ایران مربوط به سه ماه ابتدای سال 
جاری نشانی از واردات دو خودروی لوکس مازراتی و پورشه 
نیست.   آن طور که این آمار نشان می دهد در سه ماهه ابتدای 
سال جاری،  خودروی مازراتی و پورشه به کشور وارد نشده  
است. نکته قابل توجه دیگر این آمار، وارد نشدن خودروهای 
بخشنامه  آخرین  براساس  که  است  سی سی  بالای 2500 
هیات دولت در این زمینه بوده  است. البته محمدباقر نوبخت، 
سخنگوی دولت در شهریور ماه سال گذشته گفت که واردات 
این خودروها نه تنها ممنوع شد، بلکه اگر متروکه نیز شوند باید 
به کشوری که از آنجا وارد شده اند، ارجاع شوند و تحت هیچ 
شرایطی به داخل کشور نیایند. نوبخت، دلیل ممنوعیت واردات 
این خودروها را نیز این گونه اعلام کرده است که ما به تردد 
این خودروها معترض هستیم، چرا که با بافت فرهنگی کشور 

ما ناسازگار است.

نان را به دلیل  نانوایان پایین بودن کیفیت   درحالیکه 
بی کیفیت بودن آرد و رعایت نکردن استانداردهای تولید 
انجمن  در کارخانه های آردسازی عنوان می کنند، رییس 
آردسازان تصریح کرد: حرفه ای نبودن خمیرگیر ها، علت 
بی کیفیتی نان است و نانوایان در شیوه پخت کیفیت نان را 

رقم می زنند. 
سید محمدرضا مرتضوی در واکنش به گلایه های برخی از نانوایی ها 
مبنی بر این که آرد یارانه ای از کیفیت پایین تری نسبت به آرد آزاد 
برخوردار است، تاکید کرد: کارخانه با دو کیفیت آرد تولید نمی کند 
و تمام کارخانه های آردسازی ملزم به رعایت استاندارد هستند. حتی 

گاهی دیده می شود آزاد پزها از سایر نانوایی ها آرد می خرند. 
وی با تاکید بر این که گلایه نانوا ها از آرد، ریشه تاریخی دارد، گفت: 
در سال های گذشته از گندم ایران با گلوتن کمتر استفاده می شد لذا 
مساله  استراحت آرد برای مطلوب تر شدن مطرح بود تا اصطلاحا 

آرد جا بیفتد. 
رییس انجمن آردسازان ایران با اشاره به این که دوره خواب باید 
در مغازه نانوایی صورت گیرد، اظهار کرد: در حال حاضر نانواها دهه 
به دهه خرید می کنند و سفارش ها به روز نیست؛ لذا باید از آرد به 
درستی در نانوایی استفاده شود به گونه ای که آرد قدیمی زودتر و آرد 

جدید دیر تر به کار گرفته شود. 
مرتضوی با اشاره به این که در حال حاضر ندرتا آردی با گلوتن 
کمتر از 27 واحد یافت می شود، گفت: در زمستان، نانواها مشکل 
بالا بودن گلوتن را داشتند و الان مشکل کمبود گلوتن نیست که 
از سوی دیگر  را به مدت زیادی استراحت دهیم.  بخواهیم آرد 
گندم های وارداتی که بیشتر از روسیه، قزاقستان و اوکراین خریداری 
می شوند نیز گلوتن بالا دارند و مشکلی در این زمینه وجود ندارد که 

بخواهیم آرد را نگه داریم. 
وی با تاکید بر مدرن شدن آسیاب های ایران و قدرت رفع بسیاری 

از مشکل ها اظهار کرد: مدت هاست که گندم تازه در کارخانه های 
آردسازی مصرف نمی شود و حداقل 10 تا 15 روز فاصله زمانی 
برداشت تا آسیاب وجود دارد. از آن پس نیز حدود چهار - پنج 
روز زمان می برد که آرد تولیدی، بسته بندی شود و به فروش برسد. 

کیفیت آردهای دولتی و آزاد یکسان است
رییس انجمن آردسازان ایران با تاکید بر این که مغازه های نانوایی 
باید شرایط نگهداری آرد را ایجاد کنند و کسی نمی تواند کار شخص 
دیگر را انجام دهد، گفت: مغازه های نانوایی باید مشخصات استاندارد 
داشته باشند و محلی برای نگهداری آرد در آنها در نظر گرفته شود. 
مرتضوی با اشاره به این که نگهداری آرد در کنار تنور به آن صدمه 
می زند، گفت: اگر نانوا رفتار درستی داشته باشد، آرد بیش از 15 روز 
در مغازه نمی ماند و به میزان زیاد نیز بسته های آرد روی هم قرار 
نمی گیرند، چرا که این کار خود باعث کاهش کیفیت آرد می شود. 

وی با تاکید بر این که کیفیت آرد دولتی با آردی که به آزاد پزها 

داده می شود به هیچ عنوان متفاوت نیست، افزود: برای کارخانه صرف 
نمی کند که آرد را با کیفیت مختلف تولید کند. گاهی دیده می شود 
چون آزاد پزها حرفه ای هستند آرد را با سبوس بیشتری می خرند؛ به 
عنوان مثال آزاد پزهای سنگکی به دنبال آرد با سبوس بیشتر هستند 

تا آرد رطوبت بیشتری را در خود نگه دارد و نان دیرتر بیات شود. 
چرا نان مثل چوب، خشک می شود؟

رییس انجمن آردسازان ایران با اشاره به خشک  شدن سریع نان ها 
تصریح کرد: گاهی مشاهده می کنیم نان سنگک یا تافتون را قبل از 
این که به خانه برسانیم خشک شده اند. علتی که می تواند روی این 
موضوع تاثیر بگذارد به میزان چانه خمیر بر می گردد؛ گاه از حجم 
چانه کاسته می شود و با وردنه  کشیدن سایز نان را بزرگ می کنند 
که این کار باعث کم شدن ضخامت نان و خشک شدن سریع آن 

می شود. 
مرتضوی با اشاره به این که تفاوت کیفیت را می توان هنگامی 
احساس کرد که به نانوا بگوییم چانه نان را دوبل کند، گفت: نان 
ایران، سنتی و تخت است. اگر خمیر نان تخت را کم و با وردنه سایز 

آن را بزرگ کنیم از حالت طبیعی خارج می شود. 
وی با اشاره به این که براساس تحقیقات، یک شاطر سنگکی 
فعالیتی برابر با 11 کیلومتر پیاده روی در روز دارد، گفت: هریک از 
ضربات دست شاتر یک معنی و تاثیر خاصی بر نان دارد، لذا برخی 

نان های ایرانی را نمی توان به صورت رباتیک پخت. 
رییس انجمن آردسازان ایران با اشاره به منسوخ شدن پخت نان 
خراسانی و لواش  اظهار کرد: شاتر باید حرفه ای باشد و اجرت درستی 
به آن داده شود. در گذشته دستمزد شاتر ها از کارگران بیشترین بود 
چون کار بسیار سختی را انجام می دهند و شاتر مانند سرآشپز است. 

چربی زیاد، آرد را فاسد می کند
مرتضوی در مورد یکی دیگر از گلایه های مطرح شده مبنی بر این 
که چربی آرد های دولتی گرفته می شود، تصریح کرد: سر و ته گندم 
باید از آن جدا شود، چرا که چربی زیادی دارد و مقدار بیش از حد 

چربی، آرد را زودتر فاسد می کند و اصطلاحا آرد تلخ می شود. 
وی در مورد دولتی یا غیردولتی بودن آرد نیز اظهار کرد: تولید آرد 
مشخصات خاص خود را دارد که در تمام کارخانه ها اجباری است. 
نوع آرد و تاریخ تولید روی بسته بندی نوشته می شود و در صورتی که 

نانوا رفتار با آرد را بلد باشد کارهای لازم را انجام می دهد. 
به گفته مرتضوی خمیرگیر اگر حرفه ای باشد متوجه می شود که 
وقتی هوا گرم است باید با آب سرد خمیر درست کند و در هوای 

بارانی شرایط استفاده از آرد فرق می کند. 
رییس انجمن آردسازان ایران با تاکید بر این که نباید بیش از 10 
ردیف کیسه آرد روی هم چیده شود، گفت: در صورتی که بسته های 
زیاد آرد روی هم قرار گیرند و هوا نیز گرم باشد، آرد کلوخه می شود، 

لذا شرایط نگهداری آرد باید در نانوایی رعایت شود. 

بی کیفیتی نان  تقصیر آردسازان یا نانوایان؟ 
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آیا سوریان برای مسابقات جهانی شانس دارد؟

عضو شورای فنی کشتی فرنگی گفت: این شورا تا این لحظه تصمیم جدیدی 
در قبال امکان حضور سوریان در رقابت های جهانی نگرفته است.

بهرام مش��تاقی درباره موضع شورای فنی کشتی فرنگی پس از اعلام آمادگی حمید 
سوریان برای حضور در مسابقات جهانی آمریکا اظهار کرد: پس از این موضوع شورای 
فنی هنوز جلسه ای تشکیل نداده و مبنای کار همان تصمیم قبلی است. اینکه پس از 
این اظهار نظر سوریان، شورای فنی تشکیل جلسه دهد یا خیر باید از سوی فدراسیون 

کشتی اعلام شود.
عضو شورای فنی کشتی فرنگی افزود: من پس از کشتی  نگرفتن سوریان اولین عضو 
شورای فنی بودم که موضع  خود را خیلی صریح در گفتگو با ایسنا اعلام کردم اما حال 
اینکه سوریان عنوان کرده برای حضور در مسابقات جهانی بسیار علاقه مند است باید با 
مش��ورت کلیه اعضای شورای فنی تصمیم گیری صورت گیرد. البته رییس فدراسیون 

می تواند تصمیمات شورای فنی را در صورتیکه صلاح بداند وتو کند.
وی در ادامه به لغو سفر فرنگی کاران ایران به تورنمنت مشترک با آمریکا در این کشور 
اشاره کرد و گفت: خدا راشکر که این سفر لغو شد چرا که انجام آن کاملا به ضرر کشتی 
ایران بود و آن ها می خواستند نسبت به اعضای تیم ایران شناخت کافی پیدا کنند تا در 

مسابقات جهانی از این اطلاعات بر ضد ما استفاده کنند.
مشتاقی تصریح کرد: آمریکاییها همین که دیدند ما با نفرات اصلی راهی این تورنمنت 
نمی شویم در تصمیم خود تجدید نظر کردند و با اینکه خودشان از تیم ایران دعوت کرده 
بودند خودش��ان هم به اعضای تیم ویزا ندادند که این موضوع نش��ان می دهد آن ها در 

رسیدن به اهداف خود ناکام بودند. 

ملی پوش دوپینگی وزنه برداری: 

معلوم شده رضازاده اصلا اعتراضی نکرده بود

ملی پوش پیشین و ز نه بر د ار ی می گوید در حالی که رضا زاده گفته بود نسبت 
به محرومیت دو و ز نه بر د ار  دوپینگی اعتراض کرده، اما پشت پرده مشخص شد، 

هیچ اعتراضی انجام نگرفته است.
یاس��ین باقری، و ز نه بر د ار  دسته 94 کیلوگرم ایران در جریان مسابقات قهرمانی آسیا 
2013 مدال برنز کس��ب کرد، اما پس از آن به علت مثبت ش��دن تست دوپینگش دو 
سال محروم بود. باقری بر خلاف مرادی آن چنان نتوانسته خود را آماده کند و شرایط 

خوبی داشته باشد.
وی درباره محرومیت و وضعیت تمرینی اش در مدتی که محروم بوده است، گفت: ترجیح 
می دهم در مورد آن اتفاق صحبت نکنم، اما بهتر بود فدراسیون رضازاده بیشتر از ورزشکار 
حمایت می کرد نه این که وقتی اتفاقی افتاد بگویند اصلا کاری ندارند و مقصر و ز نه بر د ار  
بوده است. من فکر می کردم در خواست تجدید نظر داده اند، اما پشت پرده مشخص شد 
که فدراسیون جهانی هیچ اعتراضی دریافت نکرده است، زیرا اعتراض کردن هم هزینه 

داشت و چون اعتراض نشده بود فدراسیون جهانی نیز محرومیت را اعلام کرد.
وی ا دا مه  داد: پس از آن اتفاق نیز تمرین داشتم، اما چون روحیه ام خراب بود و در اردو 
هم نبودم تمریناتم کمتر شد. البته نزدیک به شش ماه است که کم کم تمریناتم در حال 
خوب شدن است. باقری در پاسخ به این پرسش که چرا مانند سهراب مرادی زودتر به فکر 
برگشت به تمرینات نبود؟ تصریح کرد: از مرادی خبر نداشتم و با او در ارتباط نبودم. من 
طبق شرایطی که داشتم در همان حد نیز تمرین کردم. در واقع به تمرین کردن در اردو 
عادت کرده بودم و شرایط نسبت به خانه فرق می کرد. البته با مربی ام رامهرمزی صحبت 
کردم و فعلا قرار است خودم را به مسابقات لیگ برسانم. در حال  حاضر آمادگی ام خیلی 
خوب نیست. شنیده ام مرادی نیز در 94 کیلوگرم به رکوردهای خوبی رسیده بنا بر این 

تلاش می کنم شرایطم بهتر شود تا برای مسابقات بعدی به اردو دعوت شوم.

امیرحسین صادقی:

اگر من را نمی خواهند شفاف بگویند
مدافع تیم فوتبال استقلال با بیان اینکه تیمش را دوست دارد، گفت: من 
سرباز استقلال هستم و تا روزی که در این تیم باشم، تمام تلاشم را برای 

موفقیت انجام می دهم.
 امیرحس��ین صادقی در مورد آخرین وضعیتش در تیم استقلال تهران، با بیان این 
مطلب افزود: امروز طبق قراری که با پرویز مظلومی داش��تم، به باش��گاه آمدم تا او را 
ببینم و درخصوص وضعیتم با او صحبت کنم. البته تیم صبح تمرین داشت و بعد از آن، 

مظلومی به وزارت ورزش رفته تا جلسه ای را با بهرام افشارزاده برگزار کند.
وی در ادامه افزود: دوباره با پرویز مظلومی تماس می گیرم و با او صحبت می کنم تا 
قرار مجدد بگذارم و وضعیتم را با سرمربی تیم نهایی کنم. مدافع تیم فوتبال استقلال 
در پاسخ به این پرسش که این رفت و آمدها دلیلی بر این نیست که شما را برای فصل 
آینده نمی خواهند؟، تاکید کرد: من این را به منزل بازی تلقی نمی کنم و از منظر دیگر 
به این قضیه نگاه می کنم و فکر می کنم به دلیل مشغله کاری که مظلومی دارد و به 
تازگی تیم را تشکیل داده باید به او فرصت دهیم تا کمی آرامش پیدا کند و بعد مفصل 
با او صحبت کنم. وی در پاسخ به این پرسش که آیا این مسائل در شان امیر حسین 
صادقی است یا خیر؟، تصریح کرد: من سرباز استقلال هستم و سال ها برای این تیم 
بازی کرده ام. البته با این تیم قرارداد دارم و اگر من را نمی خواهند، باید شفاف بگویند. 
صادقی در پایان و در پاسخ به این سوال که آیا بحث حضور مهدی رحمتی و کاپیتانی 
او در استقلال باعث شده تا اجازه تمرین به تو ندهند؟، گفت: در این خصوص نظری 

ندارم و هیچ صحبتی در این مورد نمی کنم.

صادقیان: 

هدف اولم بازی در اروپا و گزینه ام
 در ایران نفت است

هافبک فصل گذش�ته تیم فوتبال پرس�پولیس گفت: فعلا برای فصل آینده 
تصمیم خاصی نگرفته ام و منتظر هستم رفتنم به یک تیم اروپایی قطعی شود.

پیام صادقیان درمورد وضعیتش برای فصل آینده گفت: دوست ندارم قبل از اینکه تیمم 
را انتخاب کنم ، صحبت خاصی انجام دهم. در حال حاضر جدایی من از پرس��پولیس 
قطعی شده و مشغول بررسی پیشنهادهای دیگر هستم تا بتوانم برای فصل آینده یک 
تصمیم خوب بگیرم که به رشد فوتبالم کمک کند. او در مورد اینکه از پرسپولیس کنار 
گذاشته شد، خاطرنشان کرد: من همیشه عاشق پرسپولیس و هوادارانش هستم و خواهم 
بود. سال خوبی را پشت سر نگذاشتم و دوست داشتم بمانم و همه چیز را جبران کنم اما 
سرمربی و مسئولان پرسپولیس تصمیم دیگری داشتند. من از هیچ کس در این باشگاه 
ناراحت نیستم. برای تیم محبوبم آرزوی موفقیت دارم و امیدوارم پرسپولیس فصل آینده 
با برانکو قهرمان لیگ برتر شود. صادقیان در مورد اینکه گفته می شود درصدد پیوستن 
به نفت تهران است، اظهار داشت: مطمئنا نفت در بین تیم های داخلی گزینه اصلی من 
خواهد بود و حتی چند روز پیش هم با علیرضا منصوریان صحبت کردم. با این حال هدف 
اولم بازی کردن در اروپا است، چون حضور در فوتبال اروپا می تواند مسیر فوتبالم را تغییر 
دهد. در این زمینه با خیلی ها مشورت کردم. این بازیکن در پاسخ به این سؤال که از کدام 
لیگ اروپایی پیشهاد داری گفت: تا زمانی که چیزی قطعی نشود حرفی نمی زنم. قرار 
است دعوتنامه تیم مورد نظر به دستم برسد تا برای مذاکره، ایران را ترک کنم. امیدوارم 

اتفاقات خوبی برایم رخ دهد تا خودم را نشان دهم.

بیرانوند: 

دوست دارم در نفت بمانم
دروازه بان ملی پوش تیم فوتبال نفت تهران جدایی اش از این تیم را ش�ایعه 
خواند و تاکید کرد که مطیع باش�گاه اس�ت. او هم چنی�ن از احتمال لژیونر 

شدنش سخن گفت.
علیرضا بیرانوند با بیان اینکه چند سال است در نفت بوده و با این تیم تجربیات زیادی 
کس��ب کرده ، گفت: علاقه شدید قلبی به این تیم دارم و اولویت من حضور و مثمرثمر 
بودن در بازی های این نماینده ایران در بازی های آتی بالاخص جام باشگاه های آسیاست. 
وی با اذعان به اینکه تنها بدشانسی باعث شد نفت قهرمان لیگ برتر نشود، اظهار کرد: 
دوس��ت دارم در نفت بمانم چون قرارداد دارم ولی تابع نظر و تصمیمات باشگاه هستم. 
بیرانوند درخصوص اینکه گفته می شود او تمایل زیادی به حضور در دیگر تیم های مطرح 
کشور را دارد، تاکید کرد: این نظر رسانه هاست و شیطنت هایی که انجام می دهند، اگر 
هم تیمی بخواهد مرا جذب کند و در لیست کادر فنی آنها باشم باید با مسئولان باشگاه 
مذاکره کنند نه شخص من، مگر لیگ ما حرفه ای نیست پس باید حرفه ای عمل کنیم. 
بیرانوند در پاسخ به اینکه درخشش وی در بازی های نفت باعث نشده تیم های خارجی 
و حتی عربی به او نظر داشته باشند اینطور پاسخ داد: من بازیکن نفت تهران هستم و 
این را بارها و بارها گفته ام ولی باید بگویم در حال حاضر چند پیشنهاد خارجی به باشگاه 
رسیده و اگر مورد قبول مسئولان و مدیران نفت واقع شوند شاید لژیونر شوم. او تصریح 
کرد: این پیشنهادات مربوط به انگلیس، بلژیک، ترکیه و... بوده که به باشگاه نامه زده اند 
ولی مشکل من سربازی است و دانشجو هستم.  دروازه بان تیم ملی در ادامه به حضور 
نفت تهران در یک چهارم نهایی باشگاه های آسیا اشاره کرد و گفت: کار ما در ادامه بسیار 
سخت است ولی با بازیکنان جسور و خلاق، کادر فنی مجرب و حمایت مسئولان نفت 
قطعاً افتخارآفرینی خواهیم کرد و نماینده خوبی برای فوتبال ایران خواهیم بود.  بیرانوند 
با تاکید بر اینکه پیشرفتش را مدیون نفت تهران است، اظهار کرد: انتظارات از ما بیشتر 
شده و باید با تمام توان در بازی های آسیایی حضور یابیم. حق نفت است به مرحله بالاتر 
نیز صعود کند زیرا تنها به موفقیت فکر می کند. وی همچنین در پاسخ به اینکه کی روش 
به او اعتقاد دارد، گفت: هر وقت دعوت می شوم آمادگی خودم را نشان می دهم و سخت 
تمرین می کنم چون تشنه بازی هستم.  دروازه بان نفت تهران در پایان خاطرنشان کرد: 
آرزویم این است سال های سال پیراهن تیم ملی را بپوشم و به همراه سایر ملی پوشان 

برای مردم فوتبال دوست افتخارآفرینی کنم.

برای حق پخش تفاهم نشد؛

پاسخ منفی ژاپن به درخواست
 فدراسیون فوتبال ایران

مس�ئولان فدراسیون فوتبال ژاپن به درخواس�ت ایران برای پرداخت حق 
پخش دیدار تدارکاتی دو کشور پاسخ منفی دادند.

 تیم های ملی فوتبال ایران و ژاپن روز 21 مهرماه در دیداری تدارکاتی در ورزشگاه آزادی 
به مصاف هم خواهند رفت. مسئولان فدراسیون ایران در تلاش بودند تا حق پخش این 
مس��ابقه را از ژاپن بگیرند ولی ژاپنی ها با این درخواست مخالفت و حتی تهدید کردند 
در اینصورت بروز چنین مش��کلی، بازی را لغو خواهند کرد! عباس ترابیان دبیر کمیته 
بازاریابی فدراسیون فوتبال در این خصوص به خبرنگار مهر، گفت: ما تلاش خودمان را 
کردیم بتوانیم حق پخش بازی را از ژاپن بگیریم ولی آنها نپذیرفتند. هدف ما این بود که 
از این بازی تدارکاتی هم درآمد داشته باشیم که این موضوع با مخالفت ژاپن مواجه شد.
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سرپرست باش�گاه پرسپولیس می گوید دیدارش 
با حمیدرضا سیاس�ی در روز گذش�ته ارتباطی به 
پرسپولیس نداشته و مدیرعامل پیشین صرفا برای 

احوالپرسی پیش او رفته است!  
علی اکبر طاهری  به مس��ائل مختلفی از جمله حضور 
حمیدرضا سیاسی در جلسه روز گذشته هیات مدیره اشاره 
و تاکید کرد اصلا جلس��ه ای در کار نبوده اس��ت! طاهری 
همچنین با بیان اینکه هواداران واقعی پرسپولیس دست 
به اقداماتی مثل تجمع نمی زنند، گفت: مذاکره با مهدی 

طارمی ادامه دارد و به ماندن این بازیکن امیدواریم. 
مشروح گفتگوی طاهری در زیر می آید: 

* آقای طاهری! آیا دیدار دو روز گذش�ته ش�ما با 
حمیدرضا سیاسی ثابت نمی کند وی هنوز در باشگاه 
تصمیم گیرن�ده بوده، آنهم در حالیکه مس�ئولان 
وزارت و پرسپولیس این مساله را تکذیب می کنند؟

 - علی اکبر طاهری: این حرف ها چیس��ت که می زنید. 
همه اینها شائبه است. دیدار من با سیاسی اصلا ارتباطی 
با پرسپولیس نداشت! سیاسی به همراه دخترش به دفتر 

صندوق پیشکسوتان آمد و دقایقی با هم دیدار داشتیم!
 * یعنی درباره پرسپولیس هیچ صحبتی نداشتید؟

 - خی��ر. ایش��ان آمده بود همینطوری س��لام و علیک 
کند! من نمی دانم حتی اگر بستگانم هم به دفترم بیایند 

می گویند درباره پرسپولیس بوده است.
 * پس دلیل تشکیل جلسه هیات مدیره چه بود؟

 - هیات مدیره که آنجا جلسه نمی گذارد. اگر آقای کاشانی 
به آن ساختمان آمده بود، به این خاطر بود که مدیرعامل 

صندوق پیشکسوتان است و کار خودش را داشت.
* حمیدرضا گرشاسبی چطور؟ ایشان هم به همراه 
کاش�انی و سیاسی به دفتر ش�ما آمد. قبول اینکه 

جلسه   هیات مدیره تشکیل نشده سخت نیست؟
 - گرشاسبی با خود من کار داشت! ورزش استان تهران به 
دنبال یکسری سرمایه گذاری هاست و با توجه به مسئولیت 
آقای گرشاسبی در اداره کل ورزش و جوانان، ایشان با من 
کاری داش��ت. ما اگر مرتبط با پرس��پولیس کاری داشته 

باشیم در خود باشگاه انجام می دهیم نه خارج از آن.
 * پس چرا روز گذشته به باشگاه نرفتید؟ به خاطر 
تجم�ع هواداران ترجی�ح دادید ب�ه دفتر صندوق 

پیشکسوتان بروید؟

 - خیر، من یکی دو جلسه داشتم که کارم طولانی شد و 
نتوانستم به باشگاه بروم.

 * تجمع هواداران مقابل باشگاه هم بازتاب زیادی 
داشت. نظرتان درباره این تجمع چیست؟

 - خود شما استاد هستید! وقتی این برخوردهای منفی 
ص��ورت می گیرد آث��ار و نتایج منفی خود را بر باش��گاه 
می گذارد. کس��انی که باشگاه را دوست دارند این کارها را 
نمی کنند. با این مسائل، اسپانسرها هم فرار می کنند. باید 

فضا بهتر و آرامتر باشد. 
* آیا فکر می کنید این هواداران خط گرفته بودند؟ 
- این مس��اله ای است که رس��انه ها باید به آن بپردازند. 
هواداران پرس��پولیس عزیز ما هستند و هوادار واقعی هم 
همیشه پشتیبان است. حالا اگر افراد دیگری دنبال مقاصد 

دیگری هستند را شما رسانه  ها باید دنبال کنید. 
* تجم�ع ه�واداران به خاط�ر اعتراض ب�ه نقل و 
انتقالات پرسپولیس صورت گرفته بود. آیا خودتان تا الان 

از عملکرد پرسپولیس در جذب بازیکن راضی بوده اید؟ 
- این یک پروس��ه زمان بر است و شرایط و ادبیات خاص 
خودش را دارد. جذب بازیکن به فهرس��ت س��رمربی بر 

می گردد. شاید خیلی از بازیکنان خوب هم باشند ولی باید 
دید سرمربی چه می خواهد. مگر می شود 11 بازیکن خوب 
گرفت و گفت بقیه بد هستند؟ حتی وقتی لیست تیم ملی 

هم اعلام می شود بعضی کارشناسان انتقاد دارند. 
* غیبت های کریم باقری در تمرین پرس�پولیس 
ادام�ه دارد. آیا با باقری صحب�ت خاصی در اینباره 

داشته اید؟
 - کریم روز گذش��ته کار داشت و به تمرین نرفت. ما با 
هم دائم در ارتباطیم و من حتی بعضی کارها را به باقری 
محول کرده ام و او بعد از بررسی و ارزیابی، نتیجه را به من 
اعلام می کند. او مربی پرسپولیس است و در تیم به کارش 

ادامه می دهد. 
* از وضعی�ت مهدی طارمی هم بگویی�د. آیا این 

بازیکن در پرسپولیس خواهد ماند؟
 - طارمی بازیکن پرس��پولیس اس��ت ولی شرایطی در 
ق��راردادش دارد که فعلا روی آن ش��رایط کار می کنیم. 
توافق با این بازیکن هم زمان می برد ولی به حفظ طارمی 

امیدواریم.

سرپرست باشگاه پرسپولیس:
حضور سیاسی ارتباطی به پرسپولیس نداشت!

آگهی مزایده 
 آگهی مزایده ششدانگ پلاک ثبتی شماره 585/769 و 10250/26/586 اصلی بخش یک قم موضوع 

پرونده کلاسه 9100403001100394
 بموجب پرونده اجرائی کلاسه 9100394 ، له: بانک سامان و علیه: شرکت ابنیه سازان طایقان با امضا آقایان علی 
یزدی و رضا یزدی مستند سند رهنی شماره 101269 مورخ 1389/06/25 تنظیمی دفتر خانه اسناد رسمی شماره 
17 قم، ششدانگ پلاک ثبتی شماره 585/769 و 10250/26/586 – اصلی بخش یک قم در صفحه 307 دفتر 210 
دفتر املاک ثبت قم بنشانی: قم – باجک – مقابل کوچه 80 – پلاک 1469 متعلق به آقایان : رضا یزدی و علی یزدی 

از طریق مزایده به فروش میرسد:
حدود مشخصات ششدانگ پلاک مزبوز:

شمالا: به طول 31/60 متر مربع به مرز اشتراکی با پلاک 10249 اصلی
شرقا: به طول 12 متر دیواریست به زمین585 فرعی 

 جنوبا: به طول 31/45 متر مربع دیواریست به دیوار خانه باقیمانده پلاک ثبتی 585 و 586 فرعی 
 غربا: به طول 12 متر درب و دیوار به خیابان 24 متری باجک 

 حقوق ارتفاقی ندارد.
 ملک مذکور مسکونی و جنوبی ساز و با نمای سنگ وپنجره های آلومینیومی و دارای سه طبقه زیرزمین ، همکف و 

فوقانی و یک حیاط و یک پارکینگ و یک سرپله است.
پارکینگ: دارای درآهنی ماشین رو – کف سرامیک- دیوارها 1 متر سنگ- دیوار و سقف سفید می باشد.

 همکف: پله ها سنگ – بغل پله 1/20 متر ورق pvc – دیوارها نقاشی- در ورودی و درهای داخلی چوبی رنگ شده- 
هال و پذیرایی با کف موزائیک –دیوارها و سقف سفید و ....... حمام با کف سنگ- و دیوارها تا سقف کاشی – توالت با 

کف سرامیک- آشپزخانه اپن با کف سنگ و دیوارها تا سقف کاشی با کابینت چوبی- تراس با کف سنگ-
زیرزمین: پله سنگ- بغل پله ورق pvc- زیر پله انباری- موتورخانه زیر پارکینگ – دارای هال و پذیرایی و دو اتاق و 
آشپزخانه اپن با کف موزائیک و دیوارها تا سقف کاشی با کابینتmdf- توالت و حمام و یک اتاق با کف موزائیک و ....

طبقه اول: پله ها سنگ- با بغل پله 1/20 متر سنگ – دیوارها نقاشی- در ورودی و درهای داخلی چوبی رنگ شده – 
هال و پذیرایی با کف موزائیک و دیوارها و سقف سفید ابزار گچ نقاشی شده با آئینه و گچ بری دیواری- شومینه دیواری- 
آشپزخانه اپن با کف موزائیک و دیوارها وسقف کاشی با کابینت mdf – توالت و حمام ویک اتاق با کف موزائیک و ....

 کف طبقا ت مسکونی موزائیک فرش و موکت فرش شده است اسکلت ساختمان دیوار آجری و سقف و ستون 
تیرآهنی می باشد هر یک از طبقات زیرزمین و همکف و فوقانی به صورت یک واحد مسکونی مستقل و هر کدام دارای 
هال و پذیرایی و اتاق خواب و آشپزخانه کاشی کاری شده و مجهز به کابینت و سرویس بهداشتی کاشی کاری شده و 

سنگ فرش و سرامیک فرش شده و حمام کاشی شده و سنگ فرض و سرامیک فرش شده است.
حیاط آن سنگ فرش شده و دیوارهای آن با نمای سنگ می باشد و قسمتی از حیاط توسط شیروانی پوشیده شده 

است .
انشعابات ساختمان 3 عدد کنتور تکفاز برق – و 3 عدد کنتور گاز و یک عدد کنتور آب و 7 دستگاه کولر گازی 

می باشد.
مبلغ ارزیابی ملک مورد مزایده با نظر کارشناس رسمی دادگستری بدین شرح اعلام می گردد:

1- عرصه به مساحت 378/3 متر مربع از قرار هر متر مربع 55/000/000 ریال جمعا به مبلغ 20/806/500/000 
ریال

2-  اعیانی زیرزمین به مساحت 265 متر مربع از قرار هر مترمربع 7/000/000 ریال جمعا به مبلغ 1/855/000/000 
ریال

به مبلغ  ریال جمعا  قرار هر متر مربع 7/000/000  از  به مساحت 265 متر مربع  اعیانی طبقه همکف    -3
1/855/000/000 ریال

4-  اعیانی طبقه اول به مساحت 206 متر مربع از قرار هر متر مربع 7/500/000 ریال جمعا به مبلغ 1/545/000/000 
ریال

5-  حیاط سازی و تراس فوقانی جمعا به مبلغ 200/000/000
6- سرپله و پارکینگ به مساحت 34 متر از قرار هر متر مربع 3/000/000 ریال جمعا به مبلغ 102/000/000 ریال

7-  انشعابات وکولر گازی جمعا به مبلغ 150/000/000 ریال 
کل ارزش ملک به مبلغ 26/513/500/000 ریال به  حروف) بیست و شش میلیارد و پانصد و سیزده میلیون و پانصد 

هزار ریال( ارزیابی گردیده است.
مزایده ملک مذکور از ساعت 9 صبح الی 12 روز سه شنبه مورخ 1394/06/03 در اجرای ثبت قم واقع در خیابان 
ساحلی انجام می شود . مزایده از مبلغ پایه 26/513/500/000  ریال به حروف) بیست و شش میلیارد و پانصد و سیزده 
میلیون و پانصد هزار ریال( شروع و به بالاترین قیمت فروخته خواهد شد حق الحراج و نیم  عشر دولتی مازاد بر مبلغ 
ارزیابی به عهده برنده مزایده خواهد بود در ضمن بدهی ملک اعم از مالیات و عوارض شهرداری و آب و برق و  گاز وغیره 
تا تاریخ حراج اعم از اینکه رقم قطعی آن معلوم شده یا نشده باشد به عهده برنده مزایده خواهد بود خریداران می بایست 
مبلغ پایه را بعنوان سپرده شرکت در مزایده به حساب این اداره واریز و درصورت توافق بر واریز غیر نقدی براساس توافق 
اقدام خواهد شد. وچنانچه روز مزادیه مصادف با تعطیل رسمی غیر مترقبه گردد، مزایده روز اداری بعد از تعطیل در 

همان محل و ساعت انجام می شود و حقوق دولتی و حق مزایده طبق مقررات وصول خواهد شد.
 واحد اجرا اداره ثبت اسناد و املاک قم 

 پیش فصل و بلاتکلیفی؛ فرصتی طلایی که تیم ها از دست می دهند؛

خواب خرگوشی تیم های لیگ برتری در فاصله ۳۳ روز مانده به آغاز مسابقات

آغاز  از  ایران پیش  برتر  لیگ  باشگاهی  تیم های  بیشتر 
مسابقات فرصتی طلایی را از دست می دهند که این موضوع 

در طول فصل ناکامی به بار می آورد.
برخی فرصت ها هستند که باید آنها را طلایی شمرد؛ فرصتی که اگر 
از دست رفت، باید قید خیلی چیزها را هم زد؛ علاوه بر آن باید تن به 

ضرر و زیان های زیادی هم داد. این فرصت ها در همه جا وجود دارد.
 برای یک نقاش شاید یک طلوع زیبا یا یک جنگل مملو از درخت 
فرصتی طلایی باشد. اگر این نقاش به سادگی از کنار آنها عبور کند، 
راه برگشتی ندارد و باید قید کشیدن آن نقاشی و البته سودی که 
بابت فروختن نقاشی احتمالی اش به جیب می زند را بزند. یک خواننده 
اپُرا در اولین اجرای خود و در شبی که هزاران مشتاق را به سالن 
کشیده، فرصتی طلایی دارد تا مخاطبان خود را جلب کند و اگر این 
فرصت برود باید قید اجراهای بعدی خود را بزند. اگر یک معمار را 
در نظر بگیرید که به فکر ساختن یک ساختمان است، برای اینکه 
ساختمان قدرتمندی داشته باشد نیاز به یک فوندانسیون قوی هم 
دارد. فوندانسیونی که اگر به موقع آن را اجرا نکند و پیمانکاران بعدی 
بخواهند دیوارکشی را آغاز کنند، این دیوارها با اولین لرزش فرو 
می ریزد، فرو ریختنی که ضرر و زیان زیادی را به جا می گذارد و باید 

قید این دیوارهای ساخته شده را هم زد.
دادن فرصت ها؛  از دست  است.  ما هم همین  فوتبال  داستان   
فرصت هایی که زمان طلایی اش پایان فصل قبلی و فرصتی 50 تا 

60 روزه تا آغاز لیگ بعدی است. این فرصت ها در لیگ ما همیشه 
از دست می رود و تیم ها بازهم درس عبرت نمی گیرند. نمونه آن هم 
این فصل است که اکنون تا آغاز 33 مانده به مسابقات لیگ پانزدهم 
بسیاری از تیم ها یا بلاتکلیف هستند یا تازه از بلاتکلیفی خارج شده اند 
که آن فرصت طلایی شان از دست رفته است. نمونه اش هم تیم هایی 
مانند راه آهن، استقلال خوزستان، فولادنوین اهواز، صبای قم، ملوان، 

تراکتورسازی و حتی پرسپولیس و استقلال هستند.
 راه آهن که جزو اموال بابک زنجانی بود و در آخرین روزهای لیگ 
چهاردهم لیگ برتری باقی ماند، باید واگذار شود که هنوز این اتفاق 
رخ نداده است. استقلال خوزستان هم شرایطی مشابه دارد و مالک 
اصلی آن که اموالش مصادره شده حضور ندارد و یکی از بانک ها نیز 
که این باشگاه را در اختیار گرفته قصد تیمداری ندارد. امتیاز فولادنوین 
باید واگذار شود، صبای قم به مزایده گذاشته شده و بلاتکلیف است و 
تیم هایی مانند تراکتورسازی، پرسپولیس و استقلال هم تمرینات خود 
را دیر آغاز کرده اند. تکلیف واگذاری سهام ملوان هنوز مشخص نشده 
است و این تیم هنوز مربی اش را نمی شناسد. خیلی از تیم ها هنوز 
وارد بازار نقل و انتقالات هم نشده اند. این بلاتکلیفی فرصت طلایی 
را از بیشتر تیم های لیگ گرفته که باید آن را نشان از ضعف مدیریت 
در باشگاه ها و مجموعه های بالاتر آنها دانست. باشگاه هایی که با یدک 
کشیدن پسوند حرفه ای نشانی از حرفه ای بودن ندارند و نتیجه آن هم 

یک فصل ناکامی و عذاب دادن هواداران می شود.

 مدیران ما همان نقاش هایی هستند که طلوع زیبای خورشید را از 
دست داده اند و حالا آفتاب لب بوم آنها رسیده است. شاید هم بهتر 
است این دسته از مدیران را با معماری مقایسه کرد که برای ریختن 
فوندانسیون ساختمان خود دیر به فکر افتاده و کارگرانش فرصت کمی 
برای این کار دارند، فرصتی که اگر از دست برود نیمه کاره می ماند و 

پیِ ساختمان ضعیف می شود. 
بلاتکلیفی تیم ها یعنی دیر انتخاب شدن مربی و بازیکن؛ یعنی 
دیر آغاز شدن تمرینات و یعنی از دست رفتن فرصتی طلایی برای 
آماده سازی تیم ها. فرصتی طلایی که مربوط به تمرینات پیش فصل 
می شود و بخش اصلی این تمرینات مربوط به دوران بدنسازی است. 
زمانی که اگر مناسب نباشد باعث ضرر و زیان های زیادی خواهد شد. 
سعید آلوسی، مربی بدنساز ورزشی در این خصوص به تسنیم می گوید: 
»یک مربی برای آماده سازی تیمش نیاز به 8 تا 10 هفته زمان دارد که 
از این مدت زمان حداقل 6 هفته باید به تمرینات بدنسازی اختصاصی 
پیدا کند و بقیه زمان نیز مربوط به کارهای هوازی، سرعتی، تطبیق 

آب وهوایی و ... است«. 
حالا اینکه با از دست دادن فرصت آماده سازی تیم و زمان اصلی 
بدنسازی چه زیان هایی به تیم وارد می شود مسئله ای است که آلوسی 
با تجربه در تیم های سپاهان، تراکتورسازی و ... به آن اشاره می کند: »ما 
باید به شرایط بازیکنان دقت کنیم. اینکه بیشتر بازیکنان ایرانی تمرین 
حرفه ای، خواب مناسب و به موقع، تغذیه مناسب و زندگی حرفه ای 

ندارند که در صورت حضور نیافتن در تمرینات پیش فصل، آسیب های 
جدی را در طول فصل خواهند دید. نداشتن تمرین بدنسازی مناسب و 
به اندازه در طول فصل باعث مصدومیت های پی درپی بازیکنانی خواهد 
شد که حرفه ای عمل نکرده اند. این مصدومیت ها ناشی از آماده نبودن 
بدن بازیکنان است و پارگی رباط صلیبی، مینیسک، همسترینگ و ... 
آسیب هایی است که بازیکنان از نداشتن بدنسازی مناسب دچار آن 
می شوند. این مصدومیت ها ضررهای مادی و معنوی زیادی هم به 

باشگاه ها می زند و هم به بازیکن«.
 اگر نگاهی ریشه ای به این مسئله داشته باشیم، می بینیم که ضعف 
مدیریت و نداشتن برنامه ای مناسب برای بستن تیم ها چه آسیب های 
جبران ناپذیری به فوتبال ایران وارد می کند. فوتبالی که شاید علت 
ناکامی ها اخیرش بی ارتباط با فوتبال باشگاهی نباشد که این روزها 
هواداران خود را هم از دست داده است. هوادارانی که به تبعیت از 
همین فوتبال باشگاهی و البته بازیکنانی که از دل همین لیگ به تیم 
ملی راه یافته اند، حتی حاضر نیستند مثل گذشته بازی های تیم ملی را 
از نزدیک تماشا کنند. شاید خیلی ها حساب تیم ملی را از باشگاه ها جدا 

بدانند اما این دو مقوله به هیچ وجه از یکدیگر جدا نیست.
 آلوسی درباره مقوله فوتبال ملی می گوید: »از دست رفتن فرصت 
بدنسازی یک خیانت بزرگ به بازیکنان است. حیف است که جوانان با 
استعداد فوتبال ما دوران بدنسازی را از دست بدهند و در طول فصل 
با آسیب های سنگین مواجه شوند. این آسیب در نهایت به فوتبال ملی 
ما می خورد، چرا که اگر ما لیگ پرباری نداشته باشیم قطعاً تیم ملی 

هم نخواهیم داشت«. 
شاید اینجاست که باید به کارلوس کی روش حق داد. حق داد که 
از سازمان لیگ درخواست کند برای حضور در تورنمنتی مانند جام 
ملت های آسیا لیگ 52 روز تعطیل شود تا بازیکنان را با قرار دادن در 
تمرینات بدنسازی آماده یک تورنمنت سنگین کند. یا اینکه برای دیدار 
مقابل ترکمنستان تیم ملی سه مرحله اردوی آماده سازی برگزار کند 
تا بازیکنان به خوبی بدن های خود را بسازند. پیشنهاد مربی بدنساز 
پیشین سپاهان و تراکتورسازی این است که سازمان لیگ فرصت 
بیشتری به باشگاه ها بدهد تا آنها بتوانند دوره بدنسازی بهتری داشته 

باشند اما اینجا نقش سازمان لیگ چقدر بوده است؟
 سازمان لیگ پیش از پایان لیگ چهاردهم، زمان آغاز لیگ پانزدهم 
را اعلام کرد. این به این معناست که سازمان لیگ باشگاه ها را هوشیار 
کرد که به فکر برنامه ریزی برای فصل آینده باشند. یعنی مسیر حرکت 
خورشید و زمان طلوع آن را اعلام کرد تا نقاشان فوتبال ایران بوم 
نقاشی خود و رنگ ها را آماده کنند و بتوانند نقاشی ارزشمند را روی 
بوم پیاده کنند. فوتبال باشگاهی ایران، این روزها خیانتی بزرگ را 
به چشم می بیند. خیانتی که از ضعف مدیریت ها گریبان تیم ها را 
می گیرد و در این بین ظلم به بازیکنانی می شود که مجبور هستند 
بدون استفاده از فرصت آماده سازی وارد مسابقاتی پرُ فشار شوند. در 
این بین فرصت در اختیار باشگاه هایی مانند سپاهان، ذوب آهن، سایپا 
و فولاد خوزستان است که توانستند با برنامه ریزی بهتر، تمرینات را 
زودتر از سایر تیم ها آغاز کنند و یک قدم جلوتر از رقیبان خود هستند.

لیگ پانزدهم 9 مرداد آغاز می شود اما خیلی از تیم ها در خواب 
خرگوشی به سر می برند و اینگونه است که لیگ برتر ایران خروجی 

چندانی ندارد و کیفیت نازل آن دل همه را می زند.



علمی و سلامت

یک متخصص طب سنتی تشریح کرد؛

بروز بی خوابی به دلیل مصرف بیش از حد 
ترشی ها و غذاهای شور و تند 

ترشی ها,  از حد  بیش  اینکه مصرف  بیان  با  یک متخصص طب سنتی 
غذاهای شور و تند, چای سبز, شکلات, غذاهای آماده, سیر، سبزی شاهی 
و سُس های تند موجب بروز بی خوابی می شود, توصیه هایی را برای افراد 

بی خواب عنوان کرد. 
افراد سالمند و پیر از خواب می جهند و پرش از خواب دارند. بدون اینکه اضطراب و 

پریشانی داشته باشند.
در این باره مجید انوشیروانی متخصص طب سنتی عنوان کرد: تنوع بی خوابی زیاد 
است و اکثراً به جز مواردی که در سالمندان اتفاق می افتد که همراه با ترشحات زیاد از 

بینی و گوشه چشم است، بقیه بی خوابی ها ناشی از غلبه خشکی است.
�� برای رفع بی خوابی ها ناشی از غلبه خشکی باید از مواد غذایی ای پرهیز کنیم که 
موجب افزایش خشکی در بدن می شود. عموماً مواد غذایی ای که بسیار شور و تند 

هستند یا زیاد از حد شیرین باشند. طبیعتاً برای این افراد مناسب نیست.
به گفته این متخصص طب سنتی پرهیز از مصرف فرآورده هایی که نمک زیاد دارند 

مثل چیپس. پفک و پنیر. غذاهای آماده و ... الزامی است.
�� همه موادغذایی که تند هستند مانند سیر، سبزی شاهی تا سُس های تند 

به خصوص مصرف آنها قبل از خواب به شدت مضر است.
�� آب غوره و انواع ترشی ها به دلیل طبع سرد و خشکشان  آسیب می رساند و موجب 
غلبه خشکی در بدن می شود. افراد ممکن است تصور کنند که ترشی را که خودشان 
با سرکه خانگی درست کردند. خوب است. اما طبیعتاً باز هم مضرات خودش را دارد 

به خصوص برای کسانی که خشک مزاج هستند.
�� کسانی که خشک مزاج هستند. استعداد چاقی نداشته و لاغر. نحیف و استخوانی 
هستند به خصوص اگر رنگ چهره شان هم تیره باشد و دارای حالت وسواسی و 
باریک بین نیز باشند و بی خواب نیز باشند. باید از مصرف غذاهای خشک مانند غذاهای 

شور. سرخ کرده. غذاهای آماده و در کل فراورده های حاوی نمک پرهیز کنند.
این متخصص طب سنتی خاطرنشان کرد: این افراد از مصرف چای سبز. شکلات. 

قهوه، شکلات کاکائویی و چای ساعت های قبل از خوابیدن پرهیز کنند.

پاکسازی معده با رب انار و سیب 
پزشک و محقق طب اسلامی گفت: مصرف رب انار و رب سیب به تقویت و 

پاک سازی معده از مواد زائد کمک می کند. 
مریم نواب زاده گفت: بسیاری از افراد هستند که از تلخی دهان یا حالت تهوع شکایت 
دارند، همه این علائم از دیدگاه طب سنتی نشانه وجود مشکلی در معده است که به 

کمک تدابیر پاکسازی معده می توان به  راحتی آن را برطرف کرد. 
وی با بیان اینکه وجود تلخی دهان یا احساس تهوع از دیدگاه طب سنتی به دلیل 
وجود صفرای متعفن در معده است، افزود: صفرا موجب بی اشتهایی و حالت به جوشش 

آمدن معده می شود. رب انار و رب سیب راهی برای تقویت و پاکسازی معده است. 
نواب زاده اظهار کرد: وجود یکی از این علامت هایی که ذکر شد، نشانه ای از وجود 
صفرای عفن یا متعفن در معده است که با کمک برخی از تدابیر می توان آن را برطرف 
کرد و کسانی که دچار صفرای عفن هستند معمولا در ماه رمضان دچار مشکل 

می شوند. 
وی ادامه داد: مصرف شربت انار یا رب انار در رفع علامت صفرای عفن موثر است. 
به این ترتیب که بعد از هر وعده غذا یک قاشق چای خوری رب انار ترش و شیرین 

مصرف شود. 
این پزشک و محقق طب اسلامی با اشاره به اینکه تهیه شربتی از رب انار و آبغوره 
همراه با عسل می تواند موثر باشد، گفت: به این ترتیب که رب انار را با آبغوره و عسل 
مخلوط و روی حرارت ملایم قرار داده تا به قوام درآید، از این مایه شربت چند با در طول 

روز با آب رقیق مصرف شود. 
نواب زاده افزود: شربت زرشک نیز از بهترین نوشیدنی ها برای این افراد است. به این 
ترتیب که به میزان دلخواه زرشک آبی را با چند برابر آب از شب تا صبح خیسانده و 

سپس روی حرارت قرار داده و با شکر به قوام درآورند. 
وی با بیان اینکه استفاده از سیب یا آب سیب یا رب سیب نیز توصیه می شود، ادامه 
داد: سیب تقویت کننده قلب، مغز، کبد و در نهایت دستگاه گوارش است. همچنین مانع 

نزول مواد زائد به سمت معده می شود. 
پزشک و محقق طب اسلامی اظهار کرد: خوردن سیب خود موجب تنظیم محیط 

دهان و دندان می شود که به حفظ و سلامت دندان ها کمک می کند. 
نواب زاده یادآور شد: طب سنتی برای درمان و تسکین دردهای معده مصرف دارچین 
از نفخ معده و  برای کاهش درد ناشی  این گیاه  درمانی  را توصیه می کند، چراکه 

سوءهاضمه موثر است. 

چند نکته درباره مصرف داروها در رمضان 
معاون غذا و داروی دانشگاه علوم پزشکی خراسان  شمالی گفت: توجه به 

نحوه مصرف صحیح داروها در ماه مبارک رمضان ضروری است. 
سید علی وکیلی اظهار کرد: در دوران بارداری، شیردهی و در برخی از بیماری ها مانند 
دیابت، فشارخون، روده تحریک پذیر، یبوست، زخم های سیستم گوارشی )معده و اثنی 
عشر(، اختلالات کلیوی، بیماری های اعصاب و روان و آسم ، فرد ملزم است پیش از 
اقدام به روزه داری، با پزشک معالج خود در خصوص اثرات روزه داری و نحوه مصرف 

داروها مشورت کند. 
به گفته وی در زمان روزه داری هیچگاه نباید وعده های داروی خود را خودسرانه 
حذف یا به زمان دیگری موکول کرد؛ چه بسا که این عمل سبب اختلال در روند درمان 
می شود و باید توجه داشت که مصرف بسیاری از داروها را می توان تنها پس از مشورت 

با پزشک به زمان سحری یا افطار منتقل کرد. 
وی افزود: اگر افراد مبتلا به بیماری مزمن مانند فشارخون، چربی خون، دیابت، 
بیماری های قلبی - عروقی و بیماری کلیوی باشند، در این خصوص که آیا روزه داری 
برای آنها بدون اشکال است یا خیر و همچنین در صورت بی خطری، در مورد نحوه 
مصرف دارو و رژیم غذایی مناسب در ماه مبارک رمضان، بهتر است با پزشک خود 

مشورت کنند. 
وکیلی عنوان کرد : قطع ناگهانی برخی از داروها به واسطه روزه داری بسیار خطرناک 
است و درباره قطع داروهای خود و نحوه استفاده آن ها در ماه مبارک رمضان باید حتما 

با پزشک یا داروساز مشورت شود. 
وی ادامه داد: بیماران مبتلا به بیماری انسدادی ریوی)COPD( و بویژه صرع در 
معرض خطر تغییر دوز دارو در ایام روزه داری هستند و پزشکان علاوه بر اینکه باید به 
بیماران مصروع که با قطع دارو دچار بازگشت حملات تشنجی می شوند، مشاوره دقیق 
بدهند، باید به بیماران مبتلا به آسم که با قطع داروهای استنشاقی و افشانه های تنفسی 

دچار حملات آسمی می شوند نیز توصیه های لازم را ارائه کنند. 
وی تاکید کرد : مطالعات به عمل آمده بر روی داروهای ضد فشارخون و ضد انعقاد 
خون نشان می دهد که روزه داری تاثیر خاصی بر اثربخشی این داروها ندارد. البته گاهی 
اوقات لازم است در مورد داروهای مدر )ادرار آور(، برای جلوگیری از ازدست رفتن آب 

بدن، پزشک اقدام به کاهش دوز این داروها در بیماران روزه دار کند. 
به گفته وی برخی از داروهای ضد التهابی این قابلیت را دارند که دوبار در طول روز 
مصرف شوند و مصرف این گونه داروها را می توان با مشورت پزشک و داروساز به زمان 

افطار یا سحر موکول کرد. 

آماده باش سیستم دفاعی بدن با روزه داری 
یک پزشک از روزه به عنوان یکی از راهکارهای مهم در پیشگیری از ابتلا به 

عفونت های میکروبی و ویروسی یاد کرد. 
دکتر آرش محسنی با اشاره به فواید روزه داری از منظر علم پزشکی اظهار کرد: امروزه 
با تحقیقات وسیع و همه جانبه ای که انجام گرفته ثابت شده که نه تنها روزه داری، در 
مجموع برای سلامت بدن مفید است، بلکه بسیاری از متخصصان آن را امری ضروری 

می دانند. 
این پزشک سمنانی افزود: حتی در کشورهایی که اعتقادی به روزه و مناسک و 
آیین های دینی و اسلامی ندارند، پزشکان برای درمان بعضی از بیماران از رژیم غذایی 

چند ساعت ناشتابودن برای مدت محدودی استفاده می کنند. 
روزه داری،  غذایی  رژیم  در  که  است  کرده  ثابت  پزشکی  علم  امروزه  افزود:  وی 
چربی های اضافه  بدن تحلیل می رود، چاقی بی رویه و مضر کاهش می یابد، فشار روی 
مفاصل کمر و اندام های تحتانی کم و دستگاه های قلبی و عروقی و گوارشی تنظیم 
و تعدیل می شوند و دستگاه دفاعی بدن نیز به حالت آماده باش درآمده و تقویت و 

تنظیم می شوند. 
وی اظهار کرد: مطالعات پزشکی نشان می دهد با روزه داری، موادی در بدن بوجود 
می آیند که خیلی بیشتر از حد معمول است و این مواد نقش عمده ای در پیشگیری از 

عفونت های میکروبی و ویروسی و از بین بردن سلول های سرطانی دارند. 
این پزشک متخصص همچنین در خصوص نقش روزه در روند درمانی بیماران مبتلا 
به چربی خون، گفت: طی مطالعات صورت گرفته روزه گرفتن برای افراد مبتلا به چربی 

خون بالا، مفید است. 
وی یادآور شد: روزه میزان چربی های نامطلوب موجود در خون را تنظیم کرده و 

موجب افزایش میزان چربی مفید خون در بدن فرد روزه دار می شود. 

لیموترش درختی است به ارتفاع 4 تا 5 متر. از مشخصات دیگر آن این 
است است که دمبرگی با بالهای باریک تر از نارنج و پرتقال دارد. میوه اش پس 
از رسیدن به رنگ زرد روشن دارای طعم و مزه مطبوعی می باشد. درختان 
لیموترش و لیموشیرین، بیشتر در نواحی شمالی و جنوبی ایران پرورش می یابند.  

خواص درمانی لیموترش:
لیموترش دارای اثر زیادکننده فعالیت گلبول های سفید خون در دفاع از بدن می باشد. 
مقوی قلب و سیستم عصبی و سمپاتیک، اثر مدر ضدرماتیسم و نقرس و همچنین 
آرام کننده و ضداسکوربوت، کم کننده چسبندگی خون در )رقیق کننده خون( تصفیه کننده، 
ضدآسم و بندآورنده خون نیز هست. لیموترش گوهر تمام میوه هاست. این میوه خون را 

تصفیه و مخاط را پاک و ضدعفونی می کند.
در ضمن کشنده میکروب نیز می باشد. ویتامین C موجود در لیمو عامل تقویت نسوج 
بوده و رگهای موئینه را تغذیه می نماید. آب تازه لیموترش اثرات بسیار مفیدی ظاهر می کند 

که به صورت زیر نشان داده می شود؛ 
1( دارای اثر ضدعفونی کننده آبهای آشامیدنی مشکوک است، اگر بخواهید آب استرلیزه 
و کاملا ضدعفونی شده بنوشید از این دستور می توانید استفاده کنید؛ چند قطره آب تازه 
لیموی ترش را در لیوان آبی که می خواهید بنوشید بریزید، از این طریق می توانید آبی کاملا 

پاک و تمیز بنوشید. از این روش در بسیاری از کشورها از جمله آلمان استفاده می شود.
 2( اگر به سلامت گوشت و ماهی تردید دارید می توانید از آب تازه لیموترش استفاده 

کنید. 
3( برای اینکه مطمئن شوید شیر بریده است یا نه می توانید چند قطره از آب لیموترش 
در شیر بچکانید و بعد به هم بزنید. اگر شیر حالت دانه دانه پیدا کرد، معلوم است که بریده 

است و قابل استفاده نیست.
 4( برای تهیه شربت لیموناد قطعات درشت یک لیموترش را در داخل بطری محتوی 5 
لیتر آب وارد کرده و هر روز 2 بار، آن را تکان دهید. پس پایان 8 روز مایع را با صافی صاف 
کرده و در بطری دیگری ریخته و درب آن را گذاشته و به حالت خوابیده نگهداری کرده و 

موقع مصرف از آن استفاده کنید.
 5( از دم کرده 2 یا 3 عدد لیمو با پوست در یک لیتر آب پس از سرد شدن، نوشابه بسیار 

خوبی به دست می آید.
  6( آب تازه لیموترش اثر قلیایی کننده و ضداسیدیته معده را دارد، زیرا لیموترش دارای 
مقداری پتاس و اسید سیتریک است و هنگامی که این اسید وارد بدن می شود و کلسیم 
تجزیه شده تولید می کند در نتیجه دو مولکول اسید کربنیک از بین می رود که در قلیایی 

کردن خون نقش بسزایی دارد.
 بدین ترتیب مقدار زیادی از ترشی خون از بین می رود. مطالعات انجام شده توسط 
دانشمندان در این زمینه نشان می دهد که این ماده برای سلول ها نیز حالت اسیدی دارد 
زیرا طعم لیموترش مربوط به اسیدهای آلی است که در سلول ها به حالت اسیدی باقی 

نمی ماند. 
مصرف طولانی لیموترش باعث به وجود آمدن کربنات پتاسیم 

در اعضا می شود که شدت اسیدیته مایعات بدن را کم 
می کند به همین دلیل است که زیادی ترشی معده با 

مصرف شیره رقیق شده لیموترش با آب این حالت 
را خنثی می نماید.

 در واقع اسید سیتریک طبیعی جذب و 
اکسیده می شود و پس از تغییراتی تولید 

و  کلسیم  بی کربنات های  و  کربنات 
که خود  می نماید  غیره  و  پتاسیم 
خون  نگهداشتن  قلیایی  باعث 

می گردد. برای رفع لکه صورت 
تازه  آب  اگر  مک  و  کک  و 
لیموترش که کمی نمک به 
آن افزوده شده باشد به عنوان 
مورد  صورت  لوسیون 
بسیار  بگیرد  قرار  استفاده 
موثر است. از این لوسیون 
دو دفعه در هفته به پوست 
مالیده شود اثر بهتری روی 

پوست پدید می آورد.

 دستور برای دیگر برای شفافیت دندان ها این است اگر هر هفته یک بار دندان ها را با آب 
تازه لیموترش مسواک بزنید بسیار موثر است. محل گزش حشرات را با یک قطعه لیموترش 
مالش دهید که در درمان و رفع ناراحتی های آن کمک می نماید. برای تقویت لثه ها اگر یک 

برش از لیموترش تازه را بر روی لثه ها بمالید باعث تقویت واستحکام آنها می شود.
برای شادابی و تقویت دستها اگر آب لیموتازه را به کف دستها ریخته و مالش دهید باعث 

سلامت و شفافیت دستها می شود.
مصرف اسانس پوست لیمو ترش در موارد ضروری به میزان 5 تا 10 قطره مخلوط با عسل 
و یا چکاندن چند قطره آب تازه لیموترش در بینی و تکرار آن برای چند دفعه در روز در 
رفع ناراحتی های زکام موثر واقع می گردد. آب لیموترش مخلوط با عسل در دهان باعث از 
بین رفتن آفتها و التهابات مخاط دهانی می شود. همچنین قرقره کردن آب لیموترش برای 

رفع آنژین ها موثر است.
 کمپرس شیره لیموترش تازه بر روی ناحیه پیشانی و شقیقه و یا به صورت برش های 
نازک به منظور درد و ناراحتی های میگرن بسیار موثر بوده و درد را تسکین می دهد. در 
مواردی که ناخن ها حالت شکنندگی دارند، ناخن ها را صبح و شب به مدت یک هفته با آب 
تازه آغشته نموده و با پنبه به روی ناخن ها بمالید. این حالت برای همیشه از بین می رود و 

ناخن ها محکم و سفت می شود.
 افرادی که دارای پوست چرب هستند باید لوسین حاصل از لیموترش را صبح و شب به 
پوست صورت بمالند و به مدت 20 دقیقه صبر کرده، بعد با آب ولرم شستشو دهند و سپس 

از کرم مرطوب کننده استفاده کنند.
 لیموترش در بسیاری از بیماری ها اثرات مفیدی را ظاهر می کند که باعث از بین رفتن 
بیماری های عفونی مختلف از جمله:  ریوی مربوط به روده، مالاریا، بی اشتهایی، آب آوردن 
شکم، رماتیسم و نقرس، دفع رسوبات ادراری و صفراوی، سوءهضم، واریس، چاقی، یرقان 

و استفراغ می شود.
 لیموترش اثرات مفیدی در بسیاری از بیماری ها از جمله نارسایی اعمال کبد و لوزالمعده، 
بالا بودن فشار خون، هموفیلی، خونریزی های معده و روده، وجود خون در ادرار، دیستانژی 
دارد. استعمال خارجی آن در رفع سینوزیت، آنژین، التهاب مجرای گوش، ضایعات ناشی 
از سرمازدگی که بیشتر در انگشتان و پاشنه پا حاصل می شود و نیز در بهبود زخم های 

عفونی موثر است. 
برای شفافیت دندان ها این است اگر هر هفته یک بار دندان ها را با آب تازه لیموترش 

مسواک بزنید بسیار موثر است
 پوست لیمو اثر بادشکن و ضدگازمعده دارد

   لیموترش؛ ضد عفونی کننده قوی 
لیموترش به علت داشتن خواص اسیدی ضد عفونی کننده قوی است. حتی اگر در 
مسافرت ها به آب آشامیدنی مشکوک هستید و می ترسید از آن بنوشید کافی است چند 
قطره آب لیموترش را در آن بریزید. آب ر ا کاملا استرلیزه کرده و میکروب های موجود در 

آب را از بین می برد.
  بهترین کلسیم آن است که از پوست تخم مرغ و آب لیمو تهیه می کنند. برای تهیه 
کلسیم طبیعی یک تخم مرغ را تمیز شسته و در یک لیوان بگذارید و روی آن یک 
لیموترش را بریزید و آن را مدت دو تا سه ساعت در جای 
خنکی بگذارید سپس تخم مرغ را در آورده و آب 
لیمو که دارای مقدار زیادی کلسیم است 
می توانید روی سالاد ریخته و یا با عسل 
یا شکر شیرین کرده بنوشید. از تخم 
مرغ هم که پوست آن نرم شده 

می توانید هنوز استفاده کنید.
 اگر در صورت شما لکه و 
جوش قرمز رنگ وجود 
دارد، درمان آن 
و  لیمو  آب  با 

نمک است.
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یک مخترع ایرانی موفق به ساخت سیستمی شد که می تواند در شرایط اضطراری، 
آب های آلوده را به آب آشامیدنی تبدیل کند. 

احمد بهراد - مخترع »سیستم گندزداری الکترولیزی آب در شرایط اضظراری« گفت:سالم 
بودن آب اشامیدنی یک مسئله جهانی است. چراکه آب آلوده بیشترین تاثیر را بر روی سلامتی 
افراد می گذارد.  وی افزود: از این رو موفق به ساخت سیستمی جهت ضد عفونی آب، بدون 
استفاده از کلر، ازون و لامپ های uv شدیم تا از این طریق میزان آلودگی آبها را کاهش دهیم و 
از آنها برای آشامیدن استفاده کنیم.  بهراد با بیان اینکه در این سیستم از هیچگونه مواد شیمیایی 
استفاده نمی شود، اظهار داشت: در این دستگاه از دو الکترود گرافیتی استفاده شده که با به 
کارگیری آن در آب و وصل کردن جریان برق به ضد عفونی کردن آب می پردازد.  به گفته وی، 
این سیستم می تواند در شرایط بحرانی همچون زلزله، سیل، جنگ و ... به کار رود و با استفاده 
از آن، آب چاهها و تصفیه نشده را برای نوشیدن استفاده کرد.  وی خاطرنشان کرد: سیستم ضد 
عفونی کننده قادر است تا در زمان ده دقیقه، ده لیتر آب را ضد عفونی و قابل شرب کند.  وی در 
خصوص مزیت های این روش گفت: راندمان این سیستم بالاست و بدون اینکه در آب طعم و 

بوی نامطبوعی ایجاد کند به ضد عفونی کردن آب می پردازد. 

لامپ حبابی که نور سفارشی می دهد!

تلفن همراه ضدباکتری برای کادر بیمارستان ها

نجات مصدومان زیرآوار با سوسک های امدادگر

چاپ قلب سه بعدی با ترکیب فناوری های تصویربرداری مختلف

محققان دانشگاه کالیفرنیا با الهام از سیستم حرکتی سوسک های حمام موفق به ساخت سوسک 
رباتیک امدادگر شدند.

 محققان پس از مطالعه بر روی حرکت مفاصل این سوسک ها موفق به ساخت رباتی مشابه شدند که می تواند 
مانند نسخه طبیعی از شکاف ها و درزهای موجود به سرعت عبور کند، اما مانند سوسک طبیعی حالت منزجر 

کننده ای ندارد.
هدف محققان از مطالعه بر روی سوسک های حمام، شناسایی قابلیت های شگفت انگیز این جاندار در عبور از 
شکاف های بسیار تنگ است، چرا که این موجود قادر است تا بدن منعطف خود را مانند شکل  شکاف ها تغییر داده 

و از آنها عبور کند.
محققان ابتدا برای شبیه سازی سوسک رباتیک از صفحه مسطح استفاده کردند که در آزمایش ها مشخص شد که 

پشت مسطح باعث کاهش توان حرکتی ربات می شود.
در واقع تنها با شکل منحنی مانند پشت می توان مانند نمونه طبیعی هم انعطاف بدنه را افزایش داد و هم در مواقع 

لزوم ربات را در روی سطح به چرخش درآورد. 
محققان پس از انجام آزمایش های تکمیلی به دنبال نصب تجهیزات نجات بر روی سوسک امدادگر هستند تا به 
کمک آن مصدومان زخمی زیر آوار را شناسایی کرده و یا در نقاطی که ورود برای انسان خطرناک است عملیات 

شناسایی انجام دهد. 

دانشمندان در آمریکا برای نخستین بار دو فناوری 
تصویربرداری را برای تولید یک مدل آناتومی چاپی 

سه بعدی از قلب یک بیمار ترکیب کردند.
 آن ها نمونه اولیه دقیق قلب چاپی را ارائه داده اند که به 
پزشکان امکان تشخیص بهتر و درمان بیماری های قلبی را 
 Helen DeVos می دهد. دانشمندان بیمارستان کودکان
در میشیگان برای چاپ کردن این مدل هیبریدی، با استفاده از 
توموگرافی رایانه ای )سی تی  اسکن( و اکوکاردیوگرافی سه بعدی 

از طریق مری )3DTEE( از قلب یک بیمار تصویربرداری 
کردند. سی تی  اسکن به محققان امکان تجسم بخشی آناتومی 
بیرونی قلب را داد، در حالی که فناوری 3DTEE نمایی 

واضح تر از دریچه های داخلی قلب را ارائه کرده است.
 این تصاویر با استفاده از نرم افزار ویژه ای با یکدیگر ترکیب 
شدند و برای چاپ کردن قلب سه بعدی به کار رفتند. چنین 
مدل سه بعدی از قلب به ویژه زمانی که با استفاده از تصاویر 
پشت قلب ارائه شده باشد، به جراحان نمایی از این اندام که 

آن ها هرگز نمی توانند بر روی یک صفحه رایانه در اختیار داشته 
باشند را ارائه می دهد. 

 این امر به دانشمندان، امکان تشخیص بهتر بیماری قلبی 
یا  با جراحی  آیا قلب  این موضوع را می دهد که  و تعیین 
ترانس کاتتر درمان می شود یا خیر؟  موفقیت جدید در آینده، 
راه را به سوی ترکیب دو فناوری سی تی اسکن و 3DTEE با 
ام آر آی باز می کند. تصاویر ام آر آی دیدگاه بهتری درباره درون 

قلب و بافت عضلانی آن ارائه می دهد.

کشف جدیدی در ساختار مولکول دی ان ای
محققان دانشگاه کمبریج و مؤسسه بابراهام دریافتند، یک پایه دی ان ای نادر 
که پیش از این یک اصلاح موقت به نظر می رسید، نشان داده که در دی ان ای 

پستانداران پایدار بوده و نقشی کلیدی در عملکرد سلولی ایفا می کند.
 مولکول دی ان ای یک ساختار دو رشته ای متشکل از چهار پایه است. این پایه ها عبارتند 
از آدنین، گوانین، سیتوزین و تیمین. نحوه کنار هم قرار گرفتن این چهار باز در دی ان ای 
،آرایش ژن ها را تعیین می کند. محققان پایه دیگری در ساختار دی ان ای کشف کرده اند که 

5- فورمی سیتوزین یا 5fC خوانده می شود.
محققان هنوز نمی دانند که این پایه چه کارکردی در دی ان ای دارد؛ اما مشخص شده است 

که این پایه همواره در همه بافت های زنده بدن موش ها حضور دارد.
5fC اولین بار در سال 2011 کشف شد و تصور می شد که یکی از عواملی باشد که نحوه 
بیان ژن ها در مولکول دی ان ای را تحت تاثیر قرار می دهد. تا کنون محققان فکر می کردند 
که 5fC تنها یک ماده موقتی در دی ان ای است و بعدا با عملکرد آنزیم ها حذف می شود، 
اما هم اکنون مشخص شده  است که 5fC یک عامل موقتی نیست و حضور دائمی آن در 

بافت های زنده نشان می دهد که نقش مهمی در مولکول دی ان ای دارد.
گروهی از محققان دانشگاه کمبریج از روش های اسپکتروفوتومتری با قدرت تفکیک بسیار 
بالا استفاده کردند تا سطوح 5fC را در بافت های زنده  موش های بالغ و جنین موش ها و 
همچنین سلول های رویانی مورد بررسی قرار دهند. آنها دریافتند که 5fC در تمام این 

بافت ها وجود دارد، هرچند که تشخیص آن با دشواری زیادی همراه است.
این پایه در هر موقعیت ویژه ای در ژنوم یافت می شود. مشخص شده  است که در تمام 

بافت های بدن می توان این پایه را پیدا کرد هر چند سطوح آن بسیار اندک است.
محققان میزان جذب کربن پایدار و ایزوتوپ هیدروژن را در 5fC سلول های موش اندازه 
گرفتند. در صورتی که 5fC یک مولکول موقتی و ناپایدار بود، جذب ایزوتوپ به میزان زیادی 
صورت می گرفت، اما در عوض، آنها مشاهده کردند که هیچ جذبی در بافت مغز صورت 

نمی گیرد که نشان می داد 5fC یک عامل پایدار در ساختار دی ان ای است. 

قابل شرب کردن ۱ لیتر آب آلوده در ۱۰ دقیقه

نام  به  امریکایی  نوپای  شرکت  یک  مهندسان 
را  ال ای دی  لامپ  نوعی  اولیه  نمونه   Saffron
ساخته اند که طیف متغیر نور طبیعی خورشید را در 

طول شبانه روز ساطع می کند.
 این لامپ Silk نام دارد و طراحان مدعی اند می تواند 
عملکرد کاربران و همچنین الگوهای خواب آن ها را با ارائه نوع 

رنگ مناسب برای هر زمان از روز ارتقا دهد.
این لامپ حبابی ال ای دی قابل برنامه ریزی، نوری را ساطع 
می کند که با ریتم شبانه روزی درونی کاربر یعنی تغییرات 
فیزیکی، ذهنی و رفتاری وی طی واکنش به روشنایی و 

تاریکی در یک چرخه 24 ساعته، هماهنگ است.
در واقع تکامل انسان چنین واکنشی را ایجاب می کند، اما 
نور مصنوعی از جمله صفحات دیجیتالی این تعادل را بر هم 

می زنند.
لامپ حبابی جدید دارای یک محفظه حاوی نور ال ای دی 
رنگی خنک و یک محفظه حاوی نور ال ای دی گرم تر است. 
در طول روز فقط ال ای دی رنگی خنک عمل می کند؛ البته 
امکان ترکیب کردن این دو نور برای ایجاد تعادل بین نور گرم 
و سرم نیز وجود دارد؛ با این حال، لامپ ابداعی شب ها فقط با 

نور ال ای دی گرم روشن می شود.

ایده طراحی Silk این است که لامپ جدید، نور آبی 
انرژی بخش را در طول روز و نور گرم را در غروب ساطع کند 
تا در طول روز کاربر را خنک کرده و در طول شب نیز وی 

خواب بهتری داشته باشد.
این سیستم به صورت آنلاین و با استفاده از ویژگی وای فای 
به اطلاعات محلی حرکت خورشید متصل شده و به طور 

خودکار روشنایی خود را با آن هماهنگ می کند.
می توان از نوعی سوئیچ نوری برای کنترل نور این لامپ 
حبابی استفاده کرد. در واقع، ویژگی nClick آن، امکان 
تنظیم کردن نور را با استفاده از کلیک کردن بر روی یک 

سوئیچ می دهد.
کاربر می تواند با یک کلیک عملکرد طبیعی حباب را فعال 
کند؛ وی با دو کلیک می تواند دمای نور رنگی را تغییر دهد و 
با سه کلیک نیز قادر است نور را با گذشت زمان خاموش کند.

 Silk Light برای کنترل پیشرفته تر، برنامه نرم افزاری
)که بر روی سیستم  عامل اندروید و نصب iOS می شود( 
کاربر را قادر می سازد برنامه های زمانی مبتنی بر ناحیه زندگی 
خود را ایجاد کرده و نور لامپ را برای برآورده کردن نیازهای 
نوری یک موقعیت خاص مانند جلسات یوگا یا مهمانی شب 

تنظیم کند.

افرادی که از اختلالات اثرگذار فصلی رنج می برند، می توانند 
از برنامه نوردهی سفارشی بهره مند شوند.

برای  بودجه  جمع آوری  دنبال  به   Silk Light تیم 
تجاری سازی لامپ جدید است و چنانچه همه چیز خوب 

پیش برود، این فناوری ژانویه سال 2016 عرضه می شود. 

مسؤولان شرکت بلک بری از جدیدترین تلفن همراه خود با قابلیت نابودکردن باکتری ها برای استفاده پرسنل بیمارستان ها رونمایی 
کردند.

 محققان شرکت بلک بری معتقدند که مطالعات انجام شده نشان می دهد بر روی هر گوشی حدود 7000 نوع باکتری زندگی می کند که برخی از 
گونه های آنها بسیار بیماری زا و خطرناک هستند.  زندگی باکتری ها بر روی گوشی افراد معمولی شاید به نظر عادی برسد، اما در محیط بیمارستان باید 
بیشترین تلاش برای جلوگیری از گسترش آلودگی های میکروبی انجام گیرد.  وجود بعضی از باکتری های مقاوم در برابر آنتی بیوتیک در بیمارستان ها باعث 
بروز عفونت های خطرناک در بیمارانی می شود که اغلب در شرایط آسیب پذیری هستند.  اگر پزشکی هنگام معاینه بیمار از گوشی خود استفاده کند و این 
کار را به صورت مکرر هنگام معاینه سایر بیماران انجام دهد، قطعا به طور ناخواسته عفونت منتقل می شود.  به گفته جان چن، مدیر ارشد شرکت بلک بری، 
اگر چه محققان فناوری لازم برای ساخت گوشی های هوشمند مقاوم در برابر عوامل عفونت زا را کسب کرده اند، اما در صورت وجود بازار مصرف قابل توجه ، 
این گوشی ها به فروشگاه ها عرضه می شوند.  مسؤولان شرکت بلک بری از جزئیات و روش مقابله با باکتری ها به دلیل حفظ مسائل اقتصادی شرکت سخنی 

به میان نیاورده اند اما افزودند: در صورت کسب بازار فروش مناسب بزودی این گوشی در اختیار کاربران به ویژه کادر بیمارستان ها قرار خواهد گرفت. 

دوشنبه -هشتم تیر ماه 1394 - سال هجدهم - شماره 3756

 رفع تشنگی در ماه رمضان با این گیاه!
 Purslane و با نام انگلیسی Portulaca Oleracea گیاه خرفه با اسم علمی
از تیره پرتولاکاسه )Portulacaceae( است که برگ های گوشتی و بذرهای 
سیاه ریز دارد. گیاه یک ساله است که ارتفاع تا حدود 40 سانتی متر در مراحل 

بذردهی می رسد.
خرفه،  شبیه شنبلیله است و برگ های روغنی مانندی دارد. ساقه اش هم مایل به قرمزی 
است. کاملاً روی زمین پهن می شود. جنوبی ها خیلی از این استفاده می کنند. بوعلی سینا 
معتقد است که خرفه حرارت و عطش و صفرا را رفع می کند. امام صادق )ع( می فرمایند: 
بر روی زمین سبزی خوردنی شریف تر از آن نیست و سبزی خوردنی حضرت فاطمه 
)س( است. سبزی خرفه را به حضرت زهرا)س( نسبت دادند و گفته شده: خرفه سبزی 
زهرا سلام الله علیها است، همچنان که شقایق را »النعمان«گفتند. همانا بنی امیه آن را 
تغییر دادند و پس خرفه را بقلة الحمقاء »گیاهان نادانان« نامیدند و حمقاء را صفت سبزی 
نامیدند به خاطر اینکه خرفه سر راه مردم روییده و در سر راه رفت و آمد مردم روییده 
می شود و حیوانات از آن تغذیه می کنند.   بنی امیه اسم این گیاه خرفه را به خاطر بغض 
و عداوتی که به حضرت زهرا)س( داشتند به گیاه احمق ها نامیدند تا استفاده نشود .  * 
مصرف خرفه  گرمی و حرارت را فرو می نشاند، همچنین برای رفع و پیشگیری از تشنگی 
در ماه رمضان بسیار مفید است. بهتر است که از شربت حاوی تخم خرفه یا سبزی خرفه 
در وعده افطار و سحر استفاده شود.   *  مصرف خرفه، خشکی ، گرمی و حرارت را فرو 
می نشانند و باعث برطرف شدن و از بین رفتن دردهایی که ناشی از حرارت و گرمی در 
بدن است می شود.   * خرفه از نظر طبیعت طبق نظر حکمای طب سنتی خیلی سرد 
و تر و دارای نیروی قابضه است. * گیاه دارویی »خرفه« در درمان اختلالات و التهابات 
مجاری ادراری موثر است. * در بسیاری از کشورها، از قبیل کشورهای عربی همسایه، 
گیاه خرفه را به عنوان سبزی خوراکی در سبزی فروشی ها به فروش می رسانند و از 
شیره خرفه و یا له شده برگ ها و ساقه آن به صورت موضعی برای رفع درد، تورم و التیام 
زخم های سوختگی، کاهش تورم و آبسه ها، گزیدگی نیش حشرات و عقرب گزیدگی 

استفاده می شود.
* گیاه خرفه در مصرف داخلی قطع کننده و بند آورنده خون ریزی است و همچنین 

عصاره ساقه و برگ آن برای درمان بیماری های کبدی مفید است.
خرفه برای رفع و پیشگیری از تشنگی در ماه رمضان بسیار مفید است

* همچنین مصرف خوراکی »خرفه« به عنوان سبزی خام و یا پخته همراه با پیاز و 
روغن جهت تقویت روده ها، قطع اسهال و تب استفاده می شود و مصرف خام برگ و ساقه 

خرفه به صورت سالاد و همراه با سرکه برای درد کلیه مفید است.
* ضماد ریشه خرفه برای رفع زگیل پوستی استفاده می شود. * ضماد خرفه بر روی 

پیشانی سبب از بین رفتن سردرد و دردهای میگرنی می شود.
* از جوشانده این گیاه که آب آن گرفته شده است در معالجه اسهال و برای رفع سرفه، 
تسکین دردهای سینه و سوزش مجرای ادرار و مثانه و رفع حرارت رحم و سوزش آن 
استفاده می شود. * گفتنی است؛ گیاه خرفه در دامپزشکی برای درمان بیماری های تب دار 
و برای خنک کردن بدن، دفع سموم و تصفیه خون به صورت پودر و جوشانده استفاده 
می شود. * این گیاه در بیماران آسمی اثر گشاد کننده مجاری تنفسی و پایین آورنده قند 

خون را دارد و خاصیت تقویت عضلات قلبی و ضد توموری نیز در آن دیده شده است.
* برگ و ساقه ی خرفه مسکن صفرا است و حرارت خون و کبد و معده را تسکین 
می دهد و برای تسکین حدت تب های گرم و صفراوی و تسکین عطش و کنترل ترشح 
ادرار در مورد بیماری دیابت مفید است. * از عصاره خرفه برای التهاب های گرم چشم 
با مالیدن در محل ملتهب استفاده می شود. * در مواردی که چرک از سینه آید قطع 
می کند و برای خرد کردن سنگ مثانه و ازدیاد ترشح بول مفید است، یعنی مدر است. * 
جویدن برگ خرفه به مقدار کم، کندی دندان را رفع می کند )که از خوردن میوه ترش 
و یا علت دیگری ایجاد شده باشد( و زیاد جویدن خرفه  کندی دندان ایجاد می کند. * 
ضماد برگ و ساقه خرفه به تنهایی برای تسکین حرارت اعضا و سوختگی آتش مفید 
است و اگر بر معده و کبد گذارند برای تسکین حرارت آن ها مفید است و اگر با حنا تهیه 
شود و بر کف دست و پا گذارده شود برای حرارت و پیسی های دست و پا در صورت تکرار 
مفید خواهد بود. * ضماد برگ و ساقه خرفه با روغن گل سرخ برای تسکین سردردهای 
گرم و ورم های گرم نافع است و با آرد جو برای جرب نافع است. * خرفه اشتها را کاهش 
می دهد و اسراف در خوردن آن، نور چشم را نقصان می دهد. * افراد سرد مزاج باید آن 
را با نعناع و کرفس بخورند. در مقالات آمده است که مردم جزایر گرم اروپایی کمتر دچار 
سکته های قلبی و مغزی می شوند و در بررسی های شان مشخص شده است که ساکنان 
جزایر گرم اروپایی از سبزی خرفه زیاد استفاده می کردند چرا که خرفه التهابات درون را 

فرو می نشاند و سرشار از امگا3 است.

خواص بی نظیر لیمو ترش



اجتماعی 6

پایتخت 4 موفق می شود؟
سری اول »پایتخت« که روی آنتن رفت خیلی زود تبدیل به سریالی محبوب  

شد و در ادامه فصل دو و سه آن در صدر بهترین های نوروز به انتخاب مردم قرار 
گرفت. فصل 4 اما به قدرت سه سری پیش نیست، مگر این که در قسمت های 

باقی مانده اتفاقی ویژه برای آن رخ دهد. 
طرفداران پر و پا قرص »پایتخت« مدت ها منتظر فصل چهارم آن بودند با این حال اما از 
همان یکی دو ماه مانده به ماه مبارک رمضان  نگرانی ها درباره تغییر زمان پخش آن از نوروز 
به رمضان احساس می شد. هیچ کس مطمئن نبود که آیا تیم پایتخت که همیشه در 14 
قسمت موفق ظاهر می شدند حالا در سریال مناسبتی رمضان با 26 قسمت چه وضعیتی 
خواهند داشت. با گذشت یک سوم از ماه رمضان هنوز به طور کامل نمی شود درباره سرانجام 
این سریال نظر قطعی داد اما در بیش از 10 شبی که از پخش آن می گذرد، یک چیز محرز 

است و آن این که »پایتخت4 « در حد سه سری قبل نیست. 
نگرانی عوامل : سیروس مقدم بعد از »میکائیل« قرار بود »علی البدل« را برای رمضان 
شبکه یک بسازد؛ سریالی کمدی که طبیعتا با پایتخت تفاوتهای ویژه داشت اما تلویزیون 
تمایل داشت حتما »پایتخت 4« در کنداکتور رمضان قرار بگیرد. از همان ابتدای ساخت 
و حتی در طول تولید سریال، پیش فرض خود عوامل هم این بود که شاید برآیند کار به 
اندازه قبل قدرتمند از آب در نیاید. خشایار الوند یکی از نویسندگان سریال اینطور ابراز 
نگرانی کرده بود که :»امیدواریم سری چهارم از این مجموعه آبروی قسمت های سابق را 
حفظ کند. به نظرم بدست آوردن موفقیت ساده تر از نگه داشتنش است، بنابراین ما همه 
تلاش مان را می کنیم تا »پایتخت 4« همچنان در میان مردم محبوب باشد.« یک روز قبل 
از پخش سریال هم محسن تنابنده، در جشن حافظ نگرانی اش را از این بابت اعلام کرد و 
گفت که تمام تلاششان را می کنند تا کار آبرومند باشد... . بنابراین الان با پروژه ای روبه رو 
هستیم که خود عوامل آن هم به دلیل کمبود وقت و طولانی بودن قسمت ها یک مقدار 
با سختی روبه رو بوده اند. برخلاف فصل اول و دوم »پایتخت« که جدای از خرده قصه ها و 
اتفاقهای روزمره، در چارچوبی خاص حرکت می کردند و یک داستان کلی را پیش می بردند، 

نویسندگان سریال برای فصل سوم، داستانی واحدی تدارک ندیدند.
 نداشتن قصه متمرکز : برخلاف فصل اول و دوم »پایتخت« که جدای از خرده قصه ها و 
اتفاقهای روزمره، در چارچوبی خاص حرکت می کردند و یک داستان کلی را پیش می بردند، 
نویسندگان سریال برای فصل سوم، داستانی واحدی تدارک ندیدند. درواقع فکر می کردند 
»پایتخت« آنقدر بین مردم جا افتاده و برایشان جذابیت دارد که با همان خرده قصه ها هم 
می شود مخاطبان را پای سریال میخکوب کرد. این تفکر در »پایتخت 3« جواب داد؛ داستان 
براساس یک سری خرده قصه و اتفاق های کوتاه روزمره جلو رفت و نهایتا به موفقیت فراوانی 
دست پیدا کرد. این بار اما ماجرا کاملا فرق می کند. »پایتخت 4« برای مناسبت رمضان 
ساخته شده و باید 26 قسمت ادامه پیدا کند. بنابراین کاملا نیاز است که سریال داستان 
منسجمی داشته باشد و طبق آن پیش برود. اما نویسندگان باز هم به شیوه »پایتخت 3« 
پیش رفتند و حالا نداشتن قصه کلی، به نظر مخاطبان یک مقدار خسته کننده به نظر 
می رسد.  مشکل معمولی نبودن: یکی از ویژگی های اصلی فصل اول و دوم پایتخت 
این بود که خانواده نقی معمولی، واقعا »معمولی« بودند؛ یعنی این سادگی و شباهتشان 
به افراد دیگر جامعه حرف اول را می زد. شاید به همین دلیل هم بود که خیلی زیاد به دل 
مردم نشستند. از شروع فصل سوم و پیش آمدن ماجرای قهرمانی نقی، این معمولی بودن 
مقداری به حاشیه رفت. حالا هم که در فصل جدید، انتخاب هما در شورای شهر ماجرا را 
به سمت غیرمعمولی بودن پیش برده. این مسئله ای است که خیلی از مخاطبان را دلسرد 
کرده.  شرکت تولید محصولات بهداشتی که اسپانسر سریال شده یک مرتبه سر از فریزر در 

می آورد و بیلبوردهای شهری آن بدجوری توی ذوق می زند.
 تبلیغات گل درشت: از فصل سوم سریال ماجرای جذب اسپانسر و تبلیغات گل درشت 
آن هم شروع شد. تبلیغات فروشگاه مورد نظر، روی بدنه کامیون یا بیلبوردها با انتقادهای 
زیادی روبه رو شد. ایراد اصلی هم این بود که چرا تبلیغات، در بستر قصه جا نگرفته اند و به 
عنوان یک المان شهری، مدام تصویرشان توی ذوق می زند. در فصل چهارم هم این مسئله 
به نحو دیگری وجود دارد. شرکت تولید محصولات بهداشتی که اسپانسر سریال شده یک 
مرتبه سر از فریزر در می آورد و بیلبوردهای شهری آن بدجوری توی ذوق می زند. در صورتی 
که مایع ظرفشویی یا پودر لباسشویی، از جمله محصولاتی هستند که قابلیت دارند در همان 
اتفاقهای روزمره مورد استفاده قرار بگیرند و دیگر نیازی به نمایش نمای طولانی از بیل بورد 

این محصول نیست.
بازار داغ تکه کلام های جدید: از مشکلات فصل چهارم سریال که بگذریم، سیروس 
مقدم این بار هم تازگی و خلاقیت ویژه خاص خودش را به کار وارد کرده. یکی از مهمترین 
ویژگی های فصلهای مختلف »پایتخت«، تکه کلامهایی است که توسط کاراکترهای مختلف 
گفته می شود و هربار تا مدت ها در جامعه ماندگار می شود. درواقع  نویسندگان در هر 
فصل، با توجه به قابلیت کاراکترها، تکه کلامهای جدیدی خلق می کنند تا جذابیت ایجاد 
کنند. در همین چند قسمتی که از پخش »پایتخت 4« می گذرد این تکه کلامهای جدید، 
کاملا به چشم آمده و در جامعه نفوذ کرده اند. از همه مهم تر تکه کلام »مگه میشه؟ مگه 
داریم؟« خود نقی است که در کوچه و خیابان از زبان مردم شنیده می شود. علاوه بر آن 
تکه کلام »بهم! نفهم!« باباپنجعلی و »بچه بچه صحبت نکن« و »پیرمرد پرحاشیه« ارسطو 
که خطاب به باباپنجعلی می گوید هم از آن دسته تکه کلامهای جدیدی است که به فصل 

چهار راه پیدا کرده. 
گاف یا تخریب پایتخت؟ بازار پیدا کردن گاف هم در فصل چهارم به شدت داغ شده؛ گاف 
هایی که بیشتر شبیه بهانه هایی برای تخریب »پایتخت« و پایین آوردن جایگاه آن هستند 
تا اینکه واقعیت داشته باشند. چند قسمت از سریال که گذشت، اولین آن با نام گاف بزرگ 
تاریخی پایتخت منتشر شد که ادعا می کرد سقوط هواپیمای مالزی و انتخابات شوراها به 
لحاظ تاریخی همخوانی ندارند. اینجا بود که حسن وارسته، مشاور فیلمنامه به میدان آمد و 
توضیح داد که قصه منطق ندارد و نباید  دنبال پیدا کردن واقعیتهای تاریخی در آن گشت. 
چند روز بعد مورد دیگری منتشر شد:» طبق قانون چین داشتن بیش از یک فرزند جرم 
سنگینی بوده اما چوچانگ دو تا برادر داره.« جالب اینجاست که عده ای هم پشت این مسئله 
را گرفته اند و خواسته اند برایش مفاد قانونی پیدا کنند:» قانون تک فرزندی فقط مختص 
پکن پایتخت چین است، نه همه شهرها.«،» این قانون در همان زمان هم الزامی نبوده و در 
بیشتر روستاهای چین به خاطر نقش فرزندان در کشاورزی، چند بچه داشتند.« چند روز 
بعد مجددا مورد دیگری کشف شد:» وقتی ارسطو و زنش تو چین دارن قدم میزنن و خرید 
میکنن با کدوم دوربین و توسط چه کسی دارن فیلمبرداری میکنن؟ یه جاهایی گوشی 
خودش دستشه و بقیه شخص سومی که معلوم نیست کی هست داره فیلم می گیره« 
درکامنت هایی که از سوی مخاطبان درباره این سریال منتشر می شود از این دست ایرادت 

عجیب و غریب بسیار است. 
سرنوشت نهایی پایتخت 4 چه می شود؟

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی )ره( استان  قم خبرداد؛

پرداخت 2۱۰ میلیارد ریال تسهیلات  در
 قالب خود اشتغالی به مددجویان

 مدیرکل کمیته امداد امام خمینی)ره( استان قم از پرداخت 210 میلیارد ریال 
تسهیلات  در قالب خود اشتغالی به مددجویان کمیته امداد قم طی سالهای 92 

و 93 خبرداد.
به گزارش روابط عمومی و اطلاع رسانی کمیته امداد امام خمینی)ره( استان قم، عبدالله 
جلالی در دومین جلسه کارگروه اشتغال و سرمایه گذاری استان قم با اعلام این مطلب 
اظهارداشت:طی سالهای 92 و 93 با همکاری بانک های عامل استان 1595 خانواده خودکفا 

و از چرخه حمایت مستقیم امداد خارح شدند.
وی از اختصاص 300 میلیارد ریال از محل بند ج تبصره 16 قانون بودجه کشور در سال 
94 جهت ایجاد اشتغال به مددجویان خبرداد و خواستار تعامل بیشتر کارگروه اشتغال و 

سرمایه گذاری استان و بانک های عامل جهت پرداخت تسهیلات در سال جاری شد.
گفتنی است، در دومین جلسه کارگروه اشتغال و سرمایه گذاری استان قم که با حضور 
معاون اقتصادی و توسعه منطقه ای استانداری و اعضاء کارگروه اشتغال و سرمایه گذاری 
استان و در محل استانداری برگزارشد از همکاری مدیران عامل بانک های ملت،تجارت،ملی 
و صادرات در راستای اعطای تسهیلات قرض الحسنه اشتغال به مددجویان معرفی شده از 

طرف کمیته امداد تقدیر شد.

رییس اداره بهداشت و درمان کمیته امداد امام خمینی )ره( استان قم خبرداد،

برگزاری کلاس های آموزش بهداشتی برای 
بیش از دو هزار مددجوی 

به گزارش اداره روابط عمومی و اطلاع رسانی کمیته امداد امام خمینی )ره( استان 
قم، علی اسماعیلی نیا با بیان اینکه تامین سلامت به مفهوم تامین رفاه کامل 
جسمی، روانی و اجتماعی می باشد عنوان کرد:  نگاه پیشگیرانه در سلامت تلاش 
می کند تا با تغییر رفتارها، کاهش عوامل خطر، شناخت زودرس بیماریها و درمان 
به موقع و بازتوانی مشکلات ناشی از ایجاد بیماری در سطوح مختلف پیشگیری ، 

تامین ،حفظ و ارتقای تندرستی جوامع را تضمین نماید. 
وی گفت: با توجه به منابع محدود بهداشتی یکی از مهم ترین دغدغه های حوزه بهداشت و 
پیشگیری ، چگونگی هزینه کرد منابع در جهت حصول بیشترین منافع ناشی از مداخلات 
پیشگیرانه می باشد بر همین اساس  کمیته امداد قم چندین هدف را در سر فصل بهداشت 
مانند ارتقای دانش ها و مهارتهای لازم بهداشتی و نفوذ در نگرش مددجویان به نحوی که 
بتوانند نیازهای بهداشتی خویش را حل نمایند،  افزایش میزان دسترسی خانوارهای مورد 
حمایت امداد بالاخص خانوارهای روستایی به سرویس های بهداشتی و فرهنگ سازی 
جهت ساخت و استفاده از سرویس های بهداشتی استاندارد و شوینده ها، آموزش در 
زمینه های معاینات دوره ای و اهمیت مراجعه به پزشک جهت تشخیص اولیه بیماریها ، 
برخورداری محیط خود کفایی از حداقل استانداردهای بهداشت حرفه ای در جهت حفظ 
سلامت فرد و آموزش بیماریهای مرتبط شغلی و ارزیابی دوره ای وضعیت سلامت مجریان 
طرح های خود کفایی و آموزش مراقبت و پیشگیری از بیماریهای دهان و دندان را پیگیری 

می نماید.
 رییس اداره بهداشت و درمان کمیته امداد امام خمینی )ره( استان قم بیان داشت: بر همین 
اساس طی سال گذشته؛ 18 کلاس آموزش بهداشت برای 2181 نفر از مددجویان تحت 

حمایت برگزار شد که این کلاسها با همکاری مرکز بهداشت استان قم دایر گردید 
.وی افزود: همچنین تعداد 54 سرویس بهداشتی بر اساس استانداردهای ارائه شده از طرف 
مرکز بهداشت استان برای مددجویان ساخته شده که هزینه ای بالغ بر 809 میلیون ریال 

را در پی داشته است.
  اسماعیلی نیا با بیان اینکه سال گذشته تعداد 333 نفر از دانش آموزان مقطع ابتدایی 
تحت حمایت دندانپزشکی قرار گرفته و برای آنان فلئوروتراپی و فیشور سیلانت با هزینه ای 
بالغ بر56 میلیون ریال انجام شده است اظهارداشت: تعداد 512 نفر از مجریان طرحهای 
خودکفایی امداد با مبلغ 262میلیون و پانصد هزارریال  تحت معاینات دوره ای قرار گرفته اند. 
گذشته  سال  در  بهداشت  فصل  سر  در  شده  انجام  هزینه  کل  کرد:  خاطرنشان  وی 
مبلغ1میلیاردو856 میلیون و50 هزار ریال بوده که یک میلیاردو 200 میلیون ریال آن از 

منابع دولتی و مابقی از کمک های مردمی بوده است. 

اهداء یک منزل مسکونی به ارزش بیش از
 یک میلیارد ریال به کمیته امداد قم

به گزارش اداره کل روابط عمومی و اطلاع رسانی کمیته امداد امام خمینی )ره( 
استان قم،در یک اقدامی خیرخواهانه و خداپسندانه یک خیر، یک واحد آپارتمان 
به ارزش یک میلیاردویکصد و پنجاه و دو میلیون و 735 هزار ریال به کمیته امداد 

امام خمینی )ره( استان قم اهداء کرد.
براساس این گزارش: این واحد مسکونی حدود 63 مربع مساحت دارد که در بلوار 15 خرداد 

واقع شده است.
گفتنی است،این واحد مسکونی که دارای سند ششدانگ است به نام کمیته امداد زده شده 

و صلح نامه نیز نوشته شده است. 
کمک  موسسه وابسته به دفتر آیت الله مویدی قمی به خانواده های تحت پوشش کمیته 

امداد قم
موسسه خیریه خیرات الابرار وابسته به دفتر حضرت آیت الله مویدی قمی تعداد 60 سبد 
کالا  به ارزش 60 میلیون ریال جهت توزیع در بین خانواده های تحت پوشش کمیته امداد 

امام خمینی )ره( استان قم اهداء کرد.

وقتی ازدواج ها کمتر بوی نت می گیرد؛
سایه فرهنگ دینی بر ازدواج جوانان در قم

آدم های خوش بین چه عادت هایی دارند؟ 

گزارش/ فریبا خسروی

آموزش های مناسب به جوانان استان قم و نهادینه 
شدن فرهنگ دین مبین اسلام در این استان کاهش 
گرایش جوانان را به ازدواج های اینترنتی منجر شده و 
آنها را به سوی ازدواج های آگاهانه، به هنگام و پایدار 

سوق داده است.
امروزه در بین جوانان معدود کسی پیدا می شود که با فضای 
مجازی و به خصوص آشنایی از طریق چت آشنا نباشد و آن را 
تجربه نکرده باشد چرا که این فضا امروزه تمام جامعه هستی 
را در برگرفته و حتی نهاد ازدواج هم از آن جان سالم به در 

نبرده است.
اما چگونگی بهره بردن از این گونه فضاها نیز با ظرفیت 
وجودی هر شخصی ارتباط مستقیم داشته و قرار گرفتن در 
این فضاها فرصتی را برای استفاده کننده آن فراهم می آورد تا 

میزان درک خود را از حقایق ناب ارزیابی کند.
و  ارتباطی  روزافزون شبکه های  با وجود گسترش  آیا  اما 
اطلاعاتی در این جهان هستی عمق شناسایی ما هم به فراخور 

آن افزایش می یابد یا نه؟
امروزه گسترش ارتباطات تا حدی است که می توان تنها با 
فشار دادن چند کلید به عضویت سایتی درآمد که هزاران نفر 
از گوشه گوشه دنیا برای یافتن دوست یا شریک زندگی در آن 
عضو می شوند و وبگردی می کنند، لذا با فراگیر شدن اینترنت 
و سایت های دوستیابی، اینگونه ازدواج ها به پرطرفدارترین 
شیوه های همسریابی در بین جوانان مبدل شده و در این میان 
در سال های اخیر استان قم نیز از این مقوله مستثنی نبوده 
است. در جامعه ای سیر می کنیم که نمی توان از برخی واقعیات 
چشم پوشی کرد، چرا که بسیاری از ارتباطات ناسالم و برخی 
از ازدواج ها طبق معیارهای غیر دینی و غیر معقول شکل 
گرفته و بر این اساس عاقبتی جز طلاق و جدایی و آسیب های 
اجتماعی جدی تر ندارد و همین آسیب ها بلای خانمان سوز 

جامعه و خانواده می شود.

برای  نه چندان دور آشنایی دختر و پسر  در گذشته ای 
ازدواج و شناخت طرفین از هم تنها بر مبنای رابطه سنتی 
خانواده ها شکل می گرفت، اما با پیشرفت تکنولوژی و مستقر 
شدن شبکه های اجتماعی به عنوان عضو جدایی ناپذیر زندگی 
افراد، به تدریج زمینه لازم برای شکل گیری ازدواج براساس 
وب فراهم شد. در گذشته محیط هایی مانند چت یاهو، گوگل، 
فیسبوک و... جوانان ما را جذب خود می کرد اما اکنون هر روزه 
شاهد اضافه شدن یک شبکه اجتماعی به لیست شبکه های 
موجود هستیم که طرفداران بسیاری را برای خود پیدا کرده اند.

سایه فرهنگ اسلامی بر ازدواج اینترنتی
اگرچه دنیای سایبری و دل دادن به این نوع ازدواج ها در 
کشور از مباحث مورد علاقه اکثر جوانان شده است ولی در 
استانی مذهبی مانند استان قم همچنان نگاه سنتی نسبت 
به ازدواج جوانان حکم فرماست که البته بخش وسیعی از این 
دید را باید به شرایط مذهبی این استان و خانواده های معتقد 

نسبت داد.
در استان قم نیز در چند سال اخیر شاهد اینگونه ازدواج ها 
بوده ایم اما از آنجا که در این استان خانواده مهم ترین بستر در 
نهادینه شدن سنت ها و آداب و رسوم فرهنگی و پایدارترین و 
قدیمی ترین عامل در زمینه رشد و تربیت جوانان و تشویق آنها 
به ازدواج سنتی محسوب می شود ریشه کن شدن این امر در 
بین جوانان را موجب شده است. بستن سایت های همسریابی 
به طور کلی مشکل جوانان این مرزوبوم را حل نمی کند و 
شاید نیت راه اندازان این سایت ها هم خیر بوده است، لذا این 
واقعیت جامعه است که باید فرهنگ سازی شود زیرا بدون 
ارائه آموزش های صحیح به جوانان نمی توان انتظار موفقیت 
آنان را در این زمینه داشت. از این نظر باید بستر ازدواج و 
تأمین نیازهای جوانان به موجب کاهش گرایش آنها به این 
فضاها فراهم شود. علی موالی رئیس پلیس فتای استان قم در 
گفت وگو با خبرنگار فارس با اشاره به تبدیل شدن ازدواج های 
اینترنتی به معضلی بزرگ در جامعه ابراز کرد: برخی از سایت ها 
از این موقعیت سوء استفاده کرده و از طریق کلاه برداری و 

مزاحمت برای هموطنان به ویژه بانوان آنها را فریب می دهند.
وی افزود: اگرچه با اینترنتی شدن روابط اجتماعی افراد 
امروزی به فرهنگی تمایل یافته و افراد جوان وسایل ارتباطی 
مدرن را بخش جدایی ناپذیر زندگی خود می دانند اما وظیفه 
مسئولان برنامه ریزی برای ساماندهی سایت های یاد شده را 

می طلبد .
موالی خاطرنشان کرد: در نگاه اول تکیه به اینترنت به دلیل 
یافتن شریک زندگی راهی آسان به نظر می آید ولی همین 
راه اگر بدون بررسی و شناخت کافی پیگیری شود فرصتی 
عالی برای سوءاستفاده کنندگان فراهم می آورد تا جوانان را 

به دام بیفکند.
  وی به خانواده ها هشدار داد: به فرزندان خود به ویژه جوانان 
آگاهی های لازم را در زمینه فضاهای پرفریب سایبری بدهید تا 
با دانش هرچه فزون تر خطر احتمالی این آسیب جبران ناپذیر 

را از خود و خانواده به حداقل مقدار ممکن برسانند.
قم الگوی ازدواج موفق

رضوان امیدی کارشناس مشاور خانواده در استان قم نیز در 
گفت وگو با خبرنگار فارس ضمن اشاره به آثار منفی و مثبت 
این گونه آشنایی ها بیان کرد: آشنایی اینترنتی برای ازدواج و 
سایت های همسریابی به خودی خود خطرات احتمالی را برای 
طرفین به همراه دارد و به دلیل ناآگاهی کامل از طرف مقابل به 
موفقیت نمی انجامد علت اصلی این امر آن است که در کشور 
ما فرهنگ صحیح استفاده از چنین فضاهایی فراگیر نشده و 

اغلب با دروغ و فریب همراه است.
وی در ادامه ضمن گوشزد کردن به خانواده ها خاطرنشان 
کرد: از آنجا که بیش از 80 درصد این ازدواج ها به طلاق 
با  صمیمی  ارتباط  برقراری  والدین ضمن  باید  می انجامد 
فرزندان، خودآگاهی و دانش کافی را به نسل آینده بیاموزند تا 
در معرض آسیب های اجتماعی ناشی از فضاهای سایبری قرار 

نگیرند و از عواقب آن آگاه شوند.
این کارشناسی مسائل خانواده با الگو قرار دادن استان قم 
در کاهش ازدواج های اینترنتی خاطرنشان کرد: مذهبی بودن 
خانواده های قمی و آمیخته شدن فرهنگ آنها با آموزه های 
قرآنی سبب شده این استان در مقایسه با سایر استان ها در 
این زمینه الگو باشد. از آنجا که ازدواج در اسلام از قداست 
والایی برخوردار است در صورت تن دادن به این ازدواج ها باید 
با رضایت والدین و هم صحبتی و شناخت کافی این سنت 

مقدس را جاری ساخت.
با این وجود در شرایط کنونی متولیان فرهنگی باید در 
بحث ازدواج های اینترنتی و آسیب های ناشی از آن، جمعیت 
جوان کشور را از چالش های این امر آگاه سازند و از اینکه 
فرهنگ های غربی بر فرهنگ ملی و بومی ایران غلبه کند، 
پیشگیری کنند. طبق نظرسنجی های انجام شده در زمان 
فعلی آسیب های ناشی از ازدواج های اینترنتی باید بیشتر از 
قبل مورد توجه قرار گیرد و خانواده ها و والدین از مهمترین 
افرادی هستند که باید حساسیت بیشتری در قبال فرزندان 
در این ارتباط داشته باشند و در صورت افتادن در دام ازدواج 
اینترنتی با عقل و خرد و تجربیات خانواده و کارشناسان و 

مشاورین آن را به ازدواجی سالم منجر سازند.

دقت کرده اید که بعضی ها هر چقدر هم که اوضاع نامناسب 
باشد باز هم به زندگی و شرایط خود خوش بین هستند؟ اما 

ریشه مثبت اندیشیِ این افراد در چه چیزی است؟ 
فرادید: شاید بین دوستان یا اعضای خانواده شما کسی باشد که 
زمانی که چای یا قهوه خود را روی پیراهن خود می ریزند، به 
جای که دچار استرس و اضطراب شوند لبخندی زیبا بر روی 
لبانشان ظاهر می شود. یا بین همکلاسی هایتان کسی باشد که 
ارائه ی کلاسی خود را تا حد ممکن خراب کرده باشد اما با این 
حال هنگام نهار اصلا تحت تاثیر آن اتفاق نباشد. این افراد البته 

همگی واقع بین هستند.  
راز آن ها در چیست؟ آن ها قدرت ماورایی ندارند. تنها کاری که 
می کنند این است که در چهارچوبی حرکت می کنند که ذهنشان 
را تقویت می کند. این گفته را ملیسا بلیکمن از دانشگاه جان 

هاپکینز تایید می کند.
  در ادامه مواردی را خواهید خواند که کارهای روزمره این افراد 

را نشان می دهد.
  آن ها به طریقی آرامش می گیرند 

زندگی همواره مسائل و اتفاقات زنجیره واری را بر سر راه ما قرار 
می دهد. افراد مثبت اندیش می دانند که آن ها استثنا نبوده و 
تلاش می کنند تا با آن اضطراب به شکلی سالم کنار بیایند. در 
حقیقت، این دسته از تمرین ها می توانند میزان استرس را کم 

کنند. نوع تمرین مدیتیشن نیز بسته به خود فرد است و البته علم 
نیز این مسئله را تایید کرده است. 

بلیکمن می گوید: »تمرین و مدیتیشن به شما کمک می کند تا 
نگرش مثبت تری داشته باشید. علاوه بر آن، شما با انجام این 
فعالیت ها می توانید بهتر فکر کنید. زمانی که این فعالیت ها متوقف 

شوند، از قدرت ذهنی فرد برای عبور از موانع کاسته می شود.«
    در مواقع دشوار به مثبت اندیشی خود تکیه می کنند

 اگر آموخته باشید که همیشه به نیمه پر لیوان نگاه کنید، در 
مواقع دشوار نیز می توانید به آنچه که می خواهید برسید. گاهی 
اوقات، گرفتن تصمیم صحیح بین دو گزینه نیز به خوش بینی 

فرد بستگی دارد.     
آن ها نیز به نیمه خالی لیوان نیم نگاهی دارند

 بلیکمن می گوید: »کسی نیست که بگوید من در زندگی با هیچ 
مشکلی مواجه نیستم. کلید این مسئله این است که مثبت اندیش 
و البته واقع بین باشید. همه ما در زندگی با چالش های مختلفی 
مواجه هستیم. افراد مثبت اندیش با نگاهی متفاوت به آن مسئله 
نگاه می کنند. آن ها در زندگی به خود می آموزند که بگویند "این 
نیز بگذرد." آن ها می دانند که قبلا هم با این دسته از مشکلات 

روبه رو بوده اند و با موفقیت از آن سد عبور کرده اند.«
   آن ها به خود زور نمی گویند

 برخی از ما بزرگترین منتقد خودمان هستیم، در حالی که 

آدم های مثبت اندیش خود را همان طور که هستند ارزیابی 
می کنند. پژوهش هایی نیز در این زمینه انجام شده که نشان 
می دهد »پذیرش خود« می  تواند زندگی بهتری را به ارمغان 

بیاورد.  
اگر قرار است که ما بخشندگی و مهربانی را بیاموزیم، باید آن را 
با دیگران تمرین کنیم. ما باید یاد بگیریم که خوبی و مهربانی 
را به دیگران عرضه کنیم تا چهارچوب ذهنیِ مثبت اندیشی ما 

شکل بگیرد.   
 »روابط سمی« را از زندگی خود پاک می کنند

 اینکه شما چه کسی هستید از روی اطرافیان شما مشخص 
می شود. دلیل آن نیز مشخص است: اطرافیان شما حامی عاطفی 
و اخلاقی شما هستند. استرس و خوشحالی از جمله مواردی 
است که به دیگران منتقل می شود. پس هرچه افراد خوش بین و 
خوشحال در اطراف شما بیشتر باشد بهتر می توانید آن چهارچوب 

را تقویت کنید.
را  این قضیه دوستانی  به  علم  با  اندیش  مثبت  افراد    پس 
برمی گزینند که بتوانند احساسات خوبی را به او منتقل کنند. 
بلیکمن می گوید: »اگر بدانید که شبکه دوستان شما تا چه اندازه 

به روی شما تاثیر می گذارد شگفت زده خواهید شد.«
  پیروزی های کوچک را هم جشن می گیرند

 افراد خوش بین به همان اندازه که به پیروزی های بزرگ خود 

اهمیت می دهند، پیروزی های کوچک را نیز مهم می شمارند. در 
واقع، این عادتی است که تمام افراد مثبت اندیش دارند. البته 
معنای این جشن گرفتن، برگزاری مراسمی مانند جشن تولد 
نیست، همین که فرد یک ایمیل تشکر از کارفرمای خود دریافت 
کند و آن لحظه را با دوستان خود تقسیم کند، توانسته چهارچوب 

را تقویت کند.
  اجازه نمی دهند خوش بینی آن ها مانع از رسیدن به 

اهدافشان شود
 اگر رویکرد فرد به اهداف نامناسب باشد، قطعا با مشکلاتی روبه رو 
خواهد شد. به عبارت بهتر، اگر خوش بینی از واقع بینی فاصله 
گیرد رسیدن به اهداف تقریبا ناممکن می شود. این مشکلات بر 
سر هر کسی قرار می گیرد. افراد خوش بین این موانع را شناسایی 
کرده و به دنبال راه حل می گردند. تمام این مراحل باید با کمک 

خوش بینی و واقع گرایی صورت گیرد.
  برای آینده برنامه دارند

 افراد معمولی زمانی که به مشکل برمی خورند به خود می گویند 
که این تنها راهی است که پیش روی من است و من دیگر 
چاره ای ندارم. اما افراد مثبت اندیش اگر به مشکلی بخورند به 
خود می گویند که علاوه بر این راه، گزینه دوم و سومی نیز وجود 
دارد.  آن ها خلاقانه فکر می کنند. اما پیش نیاز آن این است که 

در آرامش فکر کنید.

کِشتی شفابخش برای انسان و طبیعت؛ 

ظرفیت های قم برای توسعه کشاورزی دارویی

گزارش/ سمیه رضایی

این روزها در اکثر مناطق کشورمان کم آبی بی داد می کند. 
حجم سفره های زیر زمینی به دلیل برداشت های بی حد 
به حداقل ممکن رسیده  از منابع آبی  و حصر کشاورزان 
است. اقلیم آب و هوایی در معرض تغییر قرار گرفته و هزاران 
کار  به  مزارع خود مشغول  بر سر  دیروز  تا  که  کشاورزی 
بوده اند به دلیل فقدان آب مجبور به ترک زمین های خود 
و تغییر شغل شده اند. مهاجرت ها به شهر ها برای پرکردن 
شغل های خدماتی افزایش یافته و آسیب ها اجتماعی رو به 

ازدیاد گذاشته است.
این ها بخشی از واقعیت های جامعه امروز ماست. شاید برخی باورشان 
نشود اما است بحران کم آبی یکی از چالش های اصلی امروز کشور 
ایران است. کم آبی فقط منجر به نبود آب و یا کاهش مصرف در 
همه بخش ها نمی شود بلکه می تواند منجر به تغییرات و آسیب های 

اجتماعی، فرهنگی و حتی سیاسی و امنیتی شود.
در این زمینه نیز راهکارهای زیادی برای مقابله با بحران کم آبی و 

کنترل پیامد های آن در نظر گرفته شده است که یکی از آنها تغییر 
الگوی کشت در مناطقی است که به شدت با بی آبی مواجه شده اند. 
بسیاری از محصولات کشاورزی وجود دارد که تنها در مناطق آب و 
هوایی خشک و نیمه خشک رشد می کند و درحالی که نیاز اندکی 
به آب دارد می تواند صرفه اقتصادی چشمگیر و قابل توجهی را برای 
کشاورزان به ارمغان آورد. یکی از این محصولات »گیاهان دارویی« 

است.
طبیعت ایران زمین منجر به آن شده است که در بسیاری از مناطق 
کشور فضا برای رشد و نمو گیاهان دارویی فراهم و مناسب باشد. 
گیاهانی که ماده خام اصلی بسیاری از کارخانه های تولید دارو، عطر، 
ادویه جات و ... است. حجم گردش مالی در اقتصاد این حوزه نیز به 

شدت چشمگیر است.
به گفته کارشناسان در جغرافیای سرزمینی کشور ما بیش از 1000 
گونه گیاه دارویی می روید که می تواند به عنوان مواد خام در صنایع 
دارویی و آرایشی مورد استفاده قرار بگیرد. آنطور که کارشناسان 
عنوان می کنند گردش مالی در این صنعت در کشور نیز عددی 
بین 200 تا 500 میلیارد تومان است که در صورت توجه و توسعه 

می تواند به رقم های بسیار کلان تری نیز برسد.
اما متاسفانه در سال های اخیر و به دلیل برخی بی توجهی ها سطح 
زیر کشت گیاهان دارویی در کشور ما بالغ بر 50 درصد کاهش را 
نشان می دهد که این می تواند یک زنگ هشدار جدی باشد.در استان 
قم نیز بیش از 80 هزار هکتار سطح زیر کشت محصولات زراعی و 
باغی وجود دارد اما تنها در کمتر از 100 هکتار از مزارع قم کشت 

گیاهان دارویی صورت می گیرد که یک رقم بسیار ناچیز است.
آویشن، مریم گلی، آلوئه ورا، به لیمو، نعنا و رزماری از جمله گیاهان 
دارویی است که به دلیل سازگاری با شرایط آب و هوایی و اقلیمی 
استان قم قابلیت کشت گسترده در قم را دارا هستند  و  این در 
حالی است که نسبت مصرف آب در این نوع از گیاهان کمتر از 
محصولات زراعی و باغی است. البته در شهر قم تاکنون چند مزرعه 
تحقیقاتی برای کشت گیاهان دارویی در نظر گرفته شده که یکی 
از آنها در بوستان علوی است. در مزارع مربوط به آستان مقدس 
حضرت معصومه )س( نیز چندسالی است که تحقیقات بر روی برخی 

از نمونه های گیاهان دارویی صورت گرفته است.
با این حال به نظر می رسد که برای دستیابی به کشت گسترده 

گیاهان دارویی توجه به چند عامل و مولفه بسیار مهم و حیاتی است 
تا بدین وسیله هم بتوان از منابع آبی کشور صیانت کرد و هم اشتغال 

را به روستاها بازگرداند.
نخستین نکته در این خصوص گسترش آموزش های همگانی در 
روستاهای استان است. این یک واقعیت است که ذهنیت بسیاری از 
کشاورزان ما همچنان سنتی است و به دلیل عدم توسعه دانش، کمتر 
کشاورزی به دنبال مکانیزه کردن کشت خود و یا تغییر نوع کشت 
می رود. در وهله اول از سوی رسانه ها و همچنین جهاد کشاورزی 
استان باید آموزش هایی در خصوص کمبود منابع آبی و همچنین 

مزیت های کشت دارویی به صورت گسترده طرح شود.
از سوی دیگر مسئله حمایت از کشاورزان برای تغییر به چنین 
کشتی و مکانیزه کردن کشاورزی لازم الاجرا است. امروز در برخی 
صندوق های مالی کشور عدد و رقم های کلانی وجود دارد که به نوعی 
بلااستفاده مانده و بهترین راهکار همین است که دولت از این منابع 
برای ارائه تسهیلات به کشاورزان بهره گیرد و با تجمیع زمین های 

کشاورزی راه را برای کشت به صرفه فراهم آورد.
اما مهمترین نکته توسعه بازار هدف محصولات دارویی و گیاهی 
است. دلالی آفت شومی است که همیشه گریبان اقتصاد کشاورزی 
و کشاورزان را گرفته است و در حالی که بیشترین زحمت تولید 
محصول بر گردن کشاورزان است بیشترین سود به جیب دلالانی 

می رود که کمترین زحمت را متقبل می شوند!
امروز در بسیاری از کشورهای غربی نیاز به گیاهان دارویی وجود 
دارد و با بازاریابی خوب ایران می تواند سهم خود در این بازار جهانی 
را افزایش دهد. متاسفانه عدم آشنایی کشاورزان با الزامات تولید 
صادراتی همچون بسته بندی شیک و مدرن و... موجب می شود تا 
برخی از محصولات غذایی و دارویی کشور به نام کشورهای دیگری 

در بازارهای جهانی فروش یابد.
از همه مهم تر آنکه ما نیازمند به گسترش صنایع تبدیلی در این 
حوزه از سوی دولت و همچنین بخش خصوصی هستیم. ظرفیت های 
انسانی و علمی کشور ما به حدی است که امروز ما در تولید برخی از 
داروهای کم یاب رتبه های نخست را دارا هستیم اما کمتر توجه شده 
است که صنعت دارویی کشور با ظرفیت کشت گیاهان دارویی پیوند 

خورده و عامل رشد و توسعه اقتصادی کشور شود.
ما می توانیم به جای صادرات خام گیاهان دارویی به تولید داروهای 
با پایه طبیعی، مواد آرایشی و بهداشتی، ادویه ها و ... بپردازیم و اجازه 
ندهیم که این سرمایه عظیم کشور به این ارزانی به دست شرکت های 
خارجی افتاده و آنگاه همین شرکت ها با مبالغ نجومی محصولاتشان 

را وارد کشور ما کنند.
کشت گیاهان دارویی می تواند هم به حفظ آب و خاک منجر شود و 
هم می تواند اشتغال زایی گسترده را برای استان قم به ارمغان آورد، 
فقط در این عرصه نیازمند ورود جدی مسئولان و توجه به این بخش 
به عنوان یک زمینه فرصت ساز هستیم. امروز خیل عظیمی از جوانان 
ما بیکار هستند و این در حالی است که خداوند ظرفیت های لازم 
برای اشتغال در کشور ما را فراهم آورده است. فقط باید دید آیا »کار« 

و »ابتکار« از سوی ما سامان می گیرد یا خیر؟

دوشنبه -هشتم تیر ماه 1394 - سال هجدهم - شماره 3756



7سیاسی دوشنبه - هشتم تیرماه 1394 - سال هجدهم - شماره 3756

اخبار
در همایش سراسری قوه قضائیه مطرح شد:

تاکید  روحانی 
بر از بین بردن امضاهای طلایی 

رییس جمهوری گفت: امروز شرایط ما با دیروز متفاوت است. مردم با دستگاه 
قضاست که به حقوق مالکیت و آبرو و حیثیت و حتی حق آزادی بیان و آزادی 
اندیشه برای خود می بیند با پشتوانه دستگاه قضاست که این اطمینان در جامعه 

ایجاد می شود.

دکتر حسن روحانی ضمن اینکه هفته قوه قضاییه را به محضر همه مقامات قضایی و 
قضات محترم، دادستان ها و ریاست محترم قوه قضاییه و ملت ایران تبریک و تهنیت گفت، 
افزود: امسال هفته قوه قضاییه با ماه عبادت و قیام و صیام و ماه نزول قرآن مجید توام است 
فرصت پر برکتی است برای اینکه هم از این ماه بهره جوییم و هم در مسیر اجرای عدالت 

دقیق تر در حرکت باشیم.
 حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی در همایش سراسری قوه قضاییه که با حضور 
سران قوا در سالن اجلاس در حال برگزاری است گفت: ماهی از خداوند به ما اجازه دعا و 
ثنا و ذکر و تماس بیشتر با خود را داد. ماه ماه اتصال به حق است و معنویت است و صفای 

دل و پاکی بیشتر و برادری و محبت به یکدیگر است.
وی گفت: همواره هفته قوه قضاییه یادآور یک فاجعه بزرگ تاریخی است و آن شهادت 
یاران عزیز انقلاب شهید آیت ا... بهشتی و 72 تن از نزدیکترین افراد سخت کوش نسبت به 

نظام جمهوری اسلامی ایران است.
روحانی افزود: شهید بهشتی حق بزرگی نه تنها بر گردن قضا بر گردن ملت ایران دارد 
که او خود یک ملت بود و یک امت و خاری در چشم دشمنان انقلاب بود. او پایه گذار 
توسعه انسانی اسلامی در این کشور بود هم در بخش علوم جدید با تاسیس مدارس و 
آموزش گاه ها و به ویژه دبیرستان دین و دانش در قم و تربیت فرهنگیان و اساتید و هم 
تحول در حوزه علمیه قم و آشنایی طلاب با روش جدید و با علوم جدید. کما اینکه او در 
نهضت اسلامی و حرکت سیاسی امت اسلام و مردم ایران به راهبری امام راحل نقش بسیار 

تاثیرگذاری داشت و در تشکیل جامعیت مبارز.
رئیس جمهوری گفت: همه آنهایی که در جلساتی بودند در قبل و بعد از انقلاب که 
شهید بهشی در جمع آنها بود ویژگی این بزرگوار را بخوبی حس می کردند. وقتی او سخن 
می گفت و تصمیم می گرفت برای همه دلنشین و اطمینان آور بود. بعد از انقلاب هم در 
همه جلسات وقتی او سخن می گفت به خوبی احساس می شد که همه جوانب مسئله 

توجه شده است.
وی افزود: یک نمونه آن اداره مجلس خبرگان قانون اساسی و در نهایت تدوین این قانون 
اساسی مدرن و با افتخار برای نظام بود که او نقشی بسزا در تهیه این قانون اساسی بر دوش 
داشت و این مرد عالم محقق و جامع و مجاهد و فعال چقدر مظلوم بود و کمتر شما بتوانید 

چهره ای را به مظلومیت او در تاریخ انقلاب اسلامی پیدا کنید.
رئیس جمهوری با اشاره به اینکه نسبت های ناروایی که به شهید بهشتی دادند و وی 
سکوت و صبر کرد گفت:او از نظر مدیریت و تلاش و برنامه ریزی و از نظر ابعاد مظلومیت 
یک شخصیت کم نظیر و بی نظیر بود این را شهید بهشتی به ما می آموزد که در مسیر 
انقلاب اسلامی و استقرار نظام اسلامی باید از همه چیز گذشت حتی از شخصیت و آبرو. 
خدا او را رحمت کند که او معمار قضا نوین اسلامی در جمهوری اسلامی بود و امروز هم 

از فکر او بهره می جوییم.
روحانی در ادامه گفت: دستگاه قضا برای همه کشورها و همه نظام ها اهمیت ویژِ ای 
دارد اما برای نظام جمهوری اسلامی ایران ویژگی خاصی دارد. آن چیزی که مورد توقع 
ویژه از جمهوری اسلامی ایران هست یک دستگاه قضا قوی، کارآمد و در دسترس همگان 
است. ما همیشه گفتیم به قضای مولای ما امیرالمونین و بر اصل عدالت و به ویژه عدالت 

علوی همیشه تاکید کردیم.
وی با بیان اینکه امروز نسبت به قضا جمهوری اسلامی ایران به عنوان یک قضا نمونه 
اسلامی و علوی همه دنیا در داخل و خارج کشور چشم دوخته اند و انتظارات بسیار بالایی 
از آن دارند گفت: قضایی که همه ملت را همه مردم و همه شاکیان را برادر ببیند، قضایی 
که بین شیعه و سنی قضایی که بین مسلمان و مسیحی دستگاه قضایی که بیم این جناح 
و آن جناح کوچکترین تفاوتی قائل نباشد؛ هر که می خواهد باشد و دارای هر مرامی که 
می خواهد باشد و هر سمت سیاسی که دارد وقتی به خانه قضا مراجعه می کند آنجا خانه 
عدل و انصاف است و اجرای حق و عدل است این را مردم باید در مقام عمل ببینند و هم 

افکار عمومی جهان آن را پذیرا باشند.
رئیس جمهوری در ادامه با بیان اینکه بار سنگینی بر دوش دستگاه قضا است افزود: ما 
امروز در یک شرایطی هستیم که باید زمینه را برای فعالیت بخش خصوصی آماده کنیم. ما 
در شرایطی هستیم که باید سرمایه و فناوری را برای سرعت بیشتر پیشرفت کشور جذب 
کنیم مگر این ها بدون حمایت دستگاه قضا امکان پذیر است؟ شرط اول توسعه دستگاه 

قضا کارآمد در کشور است.
روحانی افزود: روزی جوامع کوچک بودند و معاملات به صورت ساده انجام می گرفت 
آنکه معامله می کرد و می فروخت و آنکه می خرید با هم آشنا بودند اما امروز شکل 
معاملات تغیر و جامعه گسترش یافته و امروز شرایطی است که طرف پولی می دهد و می 
خواهد ماهها بعد آن جنس تولید شود. پولی را می دهد و کاغذی را دریافت می کند برای 
اینکه 6 ماه دیگر اتومبیلی را دریافت کند نه آن طرف را می شناسد و نه آن کالا را دیده 
است.اعتمادش به قرارداد است، به آن کاغذ است. گاهی همه زندگی خود را در شعبه بانکی 
به ودیعه می گذارد. اعتمادش به همان قرارداد است. پشتوانه همه این قراردادها در نهایت 
کیست؟ اگر ادعای مطرح شد پشتوانه نهایی دستگاه قضاست ،بخاطر دستگاه قضاست که 

اعتماد می کند.
رییس جمهوری تصریح کرد: امروز شرایط ما با دیروز متفاوت است. مردم با دستگاه 
قضاست که به حقوق مالکیت و آبرو و حیثیت و حتی حق آزادی بیان و آزادی اندیشه 

برای خود می بیند با پشتوانه دستگاه قضاست که این اطمینان در جامعه ایجاد می شود.
وی با اشاره به اینکه دیروز هر کس قدرت داشت حاکم بود و آن کسی که می توانست 
با قدرت دهان طرف را ببندد با قدرت زور یا پول حق مالکیت طرف را زیر سوال قرار دهد 
و با پول و نفوذ آبروی مردم را زیر پا بگذارد حاکم قدرت و زور بود افزود: قدرت مالی و یا 
قدرت بدنی در حکومت ا سلامی به جای قدرت عدل و انصاف دستگاه قضا نمی نشیند. در 
جامعه اسلامی حاکم قدرت سیاسی، نظامی، مالی هیچ یک از آنها نیست حاکم در مسیر 
خدا عدل و داد و قانون است و این قاضی است که در مقام قضاوت خدا و وجدان را می بیند 

و بس و بر مبنای آن حکم را صادر می کند.
روحانی افزود: امروز دستگاه قضا مبنای حرکت جامعه به سمت پیشرفت است. حتی 
سرمایه اجتماعی در سایه دستگاه قضا خواهد بود؛ امروز اگر ما بخواهیم شرایط را برای 
محیطی بهتر در جامعه ایجاد کنیم بدون دستگاه قضا امکان پذیر نیست. مبارزه با فساد به 
غیر از هماهنگی قوا با یکدیگر امکان پذیر نیست. آیا می توان با فساد بدون دستگاه قضا 

مبارزه کرد.
وی با بیان اینکه همه باید تلاش کنیم تا از فساد پیشگیری شود گفت: با قانون گرایی 
با از بین بردن امضاهای طلایی با ایجاد شفافیت در اطلاعات در از بین بردن استثنائات در 

قانون با مدرن کردن سیستم اداری و دولت الکترونیکی.
روحانی در ادامه خاطر نشان کرد: ما باید تلاش کنیم تا از فساد پیشگیری کنیم؛ اما 
در عین حال اگر فسادی رخ داد همکاری سه قوه لازم است. در همه این زمینه ها یک 
مسیر معتدلی را باید انتخاب کنیم. سازمان بازرسی کشور می تواند یاریگر خوبی برای 
دستگاه اجرایی ما باشد اما اگر یک کم سخت گیری ها بیش از حد شد باید به گونه ای 
عمل کنیم که جرإت را از مدیران نگیریم. باید حواسمان جمع باشد کاملا حساب شده و 
علمی با این مسئله برخورد کنیم. دستگاه قضا ما در همه زمینه ها پیشرفته است و ما باید 
از تجربه کشورهای دیگر استفاده کنیم و قوانین را روزآمد کنیم و خوشبختانه عالمی فرزانه 
در راس دستگاه قضایی همچون آیت ا... آملی لاریجانی است که با جهان و شرایط نوین 
آشنایی دارد. روحانی گفت: دستگاه قضا باید برای همه شفاف باشد و این شفافیت تنها با 
قانون نیست باید رویه های قضایی ما شفاف و در اختیار مردم قرار گیرد. ما می بینیم که 
یک قانون واحد از آن تفسیرهای متفاوتی ممکن است بشود و قاضی ممکن است در مقام 
صدور رای از قانون استنباط خاصی کند اولا مقدمه حکم گاهی از خود حکم مقدم تر است.

رئیس جمهور ضمن اشاره به اینکه در برخی کشورها قضا بر اساس رویه های قضایی 
است خاطرنشان کرد: رویه های قضایی باید تدوین شود تا همه مردم حتی بخش های 
اقتصادی و سیاسی و اجتماعی بخوبی حس کنند که قانون از دید قاضی چیست. این 
دستگاه قضا است که می تواند به جامعه ما امید و نشاط دهد و آینده را روشن کند و اعتماد 
دهد تا در زمینه فعالیت اقتصادی و سیاسی و اجتماعی سرزنده فعال باشد و ای کاش امکان 
پذیر باشد در این دولت با همکاری دستگاه قضا جرایم سیاسی را تدوین کنیم و لایحه آن 
را تصویب کنیم و روشن شود که جرم سیاسی چیست؟ این هم به نشاط سیاسی جامعه 
ما می افزاید و هم وجه ما را در دنیا افزایش می دهد.وی افزود: یکی از فخرهای ما شیوه 
مولایمان است که چگونه با مخالفان رفتار کرد، رفتار امیرالمومنین با مخالفین و خوارج 
چگونه بود و آیا می توانیم از سیره پیامبر اسلام و از روایات ما بخوبی این تفکیک را انجام 
دهیم تا در فعالیت اقتصادی و سیاسی و فرهنگی مردم آینده روشن را پیش چشم خود 
ببینند.روحانی با بیان اینکه در ماههای گذشته بین سه قوا همکاری های خوبی بوده است 
افزود: در مطالبات معوق و مبارزه با فساد همکاری خوبی بوده و در بسیاری از زمینه ها می 

توانیم فضایی را ایجاد کنیم که ملت ما بیش از گذشته به آینده امیدوار باشد.

گزارش: مریم یعقوبی

ماجرای فروش نفت توسط دلالان بخش خصوصی از زمانی 
شروع یا حداقل رسمی شد که تحریم ها، فروش نفت از سوی 
دستگاه های دولتی ایران را با مشکل مواجه کرد. در چنین شرایطی 
دولت وقت ناگزیر به واسطه های غیررسمی روی آورد تا بتواند بخشی 

از هزینه های خود را از طریق فروش نفت به دلالان تأمین کند. 
سه سال پس از تصمیم دولت دهم برای واگذاری بخشی از 
صادرات نفت به بخش خصوصی و توقف اجرای این تصمیم در دولت 
یازدهم باز هم شایعاتی مبنی بر حضور واسطه های ایرانی و خارجی 

درمسیر فروش نفت ایران به گوش می رسد؛
علیه  نفتی  تحریم های  افزایش  با  همزمان  و  سال 91  اوائل 
کشورمان، در پی وزارت نفت و بانک مرکزی قرار شد روزانه 400 
از  توسط کنسرسیومی متشکل  ایران  نفت  بشکه  هزار  تا 500 
صادرکنندگان بخش خصوصی به بازارهای جهانی به ویژه اروپا صادر 

شود.
حسن خسروجردی، رئیس اتحادیه صادرکنندگان فرآورده های 
نفتی ایران همان روزها، خرسند از این توافق اعلام کرد»مطابق با 
توافق انجام گرفته، قرار است 20 درصد از کل صادرات نفت ایران 
توسط این کنسرسیوم خصوصی انجام شود. با بررسی بازار نفت تدابیر 
لازم برای صادرات نفت به بازارهای مختلف جهان دیده شده است«.

البته  ایران  اتحادیه صادرکنندگان فرآورده های نفتی   رئیس 
این واقعیت را نیز گفته که »این احتمال وجود دارد که به دلیل 
محدودیت های بین المللی امتیازات و یا تخفیف های جزئی به برخی 

از خریداران نفت بدهیم«.
 این خوشبینی ها اما خیلی نپایید و تنها دو ماه پس از انتشار این 
سخنان مشخص  شد کار به همین سادگی ها هم نیست و مشکلات 
اساسی بر سر راه بخش خصوصی برای صادرات نفت خام کشور 
وجود دارد؛ مشکلاتی که مقامات بخش خصوصی آن را به نفوذ 

عوامل بیگانه و وابسته به غرب نسبت دادند.
خسروجردی، این بار نه خوش بینانه که دردمندانه اذعان کرد 
»سنگ اندازی هایی پیش پای بخش خصوصی در راه صادرات نفت 
کشور وجود دارد. بخش خصوصی برای صدور نفت و بستن قرارداد ها 
در این خصوص، نیازمند آن است که ضمانت نامه هایی صادر شود 
که بر پایه آن خریدار نفت بخش خصوصی از قرارداد خود اطمینان 
حاصل کند. این در حالی است که ما به هیچ طریقی نمی توانیم به 
دولت و وزارتخانه بقبولانیم که ضمانت نامه ها را صادر کند یا به ما 

اختیار صدور این ضمانت نامه ها داده شود«.
در پس این مشکلات اما اتفاقات دیگری در جریان بود؛ اتفاقاتی 
که خیلی زود با ظهور پدیده ای به نام »بابک زنجانی« به یکی از 

مشهورترین پرونده های مفاسد اقتصادی تبدیل شد.
ظاهرا درست همان زمانی که دولت وقت و وزارت نفت انواع و 
اقسام مشکلات را پیش پای صادرکنندگان بخش خصوصی قرار می 
داده، محموله هایی بزرگ براحتی دراختیار دلال ناشناخته ای به نام 

زنجانی قرار می گرفته است.
اگرچه نام زنجانی به فاصله کوتاهی برسر زبان ها افتاد اما بعدها 
علاوه بر او اسامی اشخاص حقوقی دیگری نیز به گوش رسید؛ نیروی 

انتظامی یکی از مشهورترین این نام ها بود. 
اصرار دولت دهم بر فروش نفت از طریق واسه هایی مانند نیروی 
انتظامی یا بابک زنجانی، پیامدهای ناگوار و اسفناکی برای کشور 

داشت که با گذشت بیش از دو سال از برملا شدن بخشی از این 
آسیب ها، دولت یازدهم همچنان درگیر آن ها است.

شاید از همین رو نیز دولت یازدهم به محض آغاز فعالیت، مخالفت 
های خود را به صورت ضمنی با ادامه فروش نفت به بخش خصوصی 
اعلام کرد و تا همین چند هفته پیش که معاون اول رئیس جمهوری 
بر توقف فروش نفت به بخش خصوصی تصریح کرد، موضعگیری 

روشنی در این باره از سوی وزارت نفت انجام نگرفته بود.

زنگنه همه چیز را متوقف کرد
با این حال این گونه به نظر می رسید که از ابتدای فعالیت دولت 
یازدهم عملا نفتی برای فروش در اختیار بخش خصوصی قرار نگرفته 
است. این موضوع زمانی علنی شد که در نیمه مهر ماه سال 92 عضو 
کمیسیون انرژی مجلس از توقف فروش نفت به بخش خصوصی خبر 
داد و در بیان دلایل جلوگیری وزارت نفت از ورود بخش خصوصی 
برای فروش نفت گفت »مشکلاتی که فروش نفت توسط بخش 
خصوصی ایجاد کرده عامل  بی اعتمادی برای مدیران نفتی شده 

است، لذا تا زمانی که راهکارهای ایجاد ضمانت و اطمینان از ورود 
بخش خصوصی فراهم شود، دست بخش خصوصی برای فروش نفت 

بسته شده است«.
حسین امیری معتقد است »بخش خصوصی برای فروش نفت 
نمی تواند شفافیت مالی داشته و ضمانت های لازم را به بانک ها و 
شرکت ملی نفت بدهد چنانچه دیدیم فروش نفت توسط بخش 
خصوصی مشکلاتی را بوجود آورد مانند پرونده بابک زنجانی که 
معلوم نیست سوء تفاهم یا سوء مدیریت یا سوء استفاده است. این 
مشکلات برای مدیران نفتی بی اعتمادی ایجاد کرده است. از این 
رو باید فروش نفت ساماندهی و مدیریت و در قالب سیاست های 
کلان کشور در نظر گرفته شود. پیش از این، متاسفانه بدون بررسی 
و پیگیری نفت در اختیار افراد گذاشته می شد و افراد در فروش نفت 
دخالت می کردند، بدون اینکه زیرساخت آن تامین شود که البته این 

کار تبعاتی را در پی داشت و همه ما شاهد آن تبعات بودیم«.

فروش نه؛ حق العمل کاری بخش خصوصی
این بار هم خسروجردی زبان به گلایه گشوده است. به گفته 
رئیس انجمن صادرکنندگان  فرآورده های نفتی ایران »فعلا فعالیت 
های بخش خصوصی برای فروش نفت در حالت تعلیق قرار دارد 
اما مذاکرات با وزارت نفت به منظور ازسرگیری فروش نفت توسط 
بخش خصوصی در حال انجام است. درخواست بخش خصوصی برای 
فروش و صادرات نفت خرید و فروش طلای سیاه به صورت اعتباری 
است اما وزیر نفت با این پیشنهاد بخش خصوصی مخالفت کرده 

است«.
ظاهرا این بار با پیشنهاد وزیر نفت قرار شده است فروش نفت به 
صورت حق العمل کاری توسط بخش خصوصی انجام شود. در این 
روش، نقل و انتقال ارز حاصل از فروش نفت و بازیاربی توسط بخش 
خصوصی انجام شود و در نهایت به ازای فروش نفت، وزارت نفت یک 

حق العمل پرداخت کند.
سرپرست معاونت امور بین الملل و بازرگاني وزارت نفت اما در 
واکنش به این سخنان »افزایش ارتباطات بین الملل وزارت نفت 
با شرکت هاي معتبر خارجي را به معني حذف بخش خصوصي 
از صنعت نفت ندانست و با تاکید بر اینکه اگر بخش خصوصي 
خواهان صادرات نفت باشد، باید در چارچوب قوانین و مقررات و 
سیاست هاي کلي وزارت نفت عمل کند، گفته است» وزارت نفت از 
تمام توانمندي هاي بخش خصوصي نه فقط در صادرات نفت خام، 
بلکه در تمام بخش ها از جمله توسعه صنعت نفت، گاز و پتروشیمي 

استفاده مي کند«.

شایعاتی در مورد بابک زنجانی های جدید
در این میان اما به نظر می رسد با وجود تأکیدات فراوان مسئولان 
دولت یازدهم به خصوص معاون اول رئیس جمهور و وزیر نفت مبنی 
بر توقف فروش نفت از طریق واسطه های بخش خصوصی همچنان 
شاهد حضور این افراد در مسیر فروش نفت ایران هستیم؛ آن طور 
که برخی خبرگزاری ها نوشته اند، یکی از دلالانی که با مقامات ارشد 
نفتی ایران در تماس است، تحت حمایت سه مدیر ارشد صنعت نفت 
مشغول به کار صادرات فرآورده نفتی است و توانسته شرکت بازرگانی 
را در امارات به ثبت برساند. مسئولان وزارت خانه و شرکت ملی نفت 
تا کنون در قبال این اخبار غیررسمی واکنشی نشان نداده اند و همین 

سکوت دامنه گمانه زنی ها را وسیع تر کرده است.

گزارش: مریم فکری

دیگر از آن گزارش های دلهره آور خبری نیست؛ خبرگزاری ها 
و رسانه ها هم دیگر خبری جنجالی درباره نرخ ارز ندارند. شاید 
هیچ کس روزهای سال 1391 را فراموش نکند که قیمت دلار گاها 
ساعتی و حتی لحظه ای بالا می رفت و کسی هم جلودار وضعیت 
بی سامان  وضع  بر  سوءمدیریت ها  تنها  و  نبود  بازار  نابه سامان 
بازار دامن می زد. بررسی ها و روند قیمتی دلار در بازار براساس 
گزارش های رسمی دولت نشان می دهد که دلار طی 8 سال دولت 
نهم و دهم 298.5 درصد گران شد. به عبارتی، در زمانی که محمود 
احمدی نژاد در خردادماه سال 1384 به عنوان رییس دولت نهم 
انتخاب شد، دلار 898 تومان بود و 8 سال بعد و در زمانی که 
حسن روحانی در انتخابات سال 1392 پیروز میدان شد، نرخ دلار 
به حدود سه برابر افزایش یافت؛ به طوری که متوسط قیمت نرخ 
دلار براساس گزارش بانک مرکزی در خردادماه 1392، 3579 

تومان بود.
سیاست های  جهت گیری  که  می دهد  نشان  موضوع  این 
اقتصادی دولت های نهم و دهم به سمت افزایش نرخ ارز بوده 
است؛ اگرچه تحریم ها و محدودیت ها در افزایش نرخ ارز موثر بود، 
اما تحلیلگران اقتصادی معتقدند که همه اتفاقات تلخ گذشته را 
نباید به تحریم ها مربوط دانست و بدسیاستی ها و نبود تدبیر برای 
جلوگیری از آثار سوء تحریم ها در به هم ریختگی های اقتصاد بسیار 
موثر بود. به هرحال، تحت این شرایط، نرخ دلار در دولت های نهم و 

دهم 298.5 درصد گران شد.

گام اول، ورود دلار به کانال 900 تومان
نهم  رییس دولت  عنوان  به  زمانی که  از همان  احمدی نژاد 
انتخاب شد، روند افزایشی نرخ دلار آغاز شد؛ به طوری که در حالی 
که دلار در کانال 800 تومان بالا و پایین می شد، به یک باره پس از 

انتخابات وارد کانال 900 تومان شد.
براساس گزارش بانک مرکزی از متوسط قیمت ارز در بازار 
آزاد، در سه فصل پایانی سال 1384 نرخ دلار به یک باره از 898 
تومان در خردادماه به 915 تومان در اسفندماه افزایش یافت. بر 
این اساس، به طور متوسط هر دلار آمریکا در تیرماه 900 تومان، 

مردادماه 902 تومان، شهریورماه 903 تومان، مهرماه 905 تومان، 
تومان،   910 دی ماه  تومان،   909 آذرماه  تومان،   908 آبان ماه 

بهمن ماه 913 تومان و اسفندماه 915 تومان قیمت داشت.

رشد 9,1 درصدی نرخ دلار در دولت اول احمدی نژاد
از سوی دیگر، بررسی روند افزایشی نرخ دلار طی سال های 
1384 تا 1388 نشان می دهد که طی این مدت 4 سال، نرخ دلار 
تا خردادماه 1388 به حدود 980 تومان افزایش پیدا کرد. تفاوت 
نرخ دلار در خردادماه 1388 با خردادماه 1384، نشان از رشد 9.1 

درصدی نرخ دلار در دولت اول محمود احمدی نژاد دارد.
نرخ دلار در  بانک مرکزی، متوسط  ماهانه  براساس گزارش 
خردادماه  1385، 1386 و 1387 نیز به ترتیب 917 تومان، 930 

تومان و 932 بوده است.

همراهی دولت دوم احمدی نژاد 
با رشد 265,2 درصدی نرخ دلار

اگرچه تغییر و تحولات بازار ارز در دولت اول احمدی نژاد از 
رشد اندک قیمت دلار حکایت دارد، اما بررسی قیمت ها در دولت 
دوم وی، بیانگر رشد 265.2 قیمت دلار است. طبق گزارش بانک 
مرکزی، نرخ دلار در خردادماه سال 1388 و در زمان انتخابات 
دولت دهم به طور متوسط 980 تومان بود که این رقم در خردادماه 
سال 1392 به 3579 تومان افزایش یافت. به عبارتی، در دوره چهار 
ساله دوم ریاست جمهوری محمود احمدی نژاد، نرخ دلار 265.2 

درصد افزایش پیدا کرد.
اما شیب افزایش قیمت دلار در این مدت 4 ساله، از سال 
1390 تند شد؛ به طوری که براساس گزارش بانک مرکزی، نرخ 
دلار متوسط نرخ دلار از 1046 تومان در فروردین ماه سال 1390 

به 1541 تومان در اسفندماه همان سال افزایش یافت. در میان 
جداول بانک مرکزی، نکته ای که دیده می شود، این  است که به 
جای اعلام قیمت ارزها در بهمن و اسفند سال 1390، نقطه آمده 
و هیچ عددی اعلام نشده است. با این وجود، گزارش بانک مرکزی 
از وضعیت بازار ارز در سال 1391 نشان می دهد که در این سال 
متوسط نرخ دلار از حدود 1877 تومان در فروردین ماه به 3573 
تومان در اسفندماه افزایش پیدا کرد. به عبارتی، در همین مدت 12 

ماهه سال 1391 نرخ دلار 90.3 درصد گران شد.

رویارویی روحانی با دلار 3579 تومانی
دولت  انتخابات  از  احمدی نژاد پس  این شرایط، محمود  در 
یازدهم و در خردادماه 1392، قرار بود دولت دهم را با نرخ دلار 
3579 تومان به حسن روحانی تحویل دهد؛ امری که نشان از رشد 

298.5 درصدی نرخ دلار طی 8 سال داشت.
اگرچه براساس گزارش بانک مرکزی، نرخ دلار از این دوره به 
بعد روندی کاهشی به خود گرفت. این گزارش نشان می دهد که 
متوسط نرخ دلار از 3579 تومان در خردادماه 1392 به 3026 
تومان در اسفندماه همان سال کاهش یافت. البته در ماه های آذر، 
دی و بهمن سال 1392 نرخ دلار به زیر 3000 تومان نیز کاهش 
یافت؛ به طوری که در آذرماه متوسط نرخ دلار 2949 تومان، 

دی ماه 2975 تومان و بهمن ماه 2950 تومان بود.

روحانی در بازار ارز چه کرد؟
بررسی تغییر و تحولات بازار ارز در سال 1393 حکایت از آن 
دارد که قیمت دلار از فروردین ماه تا اسفندماه حدود 9.4 درصد 
افزایش یافت. در حالی که در فروردین ماه 1393 متوسط نرخ دلار 
3099 تومان بود، این رقم در 12 ماه بعد و اسفندماه به 3393 
درصد افزایش یافت. البته از فروردین ماه 1394 این روند افزایشی، 
دوباره کاهشی شد و هم اکنون نرخ دلار در بازار به حدود 3329 

تومان کاهش یافته است.
در مجموع، بررسی عملکرد دو سال فعالیت دولت روحانی نشان 
می دهد که در این مدت نرخ دلار از 3579 تومان به 3329 تومان 
در بازار آزاد کاهش یافته است. مقایسه این ارقام، بیانگر کاهش 7.5 

درصدی نرخ دلار است.

پرسشی که بخش خصوصی با آن درگیر است

ظهور پدیده »بابک زنجانی« با فروش نفت ایران چه کرد؟

رکورددار گرانی دلار کیست؟ 

احمدی نژاد دلار را چقدر گران کرد و بدست روحانی سپرد

آیت ا... آملی لاریجانی در همایش سراسری قوه قضاییه عنوان کرد: 

اصحاب قدرت و ثروت در پی فشار بر دستگاه قضا 
رئیس مجلس در همایش سراسری قوه قضائیه خواستا ر شد :

ساز و کار مشخص در برخورد با تخلفات انتخاباتی
 رییس قوه قضاییه گفت: اصحاب ثروث و قدرت تلاش 
می کنند به قوه قضائیه فشار وارد کنند. ما این مسئله را در 
مورد برخی پرونده ها دیده ایم، اما قوه قضائیه تلاش خوبی 

داشته و قضات ما استقامت کردند 
آیت ا... آملی لاریجانی در همایش سراسری قوه قضائیه گفت: 
فهم اختیارات قوای کشور در چارچوب فهم نظام سیاسی کشور 
قابل درک است، این در همه نظام های سیاسی دنیا امری تعریف 
شده است. به تعبیر ما طلبه ها، بسیاری از اوصافی که ماهیت 
جمهوری اسلامی را تشکیل می دهد، در فهم قوای کشور دخیل 
است. وی با بیان اینکه نظام جمهوری اسلامی نظامی از جنس 
مردم سالاری است، گفت: منتها نظام ما مقید به مردم سالاری 
دینی است. نظام جمهوری اسلامی لیبرال دموکراسی نیست، 
گرچه به رای مردم استوار است، اما مقید است که در چارچوب 
ارزش های الهی و معنویات عمل کرد. رئیس دستگاه قضا با اشاره به 
اصل دوم قانون اساسی گفت: در این راه مرز مردم سالاری دینی از 
نظام های لیبرال دموکراسی مشخص شده است. آنها بر این عقیده 
هستند که ارزش هایی که نظام سیاسی را معین می کنند، مردم 
هستند و حکومت ها در مسیر زندگی تاثیری ندارند، مگر زمانی 
که اضرار و یا تعدی به حقوق دیگران صورت گیرد، در حالی که 
اساس نظام جمهوری اسلامی بر مبنای حاکمیت خداوند و نقش 
بنیادی وحی در بیان قانون است. اینجا مرز ما از لیبرال دموکراسی 
جدا شده است. آملی لاریجانی تاکید کرد: اینکه در برخی رسانه ها 
یا برخی مدیران ما حرف هایی می زنند که مربوط به ساختار لیبرال 
دموکراسی است، حرف خطایی است انحصار حاکمیت خداوند و 
نقش وحی در تقلیل را باید بپذیریم. رئیس دستگاه قضا خاطرنشان 
کرد: در اصل 156 قانون اساسی آمده که قوه قضائیه، قوه ای مستقل 
است که پشتیبان حقوق فردی و اجتماعی و مسئول تحقق عدالت 

است. حفظ استقلال قوه قضائیه لوازم و اقتضائاتی دارد.
وی گفت: همانطور که می بینید اصحاب ثروث و قدرت تلاش 

می کنند به قوه قضائیه فشار وارد کنند. ما این مسئله را در مورد 
برخی پرونده ها دیده ایم، اما قوه قضائیه تلاش خوبی داشته و قضات 
ما استقامت کردند تا از خود در مقابله با این فشارها و دخالت ها در 
نظام قضایی کشور نقش خوبی نشان دهند. آملی لاریجانی یادآور 
شد: توصیه ما به مسئولان این است که باید در این امور پایبندی 
کرد و باید در پرونده ها با استقلال عمل کرد، اما معنای این حرف 
این نیست که به طرف دیگر اجحاف کنیم قوه قضائیه قوه عدالت 
و متانت است. وی با اشاره به حجم پرونده ها و رسیدگی به آنها 
یادآور شد: حجم پرونده های ورودی به قوه قضاییه نزدیک به 15 
میلیون پرونده است، که رسیدگی به آنها نیروی عظیمی می طلبد. 
ما معتقدیم رسیدگی به آنها، افتخار ما است، اما نشانه دیگری هم 
دارد و آن، اینکه مردم به قوه قضاییه اعتماد دارند، اگر نه به ما 
مراجعه نمی کردند. رئیس دستگاه قضا نیروی انسانی برای رسیدگی 
به پرونده ها را کم دانست و ادامه داد: براساس گزارش ها، مثلا در 
آلمان به ازای هر 100 هزار نفر 23 قاضی وجود دارد، این در حالی 
است که در کشور ما به ازای هر 100 هزار نفر 8 قاضی وجود 
دارد. از طرفی میزان پرونده ها و کثرت آنها را باید به این مطلب 
اضافه کنیم. این حجم پرونده، موجب فرسودگی قضات ما می شود. 
بسیاری از قضات پس از ساعت کاری همچنان مشغول رسیدگی و 
مطالعه پرونده هستند. وی در باره تلاش قوه قضاییه برای دسترسی 
آسان به عدالت نیست، تصریح کرد: باید تلاش کنیم کسانی که 
فکر می کنند نسبت به حقوق آنها تعدی ای صورت گرفته و دعاوی 
حقوقی دارند، توقع عدالتشان برآورده شود. این کار آسانی نیز 
نیست و ما باید سعی کنیم آن را ایجاد کنیم که این خود نیازمند 
مولفه های بسیاری است. ما سعی کردیم با ورود حجم نیروی انسانی 
جدید در این باره تلاشی داشته باشیم. 4 هزار قاضی براساس برنامه 
پنجم توسعه وارد کار قضایی شده اند و این تحول خوبی را در 
دستگاه قضایی ایجاد می کند و این فارغ از مجوزی است که ما 

از مقام معظم رهبری برای بکار گیری قضات بازنشسته داشته ایم.

موضوع  به  اشاره  با  اسلامی  شورای  مجلس  رئیس 
انتخابات در کشور گفت: امسال انتخابات مجلس شورای 
اسلامی برگزار می شود و باید تأکید کرد که انتخابات سالم 
در گرو رسیدگی به تخلفات است و قوه قضائیه باید از قبل 
ساز و کاری مشخص در برخورد با تخلفات انتخاباتی در نظر 

بگیرد و شرایط انتخابات نباید بزن دررویی باشد.
دکتر لاریجانی  روز گذشته در همایش هفته قوه قضائیه  تصریح 
کرد: بنابراین با تخلفات انتخابات چه در خرید و فروش رأی و چه 
دروغ گفتن و فریب کاری در این موضوع باید برخورد شود و اگر 
در همان هنگام برخورد فوری از طرف قوه قضائیه صورت گیرد 
این تخلفات ادامه پیدا نمی کند و چون سابقه چنین تخلفاتی در 
گذشته وجود داشته قوه قضائیه باید از اکنون دستورالعمل لازم 

برای یک انتخابات سالم را وضع کند.
رئیس مجلس شورای اسلامی در بخش دیگری از سخنان خود 
در خصوص امنیت اجتماعی در جامعه، افزود: امنیت اجتماعی 
یکی از مسائل مهم جامعه است که در مواجهه با این مسئله قوه 
قضائیه باید به خوبی وارد عمل شود البته کمیسیون قضائی و 
حقوقی مجلس طرح جرم سیاسی را بررسی کرده و این طرح در 
دستور کار مجلس قرار داد اما همه اینها جزء موارد عمیق چالش در 
کشور نیست و آن چیزی که عموم مردم با آن درگیر هستند بحث 
امنیت اجتماعی است که قوه قضائیه باید به سرعت به این موضوع 
رسیدگی کند هر چند که بخش های اطلاعاتی و امنیتی کشور نیز 

در این زمینه کار می کنند.
وی تصریح کرد: بنابراین رسانه ها باید اخبار مربوط به قوه 
قضائیه را به خوبی پوشش دهند تا در مسائل مختلف نظیر تجاوز به 
عنف بازدارندگی جدی در کشور به وجود آید بنابراین مسئله مهم 
جامعه این است که اینگونه مسائل در کشور کاهش پیدا کند و تمام 
قوا در این زمینه حساسیت دارند و فهم اجتماعی در جامعه کاملا 
باید روی این موضوع متمرکز شود که حساسیت کشور در ایجاد 

امنیت اجتماعی بالا است.
رئیس مجلس شورای اسلامی با تأکید بر اینکه هنوز ساز وکار 
پخته ای در کشور در این زمینه به وجود نیامده است، گفت: اگر قوه 
قضائیه اقدامی در این زمینه انجام دهد و این موضوع توسط رسانه ها 
به خوبی پوشش داده شود می توان بازدارندگی جدی را در کشور 
مشاهده کرد و در این زمینه مجلس نیز در خدمت شما خواهد بود 

و به شما کمک خواهد کرد.
رئیس مجلس شورای اسلامی با تاکید بر یکی از بزرگترین 
چالش های بزرگ کشور در حوزه قوه قضائیه گفت: گفته شده که 
تعداد زیادی پرونده در این قوه وجود دارد که این تعداد به سالی 
15 میلیون پرونده می رسد که این رقم بسیار تکان دهنده است که 
همه این پرونده ها به دلیل دعواها و اختلافات است و گفته شده 
سالانه نیز به این مقدار افزوده می شود. وی اظهارداشت :البته روش 
افزایش قضات تنها برای کوتاه مدت می تواند این مشکل را برطرف 
کند و باید دید که در کشورهای دیگر چگونه با مشکلات اینچنینی 
برخورد می کنند. هر چند که اکثر کشورها از یک نظام یافتگی در 

توسعه برخوردارند و چنین وضعی را ندارند.
دکتر لاریجانی ادامه داد: این مشکل چند وجهی بوده و می تواند 
نشأت گرفته از شرایط اقتصادی، فرهنگ عمومی و قوانین کشور از 
نظر جرم انگاری و ساختار قوه قضائیه باشد، بنابراین بنده پیشنهاد 
می کنم یک گروه حرفه ای متشکل از متخصصان مختلف تشکیل 
شده و با بررسی ریشه این مشکلات، مدلی در جهت رفع آنها ارائه 
دهند. از سوی دیگر بنده بعید می دانم که دستگاه های دیوانی 
قدرت همه جانبه گری داشته باشند و باید یک گروه حرفه ای در 
خارج از سیستم ایجاد شود و با مطالعه برای رفع وضعیت موجود 

تدابیر ویژه ای اتخاذ شود تا بتوانیم به شرایط عادی بازگردیم.
رئیس قوه مقننه ادامه داد: بنابراین در بحث افزایش تعداد 
زندانیان و حجم وسیعی از پرونده ها در قوه قضائیه نیازمند مدلی 

برای رفع این مشکل هستیم.
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منافق سه نشانه دارد: 
زبان او با دلش ناسازگار است و دلش با كردارش 

و ظاهرش با باطنش.

دوشنبه - هشتم تیرماه 1394 - سال هجدهم - شماره  3756 روزنامه

در اداره کل ارشاد قم چه می گذرد؟
گفته می شود: با پایان پذیرفتن حکم ماموریت حامد حجتی معاون فرهنگی هنری اداره کل 
ارشاد و مهدی توکلیان معاون مطبوعات و تبلیغات اداره کل ارشاد و عدم تمدید حکم آنان ، از ابتدای 
تیرماه این دو معاونت با قائم مقام اداره می شود که همین امر سبب بلاتکلیفی در برخی از نامه نگاری 
های اداری شده است . حامد حجتی و مهدی توکلیان هر دو در بهمن ماه 1392 با حکم حجة 
الاسلام عبدالرضا ایزدپناه مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم در دو معاونت مهم مشغول به 
فعالیت شدند. پیگیری های پایگاه خبری قم نا حکایت از بازگشت حامد حجتی به مرکز پژوهش های 

صداوسیما دارد.

پول صدقات به یمن و سوریه نمی رود 
گفته می شود: رئیس کمیته امداد امام خمینی)ره( بیان کرد: شایعه هایی وجود دارد که صدقات 
مردم را به غزه، یمن، عراق و سوریه می دهیم، قطعا این گونه نیست. نظام جمهوری اسلامی از این 
کشورها حمایت می کند و حمایت آنان فراتر از این است که از صندوق صدقات پول بردارد و از آنان 
حمایت کند، بلکه ما شهدای مدافع حرم داریم و حمایت هایمان بیش از آنچه که فکر می کنند، است.

پرویز فتاح ادامه داد: این اطمینان را می دهم نه در گذشته، نه الان، کمیته امداد مجاز نبوده است که 
کمکی از پول های صندوق صدقات به دیگر کشورها کند چرا که کمیته امداد کشور لبنان 20 میلیون 

دلار در سال جمع می کند، چه احتیاجی به پول ما دارد.

تغییر قاضی پرونده مهدی هاشمی ناشی از فشار نبود 
گفته می شود: سخنگوی دستگاه قضایی گفت که تغییر قاضی رسیدگی کننده به پرونده مهدی 
هاشمی به دلیل فشار نبوده است. حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای طی سخنانی در برنامه 
تلویزیونی گفت وگوی ویژه خبری با بیان اینکه فشار بر قوه قضاییه وجود دارد اما مهم این است که 
دستگاه قضایی تسلیم این فشارها نشود گفت: در رابطه با پرونده آقای مهدی هاشمی تغییر قاضی 
رسیدگی کننده به پرونده به خاطر فشار نبوده است بلکه به خاطر ممنوعیت قانونی بود که پس از 

انتصاب آقای سراج به ریاست سازمان بازرسی کل کشور ایجاد شد.

صدور عفو برای 62 زندانی ایرانی در امارات 
گفته می شود: با تلاش های سرکنسولگری جمهوری اسلامی ایران در دوبی و پیگیری های به 
عمل آمده، به مناسبت حلول ماه مبارک رمضان، 62 زندانی ایرانی مشمول عفو شده و به زودی و پس 
از طی تشریفات قانونی، آزاد و به کشور بازخواهند گشت.بر اساس این گزارش، بیشترِ این افراد در دوبی 

و تعدادی نیز در شارجه، راس الخیمه، ام  القوین و عجمان زندانی بوده اند.

وزیر کشور: فقط 9 کنسرت لغو شده
گفته می شود: رحمانی فضلی وزیر کشور با بیان اینکه در مورد لغو کنسرت ها بزرگ نمایی می شود 
گفت: ما به 312 کنسرت موسیقی مجوز داده ایم که فقط 9 کنسرت لغو شده است که 3 کنسرت 
مشکل محتوایی داشته که خود مسئولان کنسرت آن را لغو کردند و 2 کنسرت نیز توسط قوه قضاییه 

لغو شده است.

هلاکت یکی از سرکردگان داعش در کوبانی
گفته می شود: خبرگزاری  مهر به نقل از العهد خبر داد، ارتش سوریه کنترل اوضاع را در منطقه 
تل الشیخ حسین در جنوب غرب فرودگاه الثعله در حومه سویداء به دست گرفت.فرودگاه الثعله طی 
هفته های اخیر شاهد درگیری گسترده ارتش با تروریستها است.ارتش سوریه همچنین 30 تروریست 
را در حومه درعا به هلاکت رساند.از سوی دیگر منابع سوری از هلاکت یکی از سرکردگان داعش ملقب 

به »ابو عمر الطابیشی« در کوبانی خبر دادند.

پرونده مرتضوی در مرحله ارجاع به دادگاه 
گفته می شود: وکیل جمعی از کارگران در پرونده تامین اجتماعی از مراحل نهایی تحقیقات 
مقدماتی پرونده سعید مرتضوی و ارجاع آن به دادگاه خبر داد.مصطفی ترک همدانی در مصاحبه تلفنی 
با خبرگزاری صدا و سیما در مورد آخرین وضع رسیدگی به پرونده تخلفات سعید مرتضوی اظهار 
داشت: پرونده رئیس اسبق سازمان تامین اجتماعی در مرحله پایانی تحقیقات مقدماتی قرار دارد.وی 
افزود: محتوای پرونده مرتضوی محرمانه است و از بیان جزئیات آن معذورم.وکیل جمعی از کارگران در 
تامین اجتماعی خاطر نشان کرد: پرونده مرتضوی در مرحله صدور قرار قانونی و ارجاع به دادگاه است.

داعش برای حمله به مکه آماده می شود 
گفته می شود: رسانه های غربی پیش بینی می کنند که داعش عملیات خود را در دوره آتی 
متوجه عربستان کند تا حکومت را از چنگ خاندان حاکم سعودی درآورده و خود آن را در دست 
بگیرد.به گزارش ایسنا، سایت ویژه رادیو صدای آمریکا در این باره نوشت: بلندپروازی های داعش تنها 
به مرزهای سوریه و عراق و حتی لیبی منتهی نمی شود بلکه برای الحاق مناطق زیادی از کشورهای 
منطقه به مناطق تحت سیطره خود تلاش خواهد کرد.این رسانه به نقل از »رایان کروکر« سفیر سابق 
آمریکا در عراق گفت: هدف داعش تصرف شهر مکه و مدینه و تبدیل آنها به مقر پایتخت به اصطلاح 
»دولت اسلامی« خود است.صدای آمریکا در این راستا به حملات تروریستی داعش در هفته های 
گذشه علیه مساجد شیعیان و دعوت از پیروان خود برای خونریزی های بیشتر و گسترش عملیات 

تروریستی اشاره دارد.

تعداد معتادان در جهان 
گفته می شود: طبق گزارش جهانی مواد مخدر 2015 دفتر مقابله با مواد مخدر و جرم سازمان 
ملل متحد، شیوع مصرف مواد همچنان در سرتاسر جهان ثابت است. تخمین زده می شود که تعداد 
246 میلیون نفر - کمی بیش از 5 درصد از افراد 15 تا 64 سال در سرتاسر جهان در سال 2013 یک 
ماده مخدر مصرف کرده باشند. حدود 27 میلیون نفر مصرف کنندگان مشکل ساز موادمخدر هستند 
که تقریباً نیمی از آنان مواد را تزریق می کنند. حدود 1 میلیون 650 هزار نفر از افرادی که مواد تزریق 
می کنند، در سال 2013 با اچ آی وی زندگی می کردند. به نظر می رسد که مردان سه برابر بیشتر 
از زنان کانابیس، کوکائین و آمفتامین ها را مصرف کنند، در حالی که زنان بیشتر داروهای تجویزی و 

مسکن ها را سوء مصرف می کنند

بعضی انتخابات را قبول ندارند 
گفته می شود: حجت الاسلام علی یونسی گفت: عده ای انتخابات را قبول ندارند و می گویند اصلا 
انتخابات نمی خواهند. حتی افرادی روحانی و غیر روحانی معتقد هستند که انتخابات نمی خواهند. 
از همان اول هم ایرادشان به امام)ره( این بود که چرا می خواهید رفراندوم کنید. شما انقلاب کردید، 
30 سال دیگر رفراندوم کنید. همه ما یادمان است اینها به امام توصیه می کردند مملکت چیزی ندارد، 
چرا می خواهید انتخابات برگزار کنید، ولی امام در 12 فروردین رفراندوم برگزار کرد. یک عده ای از 
این افراد همان موقع کمونیست ها بودند و عده ای از روحانیون و مذهبی ها هم می گفتند انتخابات 
نداریم؛ چون در اسلام انتخابات نیست. اینطور افراد هنوز هم در دانشگاه ها و حوزه های ما هستند که 

می گویند انتخابات نداریم ساز و کار انتخابات را قبول نداریم.

معاون اجرایی تاکسیرانی قم :

270 تاکسی فرسوده  در قم 
تعویض شد

معاون اجرایی سازمان تاکسیرانی شهرداری قم از انجام 600 مورد بازرسی از تاکسی ها 
در خصوص وضعیت سوخت رسانی و سیستم سی ان جی بیان کرد:  باید رانندگان در این 

خصوص دقت نظر لازم را داشته باشند تا شاهد وقوع واقعه ناگواری نباشیم.
امیرعباس قاسمی در خصوص فعالیت برخی از تاکسی های گردشی به صورت خطی بیان کرد: 
برخی از تاکسی های گردشی به صورت خطی در مسیرهایی فعالیت می کنند که جلسات توجیهی 
گذاشته ایم و با پلیس نیز هماهنگ کرده ایم در این خصوص دقت نظر لازم را داشته باشیم. البته 
به دنبال این هستیم در محل هایی که برای خودروهای شخصی ایجاد شده است جایی برای توقف 

تاکسی های گردشی مشخص کنیم .
وی در خصوص تعویض تاکسی های فرسوده اضافه کرد: از سال 93 سایت باز شد و در این خصوص 
اطلاع رسانی گسترده صورت گرفت و ثبت نام برای تعویض تاکسی های فرسوده تا دی ماه صورت 
گرفت ولی استقبال خوبی از سوی رانندگان صورت نگرفت به دلیل اینکه خودرو تعویضی سمند بود 
و رانندگان از تعویض ممانعت می کردند و از دی ماه سایت بسته شده است و این موضوع مربوط به 

کل کشور است.
معاون اجرایی تاکسیرانی قم بیان کرد: مکاتباتی هم با ستاد مدیریت مصرف سوخت داشته ایم 
ولی هنوز پاسخی داده نشده است به محض اینکه سایت باز شود اطلاع رسانی لازم را خواهیم داشت.

وی ادامه داد:  در سال قبل 270 دستگاه تاکسی نوسازی شد و به نوعی کم لطفی از سوی رانندگان 
بود چرا که خودرو جایگزین سمند بود و استقبال لازم صورت نگرفت.

قاسمی در ادامه با اشاره به بازدید اداره کل استاندارد از 600 تاکسی گفت: برخی از کپسول های 
سی ان جی تاکسی ها فرسوده شده و نیاز به تعویض دارد.

وی گفت: باید رانندگان خودروهای تاکسی که به صورت دستی از سوی شرکت های مجاز گازسوز 
شده اند به مراکز معاینه فنی مراجعه کنند و تست های لازم را انجام دهند.

معاون اجرایی تاکسیرانی قم اظهار کرد: امیدواریم که رانندگان تست و بررسی لازم را داشته باشند 
تا خدای نکرده شاهد واقعه تلخی در این خصوص نباشیم.

   
نامحرمانه

خبر

یکصد و سی و سومین جلسه رسمی و علنی 
شورای اسلامی شهر قم پیش از ظهر دیروز در سالن 

جلسات شورا برگزار شد.
در ابتدای جلسه اسماعیل فتحی رئیس سازمان زیباسازی 
و احیای بافت فرسوده شهرداری قم به ارائه طرح جداره سازی 
خیابان آذر پرداخت و برخی اعضای شورا هم پیشنهادات 

خود را در این زمینه مطرح کردند.
در ادامه مصطفی سعادت طلب رئیس کمیسیون امور 
زیربنایی شورای شهر قم به قرائت لوایح این کمیسیون 

پرداخت.
وی به لایحه اخذ مجوز انجام توافقات املاک تا سقف 
ریالی اشاره شده در تبصره چهار بودجه سال جاری شهرداری 
اشاره کرد و گفت: این امر در چارچوب ردیف های مصوب 
و از طریق کمیته تملک با رعایت تشریفات قانونی صورت 

می گیرد.
سعادت طلب افزود: همچنین مقرر شده که سه نفر دیگر 
از اعضای شورا یعنی آقایان بیاتی، ملکی و عابدینی پور به 

جمع کمیته تملک بپیوندند.
حسن بختیاری نایب رئیس شورا در این زمینه گفت: 
لازم است ترکیبی حقوقی برای عضویت در کمیته تملک در 
نظر گرفته شود تا در آینده مشکلی به وجود نیاید و به یکباره، 

همه اعضا از یک کمیسیون نباشند.
وی ادامه داد: با رقم سه میلیارد به عنوان سقف در نظر 
گرفته شده موافق نیستم؛ در بیشتر موارد ارقام تملک ها بسیار 
پایین است ولی به دلیل اینکه در میان اولویت های کمیته 

تملک قرار دارند به جلسه شورا می آیند.
حجت الاسلام سید محمد آتش زر رئیس کمیسیون برنامه 
و بودجه شورای شهر قم هم در این زمینه گفت: پیشنهاد در 
نظر گرفتن جایگاه حقوقی برای عضویت در کمیته تملک 
بسیار خوب است زیرا در صورت تغییر و تحولات شورا در 

آینده، کمیته تملک آسیبی نمی بیند.
سعادت طلب اما خاطرنشان کرد: اعتبار کمیته تملک یک 
ساله و پس از تصویب بودجه است و اعضایی هم که پیشنهاد 
شده اند شامل رئیس و نایب رئیس و هم از میان کمیسیون 

امور زیربنایی، برنامه و بودجه و حقوقی و نظارت هستند.
عباس ذاکریان رئیس کمیسیون خدمات شهری هم در 
بیان پیشنهادات خود گفت: بهتر است سقف معاملات در 
این کمیته یک میلیارد تومان و اعضا همان پنچ نفر و شامل 

جایگاه های حقوقی باشند.
پس از بحث و بررسی فراوان در نهایت با رأی گیری 

صورت گرفته این لایحه به تصویب رسید.
در ادامه دیگر لوایح کمیسیون امور زیربنایی قرائت شدند 
که شامل اخذ مجوز انجام توافق با اشخاص حقیقی بودند و 

همگی مصوب شدند.
پس از آن نوبت به کمیسیون برنامه و بودجه و قرائت 
لوایح آن توسط حجت الاسلام سید محمد آتش زر رسید؛ 
نخستین مورد هم درخواست مساعدت در حل مشکل پروژه 
فرهنگسرای یاسین امین واقع در پردیسان بود که مقرر شد 

به صورت لایحه از سوی شهرداری ارائه شود.
همچنین لایحه اخذ مجوز پرداخت مبلغ 200 میلیون 
ریال به سازمان بهزیستی به تصویب رسید و آتش زر در 
ادامه لایحه اخذ مجوز افتتاح حساب مسدودی تا سقف 20 

میلیارد ریال نزد بانک شهر به مدت 6 ماه را قرائت کرد.
پس از ارائه توضیحاتی از سوی خراسانیان مشاور شهردار 
قم و همچنین بیان نظرات موافق و مخالف، رأی گیری صورت 

گرفت و این لایحه به تصویب رسید.
نامه ای از سوی رضا ابراهیمی در مورد عوارض پلاک 
10622/196 موضوع دیگری بود که آتش زر به تبیین آن 
پرداخت و گفت: پس از بررسی های لازم، کمیسیون برنامه 
و بودجه به این نتیجه رسید که محاسبات بر اساس میدان 

صدوقی که مشرف به پلاک است صورت بگیرد.
وی افزود: برای بخشی از پلاک که تجاری است باید 
عوارض تجاری را در نظر گرفت ولی مابقی که عوارض 
تجاری برای آنها در نظر گرفته شده بر مبنای ذکر شده 

مجددا محاسبه شوند.
اما  عباس ذاکریان رئیس کمیسیون خدمات شهری 
گفت: اختلاف میان مالک و مؤدی در کمیسیون ماده 77 

باید بررسی شود و شهرداری چنین کاری را انجام دهد.
پس از بررسی صورت گرفته این مورد هم به شهرداری 

ارجاع داده شد.
اعطاء مجوز یکساله به موسسه فرهنگی روایت سیره 
شهداء موضوع بعدی بود که توسط آتش زر قرائت شد و وی 
گفت: در کمیسیون با اعطای این مجوز موافقت شده است و 

مبلغ آن حدود 6 یا 7 میلیون تومان است.
این لایحه هم در نهایت به تصویب رسید.

تومانی  بر کمک 20 میلیون  لایحه شهرداری مبنی 
به خانواده نوجوانی که اخیرا بر اثر برق گرفتگی در یکی از 
بوستان ها فوت کرده بود در ادامه توسط آتش زر قرائت شد 

که رأی لازم را به دست آورد و مصوب شد.
آخرین لایحه  کمیسیون برنامه و بودجه، اخذ مجوز 
ثبت و ضبط فعالیت های سازمان عمران و نوسازی در دفاتر 

شهرداری بود که به تصویب رسید.
عباس ذاکریان رئیس کمیسیون خدمات شهری به قرائت 
تک مورد مطرح شده در این کمیسیون پرداخت و گفت: 
پس از تعیین نرخ های جدید کرایه اتوبوس، فرمانداری مصوبه 
شورا را رد کرده بود که بعد از اصرار بر مصوبه، هیئت حل 

اختلاف نظر خود را ابراز کرد.
وی افزود: مقرر شد موضوع برای بازیبینی و اصلاح نرخ ها 
به شورای شهر قم بازگردانده شود؛ افزایش به نرخ تورم مد 
نظر فرمانداری است ولی باید گفت نرخ کرایه اتوبوس بر 
اساس پرداخت کارت بلیط به طور میانگین 18 درصد بوده 

ولی نرخ نقدی بیشتر بوده است.
رئیس کمیسیون خدمات شهری شورای اسلامی شهر 
قم خاطرنشان کرد: در کمیسیون خدمات شهری باز هم به 
این موضوع پرداختیم و در نهایت به این نتیجه رسیدیم که 
قیمت نقدی کرایه اتوبوس در مسیرهای بالای 6 کیلومتر، 
به میزان 50 تومان کاهش یابد که این امر به تایید استاندار 

وقت هم رسیده بود.
ذاکریان در ادامه به مقایسه قیمت کرایه نقدی و کارتی 
اتوبوس در قم و اصفهان پرداخت و گفت: در اصفهان به 
دلیل دو برابر بودن نرخ نقدی، بیشتر مردم از کارت استفاده 
می کنند و این در حالی است که در قم هنوز نرخ نقدی به 
میزان دو برابر کارتی نیست. این مورد هم با رأی گیری به 

تصویب رسید.
در بخش دیگری از جلسه، رضا پوریافر معاون شهردار قم 
به لایحه مربوط به مجتمع فرهنگی ورزشی ولایت متعلق به 
دفتر تبلیغات اشاره کرد و گفت: بر اساس نظر شهردار، مقرر 
شد این مجتمع با توجه به فقر فضاهای فرهنگی ورزشی 
در پردیسان و نیازهای موجود، جدا از دیگر طرح ها در نظر 
گرفته شود. وی افزود: جلسه ای با مدیران دفتر تبلیغات 
داشتیم و تاکید بر این بود که شهرداری قم همچون سایر 
کلانشهرها رسالت توسعه فضاهای فرهنگی را در دستور کار 
دارد؛ پیگیری های لازم برای متوقف نشدن این پروژه صورت 

گرفته است.
پوریافر با بیان اینکه کاربری زمین مد نظر دفتر تبلیغات، 
فرهنگی است گفت: به این نتیجه رسیدیم که این پروژه 
صرفا کاربری فرهنگی ورزشی داشته و برای استفاده عموم 
باشد و اگر در تاریخ های مشخص شده به بهره برداری برسد، 

مساعدت لازم در زمینه دریافت عوارض صورت بگیرد.
سید مرتضی سقائیان نژاد شهردار قم هم در این زمینه 
عنوان کرد: بحث حساب های گذشته باید به صورت جدا در 

نظر گرفته شوند.
وی افزود: پس از بررسی های لازم به این نتیجه رسیدیم 
که اگر پروژه مجتمع فرهنگی ورزشی ولایت اجرایی شود 
به هر حال باری از روی شهر برداشته می شود بنابراین باید 
حتما عملیاتی شود و در این صورت می توان به حساب های 

دیگر رسیدگی کرد.
شهردار قم با بیان اینکه مدیران دفتر تبلیغات به دنبال 
فعال کردن پروژه ولایت هستند خاطرنشان کرد: روشن است 
که نباید عوارضی بابت این مجتمع فرهنگی و ورزشی با توجه 

به نیازهایی که پردیسان به این مکان دارد دریافت شود.
مصطفی ملایی عضو شورای شهر قم هم در این باره 
گفت: پیگیری های زیادی در زمینه این طرح صورت گرفته 
و با اینکه دفتر تبلیغات پروژه خود را غیر فعال کرده بود اما 

سرانجام به سمت فعال شدن آن پیش رفتیم.
طوبی حجازی عضو کمیسیون فرهنگی شورای شهر قم 
هم عنوان کرد: شیب معضلات فرهنگی در حال حاضر به 
سمت پردیسان شدت گرفته بنابراین باید به سرعت فکری 

برای حل این مشکلات کرد.
وی افزود: دفتر تبلیغات در اقدامی شایسته، شروع به 
ساخت مجتمعی فرهنگی ورزشی کرده و در واقع کاری را 
انجام می دهد که شهرداری باید انجام می داد بنابراین برای 
اینکه راهکاری به منظور کمک به دفتر تبلیغات پیدا شود 
می توان پیشنهاد بهره مندی کارکنان شهرداری در برخی 

سانس های این مجتمع را مطرح کرد.
حجت الاسلام سعید روحانی رئیس کمیسیون فرهنگی 
شورای شهر قم هم گفت: چنانچه به موارد این چنینی کمک 
کنیم، سود شهرداری هم به طرق دیگر تامین می شود؛ در 
مورد این مجتمع هم باید بدانیم پردیسان مشکلات فرهنگی 
بنابراین  گرفت  خواهد  را  قم  گریبان  آینده  در  که  دارد 
مساعدت در احداث چنین مجتمع فرهنگی ورزشی ضروری 
است. ذاکریان رئیس کمیسیون خدمات شهری هم در ادامه 
افزود: نه تنها در پردیسان، بلکه در همه نقاط شهر باید 
مساعدت های لازم در امور فرهنگی و ورزشی را داشته باشیم 
چه اینکه در گذشته به جامعه الزهرا زمینی اختصاص دادیم 
تا مجتمعی بسازد ولی در این مورد، دفتر تبلیغات هم زمین 
را آورده و هم ساخت را متقبل می شود. در نهایت رأی گیری 
برای معافیت از پرداخت عوارض توسط دفتر تبلیغات در 

ساخت مجتمع ولایت صورت گرفت که به تصویب رسید.

دغدغه ای که اعضای شورا بر اساس آن مجتمع فرهنگی ولایت را از پرداخت عوارض معاف کردند

شیب معضلات فرهنگی به سمت پردیسان
اخبار

عبدا... جلالی خبرداد:

ارجاع 9 هزار نامه سفر ریاست جمهوری 
به کمیته امداد قم

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی استان قم گفت: در سفر ریاست 
جمهوری به قم، 9 هزار نامه مردمی به کمیته امداد امام خمینی ارجاع 
شد که اغلب این نامه ها به مشکلات مسکن و اشتغال مددجویان 

اختصاص دارد.
عبدا... جلالی با اشاره به نامه هایی که در سفر ریاست جمهوری به کمیته 
امداد امام خمینی ارجاع شد، اظهار کرد: در سفری که رئیس جمهور و هیئت 
دولت به قم داشتند شمار 9 هزار فقره نامه به کمیته امداد امام خمینی ارجاع 
شد که در پروسه رسیدگی قرار گرفته است. وی با بیان اینکه بخش عمده   ای از 
نامه ها رسیدگی شده و نیازهای آنان احصاء شده است، تصریح کرد: نیازها فراتر 
از توان کمیته امداد امام خمینی است و بخشی از این نیازها را باید با منابعی که 
در اختیارمان گذاشته می شود تامین کنیم. مدیرکل کمیته امداد امام خمینی 
استان قم بیان کرد: برای پاسخگویی به مطالبات تمام نامه هایی که در سفر 
ریاست جمهوری به قم به این نهاد حمایتی ارجاع شده است نیازمند حمایت 
دولتی هستیم. وی با بیان اینکه نامه های سفر ریاست جمهوری به سرعت در 
دست بررسی است، تصریح کرد: بخشی از مددجویان کمیته امداد به شدت 
نیازمند مسکن هستند و برخی از آنان نیز مشکل اشتغال دارند که درحال 

رسیدگی به وضعیت ایشان هستیم. 
به گزارش فارس، جلالی ادامه داد: نامه هایی که رسیدگی می شود پاسخ آن 
در سامانه دولت و مردم ثبت شده و متقاضیان می توانند با مراجعه به همین 

سامانه پاسخ خود را دریافت کنند.

مدیر درمان تامین اجتماعی استان قم  خبرداد: 

کاهش 18 درصدی سزارین 
در بیمارستان تامین اجتماعی قم

مدیر درمان تامین اجتماعی استان قم  گفت :با توجه به تولد 757 
نوزاد در بیمارستان تامین اجتماعی امام رضا )ع( در سه ماهه نخست 
امسال،شاهد کاهش 18 درصدی سزارین نسبت به مدت مشابه سال 

گذشته بودیم.
دکتر داود علیمحمدی با اعلام این خبر اظهارداشت : در راستای افزایش 
رعایت استانداردهای درمانی بر اساس اصول اعتبار بخشی در بیمارستان امام 
رضا )ع( ، در سه ماهه نخست امسال با توجه به آمار بالای تولد  شاهد کاهش 
قابل توجهی در آمار سزارین نسبت به مدت مشابه سال گذشته برای انجام 
زایمان ها بوده ایم. مدیر درمان قم با اشاره به مراجعه بیش از 437 هزار 793 
بیمه شده تامین اجتماعی گفت: در سه ماهی نخست امسال شاهد رشد 10 
درصدی مراجعان نسبت به مدت مشابه سال گذشته بودیم که با توجه به 
جذب متخصصان جدید در رشته های مختلف  در ماههای اخیر   خدمت 
درمانی  تخصصی  به بیمه شدگان گسترش خواهد یافت. علیمحمدی در ادامه 
خاطر نشان کرد : در مراکز ملکی تامین اجتماعی قم علاوه بر افزایش کمی در 
خدمت به مراجعین ،رویکرد کیفی در ادائه خدمات در اولویت  اول است که 
با توجه به کمیته های تخصصی وشوراهای علمی این موضوع به طور مستمر  

توسط مدیریت درمان استان پایش ونظارت می شود.

بهار94 صورت گرفت:

مراجعه بیش از 71 هزار بیمار 
به بیمارستان تامین اجتماعی قم

رییس بیمارستان امام رضا )ع(تامین اجتماعی قم گفت: در بهار 
1394 بیش از 71 هزار 277 بیمار برای درمان به بیمارستان تامین 

اجتماعی امام رضا )ع( قم مراجعه نموده اند.
دکتر محمد اسماعیلی اظهارداشت : در بهار امسال بیش از 71 هزار بیمار 
برای درمان به بیمارستان تامین اجتماعی قم مراجعه نموده اند که نسبت به 

مدت مشابه  سال گذشته 51 درصد افزایش یافته است. 
وی افزود: در سه ماهه نخست امسال تعداد 757 نوزاد در این بیمارستان 
به دنیا آمده اند که از این تعداد 53 درصد  نوزادان به روش  طبیعی و 
47 درصد به روش سزارین بدنیا آمده اند. اسماعیلی با اشاره به تعداد افراد 
بستری شده در این بیمارستان افزود : تعداد هزار و744 بیمار از خدمات 
بستری  در این بیمارستان بهره مند شده اند که نسبت به مدت  مشابه 
سال گذشته 54 درصد افزایش بستری داشته ایم. رییس بیمارستان تامین 
اجتماعی با اشاره به خدمات پارکلینیک اظهار داشت: با توجه به انجام خدمات 
آندوسکوپی،کولونسکوپی،هورمون شناسی،فیزیوتراپی رادیولوژی وسونوگرافی 
... در سه ماهه امسال ، تعداد 68 هزار 410 نفر نیز برای دریافت خدمت به این 

واحد ها مراجعه نموده اند.

زیباسازی محیطی شهر قم دغدغه ای بود که در در 
یکصد و سی و سومین جلسه رسمی و علنی شورای 
اسلامی شهر قم مطرح و اعضای شورا و مدیران شهرداری 

در این خصوص اظهار نظر کردند. 
سیمای شهری ورودی های قم بسیار نامطلوب است

این جلسه طی  نایب رئیس شورای اسلامی شهر قم در 
از نظر سیما و منظر شهری  سخنانی گفت: ورودی های قم 
وضعیت بسیار نامطلوبی دارند که بهسازی آنها باید در اولویت 
قرار گیرد.  حسن بختیاری اظهار کرد: اجرای طرح جداره سازی و 
بهسازی خیابان آذر حد فاصل سه راه و چهار راه بازار طرح خوبی 

است که باید نسبت به اجرای آن اهتمام لازم را داشت.
وی افزود: استفاده از تجارب دیگر شهرها که پروژه های مشابه 

را اجرایی کرده اند می تواند در این راستا مثمر ثمر باشد.
نایب رئیس شورای اسلامی شهر قم با بیان اینکه وضعیت 
میدان مطهری از نظر سیما و منظر شهری بسیار نابسامان است 
گفت: لازم است این میدان که جزو نقاط مرکزی شهر محسوب 

می شود در اولویت طرح های بهسازی و جداره سازی قرار گیرد.
وی ادامه داد: ورودی های شهر مقدس قم هم از نظر سیما 
و منظر شهری وضعیت نامناسبی دارند که نمونه آن جاده قدیم 
کاشان است که با وجود سنگبری ها و کوره های آجرپزی فراوان، 
شرایط بسیار نامطلوبی دارد.بختیاری عنوان کرد: ورودی جعفریه 
به قم هم وضعیت بسیار نابسامانی دارد و باید برنامه  جدی برای 
بهسازی محیطی داشته باشد. نایب رئیس شورای اسلامی شهر 
قم با بیان اینکه سه سال پیش طرح هایی برای این منظور از سوی 
مشاور به شهرداری ارائه شده است گفت: با این حال این طرح ها 

سه سال است که مسکوت مانده اند و توجهی به آنها نمی شود.
وی ادامه داد: مجموعه های استانی هم در این راستا دخیل 
هستند ولی همگی از این امر گلایه دارند که شهرداری قم، 
نمی دهد  انجام  را  مشاوران  طرح های  مورد  در  لازم  پیگیری 
بنابراین لازم است مدیریت جدید شهری قم این موضوع را در 

دستور کار قرار دهد.

استفاده از ظرفیت اتحادیه های صنفی در زیباسازی 
فضاهای شهری

رئیس کمیسیون برنامه و بودجه شورای اسلامی شهر قم نیز 
در این خصوص گفت: لازم است از ظرفیت اتحادیه های صنفی در 

زیباسازی فضاهای شهری استفاده کرد.
حجت الاسلام سید محمد آتش زر اظهار کرد: مردم علاقه 
دارند نسبت به بهبود سیما و منظر شهری اقدام کنند ولی 
نمی توان آنها را مجبور به کاری کرد بنابراین استفاده از ظرفیت 

تشکل های صنفی و اتحادیه ها ضروری است.
وی افزود: این تجربه در بازار قم وجود دارد زیرا مردم گرایش 

به سمت زیباسازی دارند ولی باید با دقت و تدبیر وارد عمل شد.
رئیس کمیسیون برنامه و بودجه شورای اسلامی شهر قم با 
بیان اینکه لازم است تمهیداتی اندیشیده شود تا در اینگونه موارد 
کمترین بار مالی وجود داشته باشد گفت: اتحادیه های صنفی 
می توانند از ظرفیت خود استفاده و گرایش کسبه و مردم قم به 

سمت زیباسازی شهری را در راستای مناسبی هدایت کنند.
وحید شایسته نیک دیگر عضو شورا هم در این زمینه عنوان 
کرد: نباید چندان نگران مباحث بودجه ای بود اما استفاده از 

ظرفیت صنوف می تواند در این راستا مفید باشد.
وی ادامه داد: شهرداری قم اقدام قابل قبولی در ارائه طرح 
بهسازی محیطی خیابان آذر داشته و البته لازم است اینگونه 
طرح ها در دیگر نقاط از جمله خیابان ارم هم اجرایی شود. محسن 
عابدینی پور عضو کمیسیون برنامه و بودجه شورای شهر قم هم 
در ادامه خاطرنشان کرد: در شهر تهران تجارب خوبی در زمینه 
بهسازی و زیباسازی معابر شهری وجود دارد که اصول معماری 
اسلامی � ایرانی هم در آنها رعایت شده بنابراین می توان از این 

تجربه ها استفاده کرد.
ولی ا... بیاتی رئیس شورای اسلامی شهر قم نیز در این زمینه 
گفت: در اجرای طرح بهسازی فضای شهری خیابان آذر باید 
سرعت عمل را مد نظر داشت تا مشکلی به وجود نیاید همچنین 

جلب مشارکت های صنفی در این زمینه ضروری است.

طرح بهسازی محیطی شهری قم باید به همه نقاط 
گسترش یابد

رئیس کمیسیون امور زیربنایی شورای اسلامی شهر قم نیز در 
این خصوص گفت: لازم است شورا و شهرداری در راستای بهبود 
فضاهای شهری با استفاده از فضاهای در اختیار خود، اقدام جدی 
داشته باشند و طرح بهسازی محیطی شهری قم باید به همه نقاط 
گسترش یابد. مصطفی سعادت طلب با اشاره به ضرورت بهبود 
کیفیت فضای شهری در قم اظهار کرد: حدود چهار سال پیش، 
شهرداری قم به این نتیجه رسید که در حوزه فضاهای کاملا در 
اختیار خود، رنگ و لعابی مناسب به شهر بدهد که در نهایت منجر 

به ساخت المان های مختلف و زیباسازی هایی گوناگون شد.
وی افزود: اخیرا با تغییر ساختار سازمان زیباسازی و اضافه 
شدن واژه احیای بافت به آن، سازمان به این سمت رفته که به 

فعالیت های مربوط به معماری اسلامی عمق بیشتری ببخشد.
وی ادامه داد: اجرای طرح بهسازی و جداره سازی حد فاصل 
سه راه و چهار راه بازار می تواند در نهایت منجر به زیبایی هسته 
مرکزی شهر شود و در بحث کلان نیز، فرهنگ معماری گذشته 

ایرانی � اسلامی را رونق ببخشد.
سعادت طلب با تاکید بر اجرای طرح های عملیاتی و کمتر 
انتقاد کردن از وضعیت موجود عنوان کرد: طرح بهسازی محیطی 

شهری قم باید به همه نقاط گسترش یابد.
سند کلان زیباسازی محیطی شهر قم تدوین شود

عضو شورای اسلامی شهر قم نیز در این خصوص گفت: نیاز 
به تدوین یک سند کلان در اجرای طرح های زیباسازی و بهبود 
فضاهای شهری ضروری است. مصطفی ملایی با اشاره به طرح 
سازمان زیباسازی شهرداری قم برای جداره سازی خیابان آذر 
اظهار کرد: نیاز به تدوین یک سند کلان در اجرای طرح های 

زیباسازی و بهبود فضاهای شهری ضروری است.
وی افزود: این سند می تواند اولویت ها، ساختارها و کاربری های 
از بسیاری مشکلات  به آن  اتکا  با  را تعیین کرده و  مختلف 

جلوگیری کند.

سیما و منظر خیابان آذر بهسازی می شود
 مدیرعامل سازمان زیباسازی شهرداری قم نیز در این جلسه 
از احیای بافت و بهسازی خیابان آذر قم خبر داد. اسماعیل فتحی 
با اشاره به اقدامات شهرداری قم در زمینه احیای بافت قدیمی 
شهر اظهار داشت: در راستای عمق بخشیدن به مسائل زیباسازی 
و ورود به مسائل سیما و منظر شهری، بهسازی منطقه گذرخان 
را سال گذشته انجام دادیم. وی طرح بعدی احیای بافت در 
شهرداری قم را طرح بهسازی خیابان آذر دانست و افزود: خیابان 
آذر یکی از نخستین خیابان های شهر قم و جزو خیابان های اصلی 
مرکز شهر است که با وجود بیشترین دید زائر بدترین نمای شهری 
را دارد. مدیر عامل سازمان زیباسازی شهرداری قم گفت: اهداف 
این طرح کیفیت بخشی به سیما و منظر شهری خیابان آذر با 
تأکید بر معماری ایرانی اسلامی، ایجاد مسیر پیوسته پیاده روی 
اطراف حرم و زیباسازی مسیر تردد زائر است. وی با اشاره به 
قرار گرفتن محدوده این طرح در هسته مرکزی اضافه کرد: در 
این محدوده اماکن مذهبی مانند حرم حضرت معصومه)س(، 
مسجد امام حسن عسکری)ع(، مساکن آیات عظام، امام زاده شاه 
حمزه)ع( و... قرار دارد. فتحی با اشاره به وجود آثار تاریخی بسیاری 
در این محدوده گفت: وجود ترافیک سنگین در سه راه بازار یکی 
از مشکلات این محدوده است که این طرح پیشنهاد داده خیابان 
اصلاح هندسی شود تا نقش پیاده در آن پرنگ تر شده و تداخل 
سواره و پیاده از بین برود.  وی اظهار داشت: فعالیت صنفی در 
این محدوده عمده فروشی کالا و کاربری های مختلف است و ابنیه 
دارای فرسودگی هستند. مدیرعامل سازمان زیباسازی شهرداری 
قم با اشاره به اینکه قدمت ساخت اکثر ابنیه به دوران پهلوی 
اول برمی گردد و قالب نماها هم آجر هستند، گفت: فرسودگی 
کارکردی و وجود زوائد بصری همچنین وجود جداره هایی بدون 

هویت شهری در این محدوده از مشکلات است.
وی افزود: آسیب شناسی انجام داده و برای هر کدام از ابنیه 
یک شناسنامه تهیه کرده ایم تا هر کدام از عناصر را در جای خود 

اصلاح کنیم.

در جلسه رسمی و علنی شورای اسلامی شهر قم مطرح شد

زیباسازی محیطی قم دغدغه مدیریت شهری


